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Интервю ▶ 8
За 700 хил. дка 
не се плаща 
наем   
каза заместник- ми-
нистърът на земе-
делието  Преслав 
Борисов

Новини ▶ 9

Отново ще има мегакомпания 
в енергетиката

USD/BGN: 1.43653 

-0.23%  
 Българска народна банка

EUR/USD: 1.36150

    +0.24% 
Българска народна банка

Sofix: 425.57

    +0.02% 
Българска фондова борса

BG40: 118.01

+0.68%
Българска фондова борса

News in English ▶ 11

Инвеститор ▶ 12-13
Нов вид договорни 
фондове излизат 
на пазара     
Създаването на колективни 
инвестиционни схеми без 
специални ограничения е 
взаимствано от Люксем-
бург. Промени в ЗППЦК 
предвиждат и отпадане на 
границата от 500 хил. лв. в  
стойността на активите

Структурата ще обедини НЕК, АЕЦ “Козлодуй”, дър-
жавните мини и ТЕЦ “Марица Изток 2”. Два дни по-рано 
министър Трайков обяви закриването на Българския 
енергиен холдинг

▶

Коментар ▶ 2
Да си  
поиграем  
на проекти
Какво не е наред в пра-
вилата на играта? Про-
блемът може би е точно 
фактът, че на Оператив-
на програма “Конкурен-
тоспособност” се гледа 
като на игра. 

Новини ▶ 9
Хаосът с 
рекламата на 
София се проточи

Общината няма пари да 
съгласува с ЧЕЗ, “Топлофи-
кация” и “Софийска вода” 
местата, на които ще се 
монтират новите билбор-
дове

IT ▶ 22-23
Обещаваща 
година за 
телефоните

Повече от обещаващо 
започна 2010 г. за пазара 
на мобилни технологии 
в България. Това показва 
проучване на в. “Пари” 
сред водещите бран-
дове и дистрибутори в 
България

Тема на деня ▶ 4-5
Разбиването  
на контролната  
система 
Според одиторите 
системата е отслабена, 
за да бъдат корумпи-
рани по-лесно публич-
ните финанси. ГЕРБ 
планира реформи в 
държавния финансов 
контрол

3 НОВИ ДАНЪКА 
ОТ ПЪРВИ ЮЛИ

Правителството одобри въвеждането на данък “лукс”, данък върху 
застрахователните премии и данък върху печалбите от хазартни игри 

и тото. Бюджетът очаква 165 млн. лв. приходи от новите налози 
▶ 6-7
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Печеливш
олег дерипаска

Губещ
ахмед доган

Изпълнителният директор на руския производител на алу-
миний „Русал” Олег Дерипаска ще получи бонус на стойност 
70 млн. USD под формата на акции. Допълнителното възна-
граждение е за неговата роля при подготвяне на първичното 
публично предлагане на акциите на компанията в Хонконг и 
Париж през януари тази година. Размерът на бонуса е 8.5% от 
нетната печалба на компанията за миналата година. 

Прокуратурата е образувала дело за пране на пари срещу 
лидера на ДПС Ахмед Доган заради комисионата му от 1.5 
млн. лв., взета по четири проекта на кабинета „Станишев” 
- хидровъзел „Цанков камък”, „Доспат”, каскада „Горна Арда” 
и язовир „Тунджа”. Антикорупционната комисия в НС също 
проверява Доган за пране на пари, лобиране или търговия с 
влияние, за оказване на натиск върху държавни структури. 

Мнения

Правилно съм мислел, 
като казвах, че правител-
ството на тройната коа-
лиция са за разстрел. Това 
съм го писал много пъти, но 
какво от това. Кучето си 
лае - керванът си върви.

Cralich 

държавните субсидии 
за партии намалявали до 43 
млн. лв. И това им е много, 
не виждам с нещо да са 
заслужили всички тези ми-
лиони. В условията на криза 
и с повече от 15% можеха 
да им орежат субсидиите. 
Нека покажат малко соли-
дарност с частния бизнес 
и данъкоплатците в пона-
сянето на последиците от 
все по-силно влошаващото 
се икономическо състояние 
на страната.

Симона

▶

▶

pari.bg Топ 3

1Министерството на 
финансите детрони-
ра „Информационно 
обслужване”. 

2 Увеличаването 
на данъка върху 
добавената стой-
ност от 20 на 22% 

е почти неизбежно. Това 
е единственият начин да 
влязат повече приходи и 
държавата да се справи с 
растящия дефицит. 

3 Лошите кредити в 
момента се движат 
около 12%, може да 
се увеличат с още 

1-2%. Въпреки това ръстът 
на лошите кредити вече 
е овладян, смята Тихомир 
Тошев от „КредитЦентър”.

Да си поиграем на 
конкурентоспособност
Представяме ви най-новата 
игра за големи - „Конкуренто-
способност”. Наградният й фонд 
е 1.162 млрд. EUR. Ако искате да 
спечелите дори и малка част от 
средствата, подайте документи. 
Нали знаете - само който играе, 
печели. После ви остава да стис-
кате палци и да чакате да ви се 
обадим. Почти е сигурно, че ще 
спечелите. Тези пари са за вас.

И така през 2007 г. хиляди 
фирми повярваха на добрите 
обещания. Писаха проекти, под-
печатваха страници до 12 часа 
посреднощ, тичаха да подават 
документите си, търсеха вариан-
ти да прецакат системата и да се 
доберат до наградата по другия 
начин... И накрая какво? Почти 
три години по-късно само 1.03% 
от обещаните пари са стигна-
ли до някого. „Зарибените” се 
оказаха около 769, но 179 от тях 
решиха да кажат Game over на 
финалната права точно преди да 
получат парите.
 
Защо? Какво не е наред в пра-
вилата на играта? Проблемът 

Фирмите 
губят време 
и нерви, за 

да кандидатстват 
по европрогра-
мата, а после са 
принудени да се 
откажат

коментар

 начинът, по който се усвояват европарите, разсърди доста „човечета” в играта СНИМКА ЩИЛИАНА АНДОНОВА▶

дарина Черкезова  
dcherkezova@pari.bg

Сряда
14 април 2010, брой 69 (4880)

цена 1.50 лева

Интервю ▶ 22
Ръстът на лошите 
кредити вече е 
овладян
Ипотечните кредити ще се 
увеличат с 25%, твърди 
Тихомир Тошев, изп. ди-
ректор на "КредитЦентър" 

Новини ▶ 6

USD/BGN: 1.43991

+0.01%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.35830

    -0.01%
Българска народна банка

Sofix: 425.49

          -0.01%
Българска фондова борса

BG40: 117.21

-0.42%
Българска фондова борса

News in English ▶ 11

Инвеститор  ▶ 12-13
Слизането от БФБ  
ще става и след 
решение на ОСА
Делистването на публични 
компании да става с едино-
душно решение на общото 
събрание на акционерите, 
без да е необходимо да се 
отправя търгово предложе-
ние, предлага КФН

В Полша започва 
най-голямото IPO 
в Европа    
Водещият застраховател 
ще предложи на инвести-
торите 22% от капитала си 

Инвеститор  ▶ 16

Коментар ▶ 2
Как да си  
направим 
политически чадър
Цялата схема е толкова 
проста, че е почти гениал-
на. На всичкото отгоре е 
легална. Просто така пише 
в закона. А промени в зако-
на могат да правят същите 
тези, които пращат свои 
хора в Сметната палата

Руските проекти няма да 
са свещени крави 

Проектът на енергийна-
та стратегия е готов и 
скоро ще бъде предста-
вен, съобщи министъ-
рът на икономиката, 
енергетиката и туризма 
Трайчо Трайков

Новини ▶ 8 Новини ▶ 8-9
Без облекчения 
за екосгради
Да бъдат направени 
законови промени, за да се 
стимулира строителство-
то на енергоспестяващи 
сгради. Това ще е едно от 
предложенията на Българ-
ския съвет за устойчиво 
развитие (BGBC) към 
управляващите

Новини ▶ 9

„Информационно 
обслужване” без монопол

Държавната 
компания спечели 
само четвъртия 
лот от поръчката 
за изнасяне на 
ИТ услугите на 
ведомството 

Първият ден от отпуска по болест 
няма да се заплаща

 Вторият и третият ще се  поемат 
от работодателя в размер на 80%
▶

Три от ключовите антикризисни мерки на правителството изглежда няма да проработят. 
Увеличаването на ДДС от 20 на 22% остава единственият начин в бюджета да влязат 
повече пари и държавата да се справи с растящия дефицит  ▶ 4-5

НеизбежНо почти
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може би е точно фактът, че на 
Оперативна програма „Конку-
рентоспособност” се гледа като 
на игра. И виновните тя да се 
прецака са и организаторите, и 
участниците в нея. Организато-
рите, защото караха участници-
те да тръпнат в очакване кога ще 
обявят следващата процедура, 
по която бизнесът да кандидат-
ства за евросубсидии, кога ще 
излязат с оценката на подаде-
ните проекти, кога ще започнат 
реално да превеждат пари по 
вече одобрените проекти... 

Всичко това обтегна нервите 
на потенциалните бенефици-
енти и в един момент те дори 
загубиха желание и вяра, че 
нещата може да се променят. 
Защото, докато чакаха субсидии, 
иновацията им остаря, нуждата 
от нова машина отпадна или 
просто намериха друг вариант, 
за да реализират спешната си 
инвестиция. Ама и те самите 
са си виновни, защото не си 
прецениха силите и решиха 
„да вземат пари”, без реално да 
имат възможност да си осигурят 

нужното съфинансиране или 
гаранция по проекта. А после 
се наложи да се откажат, за да 
не загубят повече, отколкото 
очакваха да спечелят. 

Така накрая май никой не 
спечели. Фирмите загубиха 
време и нерви да кандидатстват, 
даваха пари за консултанти, а 
проектът им се реализира или 
с пари от собствения им джоб, 
или си остана само на хартия. В 
министерството на икономиката 
и в изпълнителната агенция за 
малките и средните предпри-
ятия също изгубиха време и 
капацитет да обясняват на бене-
фициентите какво представлява 
програмата, за която отговарят. 
Учеха се как да пресяват про-
екти. Получаваха заплати за ра-
бота, която или не бе свършена 
както трябва, или се оказа, че не 
води до полезен резултат. Май 
само консултантите спечелиха - 
на тях не им пука дали бизнесът, 
който са консултирали, ще си 
изпълни проекта докрай, важно-
то е, че ще си получат хонорара 
за консултацията.
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Енергетиката - старата 
песен на нов глас

Четвъртък 15 април 2010  pari.bg

коментар

Правителството най-
после реши да закрие 
Българския енергиен 
холдинг (БЕХ) - мас-
тодонта, който включ-
ваше всички държавни 
енергийни компании, 
т.е. почти цялата енер-
гетика. Това е добра 
новина по принцип. 
Само че тази новина е 
съпътствана от друга 
новина. Според за-
местник-министъра на 
енергетиката Мая Хри-
стова ще бъде създаден 
нов холдинг, който да 
обедини държавните 
електроенергийни дру-
жества. Това е много 
учудващо.

На практика на 
мястото на един 
холдинг, който ще бъде 
закрит, ще се създаде 
друг холдинг. В това 
няма абсолютно ника-
къв смисъл. Ако пра-
вителството наистина 
смята, че енергийният 
холдинг е паразитна 
структура, той трябва 
да бъде закрит и да 
не се създава нищо 
на негово място. Или 
ако правителството 
ще прави нов холдинг, 
защо въобще закрива 
стария?

Идеята на предиш-
ното правителство 
за създаване на БЕХ се 
коренеше във вярването, 
че като голям монопол 
холдингът ще може да 
получава по-лесно и 
по-евтино финансиране 
и ще може да развива 
по-мащабни проекти. 
На пръв поглед звучи 

означава спиране на 
тока на цялата страна. 
За кредиторите това 
е ОК, но за страната 
като цяло всъщност 
това е доста неизгодна 
позиция. 
И това не е просто 
теория. 

Всички видяхме как 
в БЕХ подписват на 
тъмно договори за 
стотици милиони или 
дори милиарди евро, 
без никой да знае какви 
ангажименти се поемат 
и какви са рисковете. 
На практика създаване-
то на един монополен 
държавен холдинг, от 
който зависи цялата 
икономика, е един 
вид скрита държавна 
гаранция - която със 
сигурност ще се реали-
зира (БЕХ вече получи 
огромно финансиране в 
края на 2008 и начало-
то на 2009 г.).

Другият проблем е 
свързан с липсата на 
конкуренция. Когато 
вкараш всичко в един 
държавен монополен 
холдинг, няма как да 
има либерализация и 
избор, няма как да има 
пазарни цени. Цените 
ще растат, защото мо-
нополите имат стимул 
да ги вдигат.

Затова след 
закриването на БЕХ 
не бива да се създава 
нов холдинг. Това, 
което трябва да се на-
прави, е да се либера-
лизира пазарът и да се 
позволи конкуренция. 

pari.bg реплики

По темата Министер-
ството на финансите 
детронира „информаци-
онно обслужване”. 

Ако е истина, че бившият 
директор на „Информа-
ционно обслужване” Иво 
Николов е служител на СИ 
ЕН СИС и е следствен, то 
тогава защо е допусната 
фирмата от консорциума в 
търга. Изглежда са подпис-
вали декларации с невярно 
съдържание или комисията 
пак обслужва интереси. 

интересен
 

Сега дано да не попитат 
БАИТ с ясната му визия 

▶

▶

▶

за бъдещето на „Инфор-
мационно обслужване”, 
какво да се прави по-на-
татък, защото и вълкът 
има ясна визия за бъде-
щето на агнето. Дано 
принципалът на ИО не го 
приватизира, защото ще 
загуби и дългосрочните 
печалба, и дивиденти 
заради някаква си едно-
кратна сума от привати-
зацията. Единственият 
изход, след като белята 
вече е сторена, е спече-
лилите търга фирми да 
наемат ИО като подиз-
пълнител, за да не се про-
валят информационните 
системи - стигат ни вече 

и здравни каси, и СУП-и, 
и паспортни системи. 
И маститите фирми да 
не се оправдават с лоши 
задания, защото специа-
листите знаят, че няма 
нито едно задание, което 
да е достатъчно точ-
но, а този, който прави 
системата, или може да 
я направи, или не може. И 
още едно важно условие 
- да се решат проблемите 
със съществуващото 
ръководство на ИО и 
начело на фирмата да 
застанат хора, искрено 
заинтересовани в нейния 
просперитет. 

Nabliudatel

докато мнозинството отлага гласуването на новия здравен министър, 
заместник-председателят на парламента Лъчезар иванов зае едно от минис-
терските места в пленарната зала между финансовия министър Симеон дянков 
(вляво) и образователния - Сергей игнатов (вдясно)           СНИмкА ЕмИлИя кОСТАДИНОвА

▶

цитат

Всичко е било съвсем 
елегантно, културно, 

възпитано и не би трябвало 
да се създава истерия

Число на деня

7
души се събраха вчера сутринта пред сградата на 

министерския съвет, за да пожелаят спорна работа на 
правителството

▶
 Вътрешният министър цветан цветанов по повод 

проверките на данС в клиентските центрове на EVN

Ако прави-
телството 

наистина смята, 
че енергийният 
холдинг е пара-
зитна структура, 
той трябва да бъде 
закрит и да не се 
създава нищо на 
негово място

Вакантно място

разумно - чрез механич-
но сливане на компании 
се получават по-ниски 
лихви, почти магия.

Обяснението обаче е 
доста по-отрезвяващо. 
Един голям и всеобхва-
тен държавен монопол 
може да получи по-ев-
тино финансиране за 
свои проекти просто 
защото е монопол. С 
други думи, дори и про-
ектите му да са безсмис-
лени и да носят голям 
риск, този риск може 
лесно да бъде прехвър-
лен на данъкоплатците 
или потребителите на 
електричество. 

В крайна сметка 
никой политик не би 
оставил монополна 
енергийна компания да 
фалира, защото това 

Георги ангелов, 
старши икономист в “Отворено 
общество”
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Януари 2006 г. Новото пра-
вителство на тройната коа-
лиция - БСП, НДСВ и ДПС, 
обявява реформа в струк-
турата на финансовия кон-
трол в публичния сектор. Тя 
се извършва чрез три нови 
закона, които съответно 
са приети малко по-късно. 
Преди това е старателно 
рекламирана и представена 
на обществото, общините 
и засегнатите. Тя е част от 
подготовката на България 
за влизане в Европейския 
съюз няколко месеца по-
късно и трябва да отговори 
на ангажиментите в пре-
говорния процес по глава 
28 „Финансов контрол”. 
Ключовата дума е „децен-
трализация”. 

Децентрализацията
Само месеци след това вече 
е ясно, че новата система не 
функционира. Критиките 
са много. С промените се 
създава Агенция за държав-
на финансова инспекция  
(АДФИ). Тя замества Дър-
жавния финансов контрол, 
наследен за кратко от АД-
ВФК (Агенцията за дър-
жавен вътрешен финансов 
контрол). С това от струк-
турата й са извадени над 
1200 одитори, които са из-
пратени по министерства и 
общини. Част от тях обаче 
са съкратени от система-
та, други напускат сами. 
В министерствата и общи-
ните са създадени звена 
за вътрешен одит. Малко 
след осъществяването на 

Разбиването на финансовия 
контрол даде възможност  
за злоупотреби 

Държавната контролна система е в        колапс, трябват реформи
Одиторите в 
министерства и 
общини са зависими 
от работодателите си

Господин Узунов, какви 
са причините финансо-
вият контрол в публич-
ния сектор да не функци-
онира?

- Точно днес обсъдихме 
работно заглавие за пред-
стояща конференция и то 
е „Държавната контролна 
система в колапс. Какво 
правим?”. 

Преди да стане „рефор-
мата”, се извършваха около 
5000 проверки на година на 
бюджетите на общини, на 
министерства, на държавни 
и общински търговски дру-
жества. Сега проверките са 
под 1000. До 2005 г. се из-
вършваха проверки на 50% 
от обектите, подлежащи на 
финансови проверки. Един 
от най-важните принципи е 
обхватът. Какво постигна 
новата реформа? Намали 
обхвата в пъти. След като 
нямаме подходящ обхват, 

▶

не може да имаме и адек-
ватна система за контрол. 

Една от основните при-
чини да имаме скрити 
анекси към договори, как-
то постоянно говорят ми-
нистрите и премиерът, е 
слабият финансов контрол. 
Не може само със силите и 
функциите на МВР да про-
тиводействаш адекватно и 
ефективно на корупцията. 

в проверките трябва 
ли да бъдат включени 
финансови експерти?

- Трябва да засилим фи-
нансово-контролната сис-
тема на страната, както бе-
ше до последната реформа 
на тройната коалиция. До-
тогава всички подразделе-
ния на прокуратурата бяха 
пълни с одитни доклади. 
Тези контролни органи, 
които сега ги няма  и не 
действат по този начин, 
бяха от голяма помощ на 
прокуратурата и на МВР. 

Другото, което трябва да 
има един одитор, е да бъде 
независим. Ами той като 
е подчинен на министри и 

▶

кметове, няма как да е неза-
висим, защото те му плащат 
заплатата. Тези вътрешни 
звена са с вързани ръце.

По политически при-
чини?

- По законови. Да, съ-
ществуват възможност и 
предпоставки да им бъде 
влияно върху тяхната одит-
на дейност.

Това ли е причината да 
не могат да функциони-
рат?

- Не единствената. Но 
към сега действащата сис-
тема първо няма капацитет, 
има много незаети щатни 
бройки. Второ, тази зави-
симост - в закона пише, 
че са независими, но фак-
тически те са зависими от 
работодателя си. Отделно 
държавната финансова ин-
спекция работи само по 
сигнал, тя няма годишни 
планове за своята рабо-
та, както беше преди, така 
да я наречем, реформата. 
По този начин, дори и да 
беше слаб финансовият 

▶

▶

контрол преди реформата, 
ти като знаеш, че ти идва 
на проверка ревизор, това 
е превенция срещу финан-
совата престъпност. Тази 
превенция вече я нямаме и 
те си правят каквото искат. 
Всеки на всяко управлен-
ско ниво злоупотребява с 
положението си. 

Какво трябва да се 
направи?

- Трябва да продължи 
реформата, но да се на-
прави нова конструкция, 
нов модел. 

Било ли е ясно през 2006 
г., че тази реформа няма 
да сработи?

- Дали е било ясно, не 
знам, но към днешна дата 
не сработва. Но предпола-
гам, че това е направено с 
цел да може да се корум-
пират публичните финанси 
по-лесно. Имам чувство-
то, че цялата политиче-
ска класа е била за слабия 
финансов контрол. Това е 
като скачени съдове - слаб 
контрол, повече измами и 

▶

▶

повече корупция. Аз се на-
дявам новото правителство 
да обърне палачинката и да 
засили функциите и пра-
вомощията на държавния 
финансов контрол. 

имали ли сте възмож-
ност да представите 
предложенията си на 
управляващите?

- На предишните има-
хме. 

На ГЕРБ?
- Не, на новите управля-

ващи не сме предоставяли 
нищо. Но те, ако прегледат 
входящите си деловодства, 
могат да видят нашите 
предложения. Изпращани 
са до министър Орешар-
ски, той е в течение на те-
зи проблеми, до премиера 
Станишев...

Те какво ви отговаря-
ха?

- Че каквото може, ще 
се направи. Получавали 
сме положителни отгово-
ри. Но отговорите добре, 
резултатите не ги виждаме. 

▶

▶

▶

реформата се появяват и 
първите обвинения за на-
значаване на свои хора. То-
ва се случва включително 
в министерствата, където 
се появяват одитори от оп-
ределени части на страна-
та, като личи зависимост 
между „квотата”, от която е 
министърът, и регионът, от 
който се привличат хора.

Клинична смърт
Така физически се осъ-
ществява децентрализация, 
но резултатът е пълно ома-
ломощаване на системата. 
АДФИ започва да действа 
по сигнал и няма ресурса 
да извършва такъв обем 
проверки, както преди. Тех-
ният брой пада наполовина, 
а няма годишни планове за 
извършването на финансо-
ви проверки, а в агенцията 
са останали по-малко от 
100 души. В същото време 
експертите към отделните 
ведомства са с ограничени 
възможности и не могат да 
действат независимо. Те 
са служители на хората, 
чиито злоупотреби трябва 
да разкриват. Работата им 
се свежда до това да пра-

 Министър Пламен орешарски (вдясно) извърши реформата във финансовия                                            контрол, а колегата му Асен Гагаузов се възползва от това и остави най-много необезпечени договори  
 снимка емилия костадинова

▶

Филипа Радионова
philippa.radionova@pari.bg

Модел
Какво 
предлагат 
одиторите
▶ към министерството на 
финансите да бъде създаде-
на Главна дирекция одит, 
оценка, контрол и консул-
тиране, която да бъде „гла-
вата” на системата. към 
нея са предвидени четири 
дирекции:
▶ дирекция одит и сертифи-
циране. тя ще се занимава с 
организациите, изразходва-
щи средства от ес.
▶ дирекция вътрешен одит. 
Предлага се тя да има 8-10 
териториални дирекции, 
които да правят одита в 
малките общини и бюджет-
ни организации. това е, за 
да няма отделно звено във 
всяко село.
▶ дирекция бюджетна 
инспекция. тя ще прави 
вътрешния одит на 
бюджетните институции, 
например министерствата.
▶ дирекция за хармониза-
ция и координация. тук ще 
се изготвя методологията 
за одитите и ще бъдат уед-
наквявани стандартите за 
проверките. 

Интервю Ивайло Узунов, председател на Националния синдикат на икономистите и одиторите в                        България

вят годишните отчети на 
ведомствата, които после 
пращат във финансовото 
министерство. Към всичко 
това Сметната палата про-
дължава да бъде със силно 
ограничени функции и пра-
вомощия. През пролетта на 
2006 г. е сключено спора-
зумение между Сметната 
палата и Министерството 
на финансите, чиято цел е 
именно сътрудничеството 
за подобряване на държав-
ния финансовия контрол. 
Според това споразумение 
целта може да бъде постиг-
ната чрез „обмяна на ин-
формация” и „организация 
на семинари”.

Как неуспехите  
се пишат успехи
Въпреки че са напълно на-
ясно със състоянието на не-
щата, в продължение на по-
вече от три години до края 
на мандата си управлява-
щите не предприемат нищо. 
Нито правителството, нито 
Министерството на финан-
сите в частност. Не само 
това. През 2009 г. кабинетът 
приема последния си до-
клад за състоянието на въ-
трешния одит в публичния 
сектор. В него е посочено, 
че финансовото управление 
и контролът се подобряват. 
И сигурно на хартия е било 
така според събраните от 
министерството на Пламен 
Орешарски годишни отчети 
на ведомства и общини. В 
които никой не проверява 
верността на записаното. 
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Държавната контролна система е в        колапс, трябват реформи
валерий Павлов, 
председател на Камарата  
на вътрешните одитори

 Министър Пламен орешарски (вдясно) извърши реформата във финансовия                                            контрол, а колегата му Асен Гагаузов се възползва от това и остави най-много необезпечени договори  
 снимКа емилия Костадинова

▶

Има слаб 
предвари-

телен контрол. 
Така се стига до 
подписването на 
необезпечени до-
говори и анекси

снимКа марина ангелова

България е единстве-
ната страна, която 
няма одитна служба 
с национални компе-
тенции. Единствена от 
27-те страни членки. 

Освен това не 
работят системите 
за вътрешен финансов 
контрол във ведомства-
та. Има слаб предвари-
телен контрол, а пое-
мането на задължения 
трябва да става само 
след предварителен 
контрол. Така се стига 
до подписването на не-
обезпечени договори и 
анекси. Има например 
общини, чиито бюдже-
ти са 3.5 млн. лв., а те 
са подписали договори 
за 1.5 млн. лв., т.е. съ-
отношението е 50% от 
бюджета. Без да имат 
финансиране. 

Реформата целеше 
децентрализация, но 
тя не се случи както 
трябва. Всъщност 
децентрализацията 
никога не може да е 

Децентрализацията  
не се случи  
както трябва

пълна, моделът винаги 
е смесен. Де факто 
сега няма никакъв кон-
трол. А това е свързано 
и с доверие - например 
контролът трябва да 
гарантира, че сред-
ствата от Европейския 
съюз се изразходват 
правилно.

В Сметната палата 
също трябва да има 
сериозни промени. Тя 
трябва да има голям ав-
торитет. За да се случи 
нещо обаче, трябва да 
има политическа воля. 

Димитър Главчев,  
зам.-председател на бюджетна-
та комисия в нс

Систе-
мата на 

практика не 
функционира. 
Реформата на 
тройната коа-
лиция просто е 
бутафорна

Очевидно е, че 
финансовият контрол 
в публичния сектор не 
функционира. Всички 
доклади на Сметната 
палата стигат до този 
извод, а именно, че 
системата не работи. 
Обмисляме промени в 
законите за Сметната 
палата, за вътрешния 
одит в публичния сектор, 
за финансово управление 
и контрол в публич-
ния сектор и в Закон за 
държавната финансова 
инспекция. Всъщност 
тепърва ще ги преглеж-
даме и ще ги обсъждаме 
с експерти, но идеята е 
това да стане максимал-
но бързо. До месец -  
месец и половина вече 
трябва да имаме някакъв 
проект. Важно е, защото 
системата на практика не 
функционира. Реформата 
на тройната коалиция 
просто е бутафорна. 

Ще трябва да преци-
зираме функциите на 
Сметната палата - те 
трябва да могат да на-
казват административно, 
защото в момента всъщ-
ност Сметната палата 
само прави препоръки. 
Освен това трябва да 
бъдат завишени изис-
кванията при избор на 
членовете, те трябва да 

ГЕРБ планира 
реформи в държавния 
финансов контрол

имат същата квалифика-
ция като одиторите. Факт 
е също и че назначенията 
им са на политически 
принцип, с политиче-
ски квоти. Предишният 
мандат изтече през 2005 
г. и тогава са избирани 
новите членове. Знаете 
кой управляваше тогава, 
тройната коалиция, така 
че може да прецените и 
какви са квотите. 

За Агенцията за 
държавна финансова 
инспекция мислим да 
въведем ротационен 
принцип - както е в НАП 
например, там инспек-
торите се въртят при 
проверките.

Интервю Ивайло Узунов, председател на Националния синдикат на икономистите и одиторите в                        България

Имам 
чувството, 

че цялата поли-
тическа класа е 
била за слабия 
финансов кон-
трол

Няма резултати. Фактът, 
че продължават да изли-
зат данни за необезпечени 
договори, значи, че няма 
контрол. Според мен оди-
торите в министерствата 
са с достатъчно висока 
квалификация. Няма по-
литическа воля това да 
става по начина, по който 
ние предлагаме. Други-
ят минус е, че одиторите 
взимат сравнително ниски 
възнаграждения, разликата 
с частните одитори е в пъ-
ти. Това е, което ни питат 
най-често, като говоря с 
колеги от по-малките гра-
дове в страната. Отделно 
се оплакват, че са зависими 
и не могат да си вършат 
спокойно работата. Влияе 
им се върху дейността.

има такива случаи?
- Много случаи. Поне на 

мен доста колеги в частни 
разговори ми се оплакват. 
Има един фрапиращ слу-
чай в Долна баня. Имаше 
един назначен одитор в 
общината. Какво става? 
Общинският съвет пре-

▶

ценява, че няма нужда от 
такъв специалист. И с ед-
но решение общинският 
съвет маха от структурата 
на администрацията тази 

щатна бройка „вътрешен 
одитор”. Значи нищо не 
може да маха общински-
ят съвет, защото в закона 
за вътрешния одит няма 

такива правомощия. А те 
вземат глупавото решение 
с цел да го махнат него, да 
махнат бройката. 

Филипа Радионова
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Правителството предлага от 
първи юли да влязат в сила 
три нови данъка - данък 
„лукс”, данък върху застра-
хователните премии, данък 
върху печалбите от хазартни 
игри и тото. Това реши ка-
бинетът на вчерашното си 
заседание. Очаква се новите 
налози да донесат в хазната 
165 млн. лв. На практика 
управляващите отложиха 
влизането в сила на новите 
данъчни ставки с два ме-
сеца. Предварителните им 
намерения бяха те да станат 
реалност от 1 май 2010 г. 

Данъчна примка
Управляващите предлагат 
да се облагат застраховател-
ните премии с алтернативен 
данък, а не, както е досега, 
те да внасят само 10% кор-
поративен данък. Данъчната 
ставка за общото застрахо-
ване е 3.5%, а за живото-
застраховането е 1%. Тази 
мярка се очаква да донесе в 
хазната 50 млн. лв.

Друго предложение е да се 
въведе и окончателен данък 
върху доходите от хазартни 
игри и от игри, при които 
печалбата се определя на 
случаен принцип. Очаква-
ните постъпления тук са за 
80 млн. лв.

Правителството предла-
га и въвеждането на данък 
„лукс”. Промените в закона 
за местните данъци пред-
виждат да се удвои данъкът 
върху жилищни имоти с 
данъчна оценка над 300 хил. 
лв. Два пъти по-висок данък 
ще плащат и собствениците 
на леки автомобили и мото-
циклети със застраховател-
на стойност над 70 хил. лв. 
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Застрахователите, собствени-
ците на луксозни автомобили, 
яхти и имоти ще плащат повече

▶ все още сме в период на мътна вода, която е останала от предишните                                                                 правителства. Трябва да достигнем до чистата во-
да, каза финансовият министър Симеон Дянков  снимка Емилия костадинова

Синдикатите скочиха 
срещу новата идея 
за плащане на 
болничните 

Две седмици след спора-
зумението за въвеждане 
на 60 антикризисни мерки 
синдикати и работодатели 
вече искат преразглеждане 
на някои от тях.

Работодателските ор-
ганизации вече обявиха, 
че искат спешна среща 
на тристранката, за да се 
преразгледа решението на 
правителството да намали 
със 7% парите, които тряб-
ва да изплати на фирмите 
по извършени обществени 
поръчки. Една от антикри-
зисните мерки, които дого-
ворихме с правителството, 
бе държавата да се разплати 
100% с бизнеса до края на 
първата половина на тази 
година, припомни Васил 
Велев, председател на АИ-
КБ.  Сега с включването на 
Българската банка за разви-

Социалните партньори искат преразглеждане на мерките 

тие в схемата на разплаща-
не се въвежда 7% дискаунт. 
Нито една компания не же-
лае да приеме това, казва 
Велев. фирмите, спечелили 

обществени поръчки, са 
теглили кредити за тяхното 
изпълнение и вече са загу-
били 10% заради лихви. 
При това положение те са 

принудени да намаляват 
заплатите на работниците, 
защото не може да намалят 
вноските по кредитите си, 
каза Велев.

Болен здрав носи
Най-новата идея за изпла-
щане на обезщетенията за 
първите три дни отпуск по 
болест пък бе посрещна-
та на нож от синдикатите. 
Правителството ще внесе 
законови промени, според 
които първият ден от бол-
ничните да бъде за сметка 
на болния работник, т.е. да 
не се изплаща въобще, а 
вторият и третият - да се 
поемат от работодателя в 
размер на 80% от възна-
граждението. По принцип 
социалните партньори не 
бяха съгласни да има про-
мяна на сегашния режим 
на плащане на болничните 
- първият ден е за сметка на 
работодателя в размер на 
80% от заплатата на работ-
ника, а след това се включва 
НОИ. Идеята неплатен да 
бъде първият, а не третият 
ден, не се приема от синди-
катите, заяви Димитър Ма-
нолов, вицепрезидент на КТ 
„Подкрепа”. Затова КНСБ и 
КТ „Подкрепа” настояват в 

тристранката отново да се 
обсъди този проблем. 

Застой
Още по-обезпокоително и 
за работодателските орга-
низации, и за синдикатите е 
мудността, с която правител-
ството действа по реализа-
цията на 60-те антикризисни 
мерки. Пакетът бе подписан 
от тристранката на 31 март. 
До момента през Министер-
ския съвет са минали само 
данъчните промени. 
   Забавянето бе друга причи-
на работодатели и синдикати 
да поискат в началото на сед-
мицата тристранката отново 
да се събере и в присъствие-
то на финансовия министър 
да се разпишат срокове и 
отговорници за изпълнение-
то на всяка мярка. Някои от 
мерките са наистина много 
спешни, например пробле-
мът с руските визи - ако не 
се вземе решение сега, изпус-
каме туристическия сезон, 
коментира Васил Велев.

 Мила Кисьова 

Биляна вачева
bvacheva@pari.bg

Собствениците на ветроход-
ни и моторни яхти, както и 
тези на самолети и вертоле-
ти, които не се използват за 
стопански цели, ще внасят 
три пъти по-голям данък. 
Тъй като този данък се съ-
бира от общините, неговият 
размер се определя в проми-
ли и зависи в коя община е 
регистрирано превозното и 
плавателното средство. Тази 
мярка ще донесе в хазната 
още 35 млн. лв.

Пари от бизнеса
От 1 на 1.1% се увеличава 
размерът на коефициента 
за определяне на месеч-
ните авансови вноски за 
корпоративни данъци за 
2010 г. Така фирмите ще 
трябва да внасят авансово 
в бюджета по-голям данък. 
Бизнесът склони на тази 
крайна мярка само за да не 
се увеличи ДДС.

Солени глоби
Правителството предлага и 
по-солени глоби, ако се ус-
танови, че се манипулират 
електронните устройства, 
които ще контролират ак-
цизни стоки. Глобата за фи-
зическите лица е да платят 
в двоен размер акциза, но 
не по-малко от 1000 лв., а за 
фирмите и ЕТ също двоен 
акциз, но не по-малко от 
2000 лв. За повторно нару-
шение глобата е тройният 
размер на дължимия акциз, 
но не по-малко от 3000 лв. 
и 6000 лв. съответно за 
физическо и юридическо 
лице.

Кабинетът предлага да 
се отмени нулевият акциз 
за биодизела, който се из-
ползва за отопление. Об-
лекчението остава само за 
моторното гориво.

Повече дивиденти
Управляващите от ГЕРБ 
предлагат да се увеличи 
от 50 на 80% дивидентът, 
който държавните компа-
нии внасят в бюджета. Това 
ще донесе на държавата 26 
млн. лв. С 15% се нама-
лява годишната държавна 
субсидия за партиите. Това 
гласят промените в Закона 
за политическите партии. 
От тази мярка в хазната ще 
постъпят 7.5 млн. лв. На 
вчерашното заседание беше 
одобрен 10-процентният 
буфер. Така министерства-
та ще разполагат с 90% от 
бюджетните средства.

Предстои предложенията 
на правителството да се об-
съдят в различните коми-
сии на НС и после да бъдат 
гласувани от парламента.

▶ Синдикатите и работодателите поискаха спешно заседание на тристранката 
снимка Емилия костадинова

400 
▶ млн. лв. е върнати-
ят ддс на бизнеса, каза 
симеон дянков. към 
днешна дата ддс, който 
не е върнат на фирмите, 
е 306 млн. лв.
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Решението на 
правителството ще 
има обратен ефект

Застрахователните премии 
все пак ще бъдат обложе-
ни въпреки съпротивата на 
бранша и решението на три-
странката. Правителството 
ще замени 10-процентния 
корпоративен данък, който 
в момента плащат застра-
хователите, с алтернативен 
налог върху премиите. Ще 
се облагат застрахователни, 
презастрахователни и други 
премии, намалени с брутния 
размер на отстъпените пре-
застрахователни и върнати 
премии.

По този начин се връща 
режимът на облагане, който 
действаше до края на 2004 
г. Тогава компаниите пла-
щаха 7% върху премиите в 
общото и 2% върху постъ-
пленията от животозастра-
ховането. 

Прецедент
Никъде по света няма подоб-
но пряко облагане на преми-
ите, категорични са пред-
ставители на бранша. От 
Асоциацията на българските 
застрахователи заявиха, че 
ще сезират европейските 
институции, тъй като по-
добно облагане противоречи 
на европейските практики. 
От АБЗ изразят учудване-
то си, че подобни крупни 
промени в данъчното обла-
гане на застрахователните 
дружества се изготвят, без 

Застрахователните премии все 
пак ще се облагат с пряк данък

Велчев ще бъде проверяван 
заради сделката с дълга

Осъществената от бившия 
финансов министър Милен 
Велчев сделка с външния 
дълг на страната ще бъде 
подложена на ревизия и екс-
пертна оценка. 

Подкрепа 
Депутатите приеха вчера 
проекторешението на Синя-
та коалиция за преоценка на 
замяната на част от външ-
ния ни дълг през 2002-2003 
г. Според сините България 
е загубила около 1.6 млн. 
EUR за осем години. Реви-
зията трябва да установи 
дали операциите за замя-
ната на брейди облигациите 
не са били извършени в ин-
терес на банките кредитори 
и по замяна интересите на 
данъкоплатците. 

Намеренията на синята 
партия да разследва сдел-

ките с дълга на Велчев ще 
бъде подкрепена и от  Ко-
алиция за България, каза 
Румен Овчаров. 

Контра
Ако сделката с външния дълг 
на България беше направена 
по-рано, щеше да има още 
по-голям позитивен ефект за 
страната, каза икономистът 
и общински съветник от 
НДСВ Владимир Каролев. 
От 2000 г. има писмо на 
ЕК, която ни подканва да 
управляваме по-разумно и 
модерно задълженията си, 
обясни Каролев. По думите 
му това, което са направи-
ли тогавашният финансов 
министър Милен Велчев и 
екипът му, правителство-
то на Костов го е правило 
тайно.

Биляна вачева

▶ все още сме в период на мътна вода, която е останала от предишните                                                                 правителства. Трябва да достигнем до чистата во-
да, каза финансовият министър Симеон Дянков  снимка Емилия костадинова

да се потърси позицията 
на компаниите в бранша. 
Решението на тристранката 
беше да се създаде работна 
група, която да обсъди про-
мените, но действията на 
правителството показват яв-
ното му намерение да въведе 
посочените данъчни про-
мени едностранно, твърдят 
застрахователите. В. „Пари” 
научи, че правителството не 
е искало мнението на финан-
совия надзор. 

Още с обсъждането на 
антикризисните мерки 
тристранката реши да об-
ложи премиите на застра-
хователите с аргумента, че 
трябва да се синхронизира 

▶ орлин Пенев, председател на Асоциацията на  
българските застрахователи                        снимка БоБи тошЕв

Играчите ще се 
пренасочат към 
интернет, където няма 
облагане, прогнозират 
от бранша

С 10% ще се облагат всич-
ки печалби, получени от 
участие в хазартни игри и 
от игри, при които печалба-
та се определя на случаен 
принцип като спортния тота-
лизатор и Еврофутбол. Няма 
да има праг на печалбите, 
под които да не се плаща 
данък. Първоначално се об-
съждаше печалби до 500 лв. 
да не се облагат. Надделяло 
е мнението, че изключения 
не трябва да има, за да се 
избегнат злоупотребите.

От тази мярка финансо-
вото министерство обяви, 
че очаква около 80 млн. лв. 
приходи в бюджета до края 
на годината. Засега не е ясно 
дали въвеждането на данък 
върху печалбите от хазарт 
е временна антикризисна 
мярка, или ще продължи да 
се прилага и след кризата.

Технология
Данъкът ще се удържа от ор-
ганизатора на играта, състе-
занието или конкурса, когато 
е местно лице, обясниха от 
финансовото министерство. 
Когато печалбата е пред-
метна или организаторът е 

10% налог за всички 
печалби от хазарт

чуждестранно лице, данъ-
кът ще се удържа от физи-
ческите лица, получатели на 
печалбата. От НАП заявиха, 
че имат готовност веднага 
след приемане на законовата 
поправка да въведат меха-
низма и документацията, 
по които операторите на 
хазартни игри да начисляват 
и събират данъка.

Коментар
Не вярваме държавата да 
събере очакваните 80 млн. 
лв. приходи от този данък, 
коментираха от Асоциаци-
ята на производителите и 
организаторите в игралната 
индустрия. 

Браншът е силно повлиян 
от кризата, пазарът е много 
свит, а с увеличения данък 
за хазартните оператори от 
началото на годината при-
ходите са намалели допъл-
нително, обясни Христова. 
Над 200 игрални зали вече 
са с прекратени лицензи, а 
повече от 6 хил. игрални 
автомата са извадени от 
обращение. Голяма част 
от играчите са млади хора, 
които много бързо ще се 
пренасочат към интернет 
залаганията, при които ня-
ма облагане, казва Христо-
ва. Тази алтернатива ще 
удари индустрията и няма 
да напълни хазната.

Мила Кисьова

законодателството с чл. 157 
от евродирективата „Пла-
тежоспособност II”. В нея 
обаче е записано, че върху 
премиите може да се на-
лагат единствено косвени 
данъци, които се поемат от 
потребителите.

обратен завой
Аз съм в недоумение как 
държавата не държи на ре-
шенията на тристранката, 
които сама е подписала, каза 
председателят на УС на АБЗ 
Орлин Пенев. По думите 
му подобен данък ще има 
обратен ефект, тъй застра-
хователите ще започнат да 
презастраховат през чужди 

Всеки се е борил да 
изхарчи възможно 
най-много пари, каза 
Борисов

Няколко часа след реше-
нието за вдигане на да-
нъците премиерът обяви, 
че е разпоредил тотална 
реорганизация на работата 
в министерствата. Поводът 
са многобройните сключе-
ни договори по обществени 
поръчки и анекси по тях, по 
които държавата трябва да 
се разплати. Не съм мислил, 
че по този начин може да се 
работи в едно министер-
ство, това го нямаше в МВР, 
нямаше го и в кметството, 
каза премиерът.

Докладване
Борисов се е срещнал с ми-
нистрите и ръководители 
на дирекции от различни 
министерства, които са док-
ладвали за сключени дого-

вори. Оказва се, че шефо-
вете на дирекции са давали 
само становища, без да се 
интересуват от детайли, 
каза Борисов. Там, където 
са подписвани документи 
под натиск, хората ще се 
явят като свидетели в съда 
и ще дадат имената на тези, 
които са ги накарали, каза 
още премиерът.

Първи копки
Според Борисов се е ра-
ботило по един „безумен 
начин” - захванати са мно-
го поръчки, направени са 
стотици първи копки, като 
са платени 10-20% авансо-
во, и сега огромните паде-
жи идват при нас, обясни 
премиерът. По думите му 
договорите, които вече са 
изпълнени обаче, няма как 
да не се платят. 

Всеки се е борил да из-
харчи възможно най-много 
пари, каза премиерът.

Мила Кисьова

Министерствата  
ще се реорганизират

▶ Милен велчев                                         снимка Емилия костадинова

компании и пак няма да има 
пари за бюджета. Според 
Пенев това допълнително 
ще свие потреблението на 
развиващ се пазар като на-
шия. Никъде в ЕС няма пря-
ко облагане, а има косвено и 
парафискални такси, твърди 
шефът на АБЗ.

вреди
Подобно облагане е против 
всички пазарни принципи, 
каза Асен Христов, предсе-
дател на НС на „Еврохолд 
България” АД. Дружеството 
е собственик на „Евро инс”. 
По думите му има много 
детайли, които трябва да се 
променят в наредбата, за да 
се стигне до този данък. Ко-
гато започнат да я пренапис-
ват, ще разберат, че това ще 
нанесе толкова вреди, колко-
то не са и сънували, твърди 
Асен Христов. Той също 
заплаши, че компаниите ще 
започнат да презастраховат 
в чужбина или да продават 
полици от дружества извън 
България. Експерти от бран-
ша дадоха примери защо тази 
мярка не може да проработи. 
Според тях, ако портфейлът 
на една компания се обложи 
с 3.5%, част от нейните пре-
мии може да се прехвърлят 
към друга компания, където 
отново ще се плати данъкът. 
Това е недопустимо двойно 
данъчно облагане, твърдят 
от компаниите. Освен това 
се орязва възможността бъл-
гарски компании да правят 
презастрахователен бизнес. 

Атанас Христов
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Господин Борисов, пра-
вителството предвиж-
да продажбата на 100 
хил. дка земя като част 
от антикризисните 
мерки. има опасения, че 
държавата ще продаде 
на ниски цени плодород-
ните терени, които 
принадлежат на научни-
те институти.

- Парцелите, които полз-
ват научните институти, са 
публична държавна соб-
ственост и те няма как да 
се продават без решение на 
Народното събрание. Така 
че депутатите ще решават 
какво и кои земи ще се 
продават. 

 
Години наред държава-

та е изключително лош 
стопанин на имотите 
си. Как ще промените 
това? 

- Стопанисването на 
държавните земи е тема, 
с която се занимаваме, от-
както Мирослав Найденов 
беше назначен за земедел-
ски министър. Преди близо 
два месеца той подписа и 
утвърди Стратегия за сто-
панисване и управление на 
земеделските земи. Всъщ-
ност някои от пунктовете в 
тази стратегия са в основа-
та на антикризисните мер-
ки, които прие правител-
ството. Върху създаването 
й започнахме да работим 
още през септември мина-
лата есен. Конкретният по-
вод бе доклад на Сметната 
палата за стопанисването 
на земеделските земи за 
периода 2005-2007 г. Доку-
ментът бе пълен със стоти-
ци нередности. Започнахме 
проучвания и анализи и 
стигнахме до потресава-
щи схеми за източване на 
държавата. 

Кои са най-фрапиращи-
те нарушения?

- Държавата притежава 
2.8 млн. дка земя. От тях 
само за 630 хил. дка има 
сключени договори за об-
работка. Научни институти 
обработват 150 хил. дка 
земя. Върху парцелите не 
се калкулира рента, защото 
са държавни. 

За останалите 1.3 млн. 
дка няма никакви догово-
ри. Те се водят свободни 
земи. Нашите експерти 
изчислиха, че от тях над 
700 хил. дка се обработват, 
но затова държавата не 
получава нито стотинка. 
Според мен това дори не 

▶

▶

▶

са всички земи, които се 
обработват неправомерно, 
защото всъщност резулта-
тите няма как да са пълни. 
Причината е, че ние про-
верявахме обработваеми-
те терени през октомври, 
когато реколтата вече е 
прибрана, на базата на 
констативни протоколи. 
Ако се направи проверка 
през юни, картината ще 
бъде много по- различна. 

 
Знаете ли кои са хора-

та, които обработват 
тези земи? 

- Някои от тях вече са 
глобени трикратно, както 
е регламентирано законо-
во. Оказва се обаче, че не 
толкова самите фермери 
са виновни, колкото систе-
мата, която е позволявала 
тези нарушения. Който е 
бил приближен до властта, 
се е възползвал.

има ли данни за учас-
тие на високопоставени 
държавни служители в 
схемите по неправомер-
ното ползване на земя? 

- Натъкнахме се на слу-
чай, при който са се полз-
вали 3 хил. дка държавни 
масиви, без да е имало търг 
за отдаване. Така че може 
да се каже, че е имало въз-
можност за корупционна 
схема.  

Какви са били схемите, 
които са се прилагали? 

- Първият порок е бил 
в начина, по който се е 
отдавала земята, по-точно 
при формирането на пър-
воначалната тръжна цена. 
Често в различните райони 
на страната цената на от-
даване е била една и съща. 
Например и в Добрич, и 
Сливен. 

Освен това схемата на 
търговете е била такава, 
че е позволявала на една 
фирма да блокира хиляди 
декари обработваема земя 
и да постави държавата 
пред свършен факт, така 
че в крайна сметка фир-
мата  е получавала огро-
мни плодородни масиви в 
Добричко за 21 лв. вместо 
за 50 лв. за дка, колкото е 
нормалната рента в този 
район. Другият също мно-
го разпространен начин, 
който се практикуваше от 

▶

▶

▶

Над 700 хил. дка държавна  
земя се обработват без  наем  
Търговете за аренда на парцели вече ще бъдат само явни

Интервю Преслав Борисов, зам.-министър на земеделието 

предишни правителства, 
е изготвянето на списък с 
парцели, които се отдават 
свободно без търг за арен-
да, без никакъв регламент. 
Предложението идвало от 
областния управител и се 
одобрява от министъра на 
земеделието или от негов 
заместник.

 
Какво прави министер-

ството на земеделието, 
за да получи държавата 
парите си?

- Първоначалната ни стъп-
ка беше да накажем тези, ко-
ито са ползвали, без да пла-
щат. Глобихме  ги с трикрат-
но средно рентно плащане за  
района. 

Според мен обаче основ-
ният проблем е начинът, 
по който са се провеждали 
търговете. Затова първото 
нещо, което направихме 
много преди антикризис-
ните мерки да се появят, е 
да запишем в стратегията, 
че търгът за аренда на 
държавна земя ще е явен. 
Също така всяка една об-
щина да има средно рент-
но плащане. Например 
в Провадия тази година 
цените на търга ще запо-
чнат от 16 лв. за дка, а в 
Крушари, Добричко, от 20 

▶

лв. По този начин ще има 
пазарен механизъм за пър-
воначалната тръжна цена. 
Също така търговете ще се 
провеждат най-късно през 
юни за следващата кампа-
ния, защото, ако земята ве-
че е засята, се предполага, 
че имаме предварително  
решен търг.  

Другото, което правим, е 
изграждането на електро-
нен регистър за държавния 
поземлен фонд, защото 
се оказа, че такъв няма. 
Регистърът трябва да съ-
държа обема на земите, 
кои са площите, къде са, 
информация дали са сво-
бодни или отдадени, има 
ли неустойки по тях, въоб-
ще какво се случва с тази 
земя. Този пункт освен в 
стратегията е залегнал и 
като антикризисна мярка. 
Очакванията са този ре-
гистър да извади на светло 
управлението на държав-
ните земи. 

Кога ще бъде изграден?
- Той ще е част от се-

га действащата система 
“Ферма”. Това е най-бър-
зият и евтин начин, за да 
влезе в сила. 

Това, което правим в мо-
мента, е възможно най-
бързо да се справим със 
завареното положение, за 
да можем да започнем да 
отдаваме земя за следва-
щата година. Идеята също 
така е да наблегнем на 
дългосрочното отдаване 
до 10 години.

Значи няма да отдава-
те земи до 30 години, 
каквито очаквания имат 
арендаторите?

- В стратегията сме раз-
работили идеята арендата 
да е до 10 години. При 
обсъжданията на антикри-
зисните мерки с бизнеса 
се получиха различия и 
там се появи идеята за 30 
години аренда, но това 
пак ще го решава парла-
ментът.  

има сигнали от соб-
ственици на земя, че 
общинските и об-
ластните земеделски 
служби не им дават 
информация кой обра-

▶

▶

▶

ботва земите им, за да 
потърсят рентата си.

- Службите са длъжни да 
отговорят на такова питане, 
но то трябва да бъде поста-
вено писмено.  

Борислав Петков от 
Асоциацията на соб-
ствениците на земедел-
ски земи заяви, че в мно-
го земеделски служби 
не се изисква договор за 
аренда или нотариален 
акт за земите, когато 
земеделците кандидат-
стват за субсидии, и по 
този начин се злоупо-
требява с правото на 
собствениците да полу-
чат рентата си.  

- В службите обработват 
хиляди договори. Най-
справедливо и за двете 
страни - собственик и 
арендатор, е да се пред-
стави споразумителен про-
токол като основание за 
ползване на земята. 

И като се прибави оч-
ертаването на терените с 
GPS, което стартира тази 
седмица, мисля, че няма 
да има проблеми с припо-
криване на терените и ще 
е ясно кой каква и чия земя 
обработва.

Светлана Трифоновска

▶

Започваме 
изграждане-

то на електронен 
регистър за дър-
жавния поземлен 
фонд

630 
▶ хил. дка държавни  
земи се обработват  
с договори 

150 
▶ хил. дка земя се обработ-
ват от научните инсти-
тути

снимка Емилия костадинова
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Промени
Железниците  
без обществените 
поръчки
Правителството прие 
промени в Наредбата за 
възлагане и изпълнение 
на обществени поръчки 
за обществени превозни 
услуги в железопътния 
транспорт. Такива про-
мени се предвиждат за 
всички държави членки 
на Европейския съюз. 
Според регламентите 
на съюза трябва да има 
законови норми, които 
да предвиждат изклю-
чения от прилагането на 
състезателна процедура 
по възлагане на общест-
вени поръчки за общест-
вен превоз - например 
директно възлагане на 
вътрешен оператор, въз-
лагане под формата на 
спешни мерки, пряко въз-
лагане под определени 
прагове и т. н. Европей-
ският регламент пред-
вижда още в тези случаи 
решението да може да 
бъде обжалвано.
Н. Цветкова | pari.bg

Статистика
Инфлацията  
до март 
стигна 1.4%
Инфлацията от начало-
то на годината достигна 
1.4%, показват офици-
алните данни на Нацио-
налния статистически 
институт (НСИ). Само 
през март цените са ско-
чили с 0.2% в сравнение 
с февруари. На годишна 
база показателят е 1.3%. 
Най-много през март е 

поскъпнал транспортът - 
с 2.3%, следван от цените 
на алкохолни напитки и 
тютюневи изделия с 1.7% 
и облеклото и обувките с 
1.6%. При хранителните 
стоки се наблюдава поев-
тиняване с 0.1%. В здра-
веопазването и наемите 
на имоти е отчетена нуле-
ва инфлация. Разходите за 
вода, електроенергия, газ 
и други горива също оста-
ват непроменени.
Н. Цветкова | pari.bg

Управление
МРРБ отдава  
под наем 6 плажа 
във Варна
Договори за отдаване 
под наем на шест вар-
ненски плажа ще бъдат 
сключени. Това са: „Каба-
кум бисер”, „Панорама”, 
„Паша дере”, „Романти-
ка”, „Камчия-север” и 
„Бяла-юг”. Чрез договори 
с областната управа във 
Варна ще бъдат отдадени 
други 13 плажа.  Тези в 
„Галата-север” и „Гала-
та-изток” ще се обявят 
за опасни. Най-ниската 
предложена цена за сто-
панисването им е 697 лв., 
а най-високата  достига 
над 149 хил. лв. Очаква се 
документите за договори-
те за концесия и указания-
та за провеждане на тръж-
ните процедури да бъдат 
получени в Областна 
администрация Варна до 
края на днешния работен 
ден. По думите на област-
ния управител Данчо 
Симеонов търговете за 
отдаване на плажовете ще 
бъдат проведени възмож-
но най-бързо
Н. Цветкова | pari.bg

Нова компания ще поеме енергийните 
дружества след закриването на БЕХ  
Структурата ще 
обедини НЕК, АЕЦ 
„Козлодуй”, държав-
ните мини и ТЕЦ 
„Марица Изток 2”

Нова холдингова структура 
с участието на държавните 
енергийни дружества ще 
бъде създадена през юни. 
Информация за решението 
на икономическото мега-
ведомство дойде два дни 
след като министърът на 
икономиката, енергетиката 
и туризма Трайчо Трайков 
обяви, че Българският енер-

гиен холдинг (БЕХ) ще бъде 
разформирован. Дружества-
та, които са под шапката на 
БЕХ, ще се обединят в нова 
компания, каза заместничка-
та на Трайков Мая Христова 
по време на международния 
форум за Югоизточна Евро-
па „Възобновяеми енергий-
ни източници и енергийна 
ефективност”. Работата 
по създаването на  новата 
структура вече е започнала, 
уточни тя. 

Участници
Компанията, която ще на-
следи БЕХ, ще включва 

„Националната електри-
ческа компания”, АЕЦ 
„Козлодуй”, ТЕЦ „Марица 
Изток 2”, Мини „Марица 
Изток” и други енергийни 
дружества. Целта на новото 
групиране е да се постигне 
стабилност по отношение 
на активите на дружества-
та, а НЕК да стане водещ 
търговец на електроeнeр-
гия, каза Христова, която в 
момента отговаря за упра-
влението на холдинга. 

Енергийните проекти, ко-
ито са били предмет на дей-
ността на БЕХ, ще преминат 
към съответните дружества. 

Хаосът с рекламата на София се проточи

Прокурорски
▶ ТЕЦ „Марица Изток 2”, 
аЕЦ „Белене”, хидровъ-
зел „Цанков камък” и нЕК 
- това са енергийните про-
екти, за които в момен-
та в софийската градска 
прокуратура се водят две 
предварителни проверки и 
5 досъдебни производства. 
Предварителните провер-
ки и досъдебните произ-
водства се водят с оглед 
на престъпления основно 
по чл. 282 от нК - престъ-
пления по служба, извър-

шени от виновни длъж-
ностни лица в изброените 
енергийни обекти. Проку-
ратурата е била сезирана 
в периода 2009-2010 г., а по 
едно от досъдебните про-
изводства - през 2007 г., 
когато са постъпили сиг-
налите.
▶ софийската градска про-
куратура не е образувала 
производство за изразход-
вани средства за аЕЦ „Беле-
не” поради липса на данни 
за извършено престъпле-
ние, съобщи вчера говори-

телят на главния прокурор 
Борис Велчев стелиана 
Кожухарова. Прокурату-
рата е била сезирана от 
агенцията за държав-
на финансова инспекция. 
Искът е бил за купуването 
на акции в централата за 
300 млн. лв. Проверката 
на прокуратурата е уста-
новила, че средствата са 
изразходвани по предназ-
начение. Заключението е, 
че по конкретния сигнал 
няма констатирано прес-
тъпление. 

Общината няма пари 
да съгласува с ЧЕЗ, 
„Топлофикация” и 
„Софийска вода” 
новите места  
за билбордовете

Хаосът с рекламата в София 
може да се проточи. Това 
ще стане, ако общината не 
намери пари да направи съ-
гласувателните процедури 
със „Софийска вода”, ЧЕЗ и 
„Топлофикация” за поставя-
нето на новите билбордове от 
рекламните агенции съгласно 
новата схема. Тя е описана в 
конкурсната документация 
за монтиране на рекламни 
елементи върху имоти пуб-
лична общинска собственост. 
До 30 септември трябва да са 
проведени двата конкурса за 

външната реклама в столица-
та - за елементи до 4 кв. м и 
за по-големи до 12 кв. м, като 
във всеки от тях местата са 
разделени на 10 пакета.

Проблемно  
съгласуване
Столичната община тряб-
ва да даде много пари за 
съгласувателни процедури 
с дружествата и това е про-
блем, но ще платим, увери 
комисията по жилищна по-
литика и градоустройство 
главният архитект на София 
Петър Диков. Той не уточни 
за каква сума става въпрос. За 
съгласуване на скици, визи и 
схеми тарифата на ЧЕЗ е 144 
лв. Така за около 1240 места, 
на които ще има билбордове, 
излиза, че кметството трябва 
да плати почти 179 000 лв. 

От „Топлофикация”-София 
обясниха, че плащат 30 лв. за 
съгласуване, ако под мястото, 
на което ще е рекламата, не 
минава трасето им, и 109 
лв., ако отдолу има тръби за 
топлоенергия, като от друже-
ството дават предписания за 
монтирането на рекламния 
елемент. Така в най-добрия 
случай общината трябва да 
плати 37 000 лв., а в най-ло-
шия - 135 160 лв.   

От рекламните агенции са 
категорични, че общината 
трябва да направи съгласу-
ването с дружествата, кои-
то стопанисват подземна-
та инфраструктура, за да е 
сигурно, че всички места 
са подходящи за монтира-
не на нови билбордове. В 
противен случай 3-месечни-
ят срок след спечелване на 

снИМКИ ЕМИлИя КосТадИноВа

Четвъртък  15 април 2010  pari.bg

конкурса за изграждане на 
нови рекламни елементи е 
неизпълним, обясни Михаил 
Димитров от „Импрес аутдо-
ор адвертайзинг”. 

Критиките
Да има изискване фирмите, 
които кандидатстват, да са 
разположили досега поне 50 
рекламни елемента в Бълга-
рия или ЕС, предложиха от 
Камарата за визуална кому-
никация и защита на околна-
та среда. Така ще е сигурно, 
че фирмите кандидати имат 
необходимия опит, обясниха 
от рекламните агенции. Те 
предложиха и да се повиши 
изискването за 3-годишните 
приходи от 3 млн. лв. на 6 
млн. лв. От камарата смятат, 
че от документацията не ста-
ва ясно дали консорциуми 
може да участват в конкурси-
те. Системата за оценяване, 
която дава предимство на 
фирми за външна реклама, 
които работят у нас, може да 
стане причина конкурсът да 
бъде отменен от съда, обяс-
ни Димитър Самодумов от 
„Мегаборд”. Според него 
изискването билбордове да 
се монтират на 30 м от кръс-
товище е нелогично, защото 
много от кръстовищата в 
София са на разстояние по-
малко от 60 м, а в Закона 
за движение по пътищата 
изискването било 5 м.  

От комисията по архитек-
тура ще приемат предложе-
ния от общински съветници 
за промени в конкурсната 
документация до следващата 
сряда. Днес от камарата за 
визуална комуникация ще 
дадат своето официално ста-
новище в СОС. 

Красимира Янева

▶ Съществуващите билбордове трябва да бъдат демонтирани, е записано  
в конкурсната документация за разполагане на рекламни елементи

Сред тях са големите ин-
вестиционни проекти като 
АЕЦ „Белене”, „Набуко” и 
„Южен поток”. Според Мая 
Христова холдингът е пое-
мал задължения към тези 
проекти само по документи. 
Финансови плащания по 
тях обаче до момента не е 
имало.

Цел
Според Мая Христова обе-
диняването на държавните 
компании на друг принцип 
ще постигне обезпечава-
не на големите енергийни 
проекти в бъдеще. Бълга-
рия няма да понесе санк-
ции от ЕС заради новия 
проект, заяви категорично 
Христова. 

Зам.-министърът на ико-
номиката заяви, че НЕК 
трудно ще постигне ико-
номическа независимост 
предвид състоянието си, 
ако не бъде обединена с 
други компании. Енергий-
ното дружество е поело 
повече инвестиционни ан-
гажименти, отколкото може 
да изпълни. Причината за 
задълженията на НЕК е 
начинът, по който е фор-
мирана цената на тока, каза 
Христова. 
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Увеличение на 
ДДС - предизборен 
спор на Острова 

Разкривайки манифеста на 
своята партия в борбата за 
четвърти мандат, министър-
председателят на Велико-
британия Гордън Браун и 
негови съмишленици мно-
гократно отказват да дадат 
обещание, че няма да про-
менят ДДС, който в момента 
е 17.5%. Платформата на 
лейбъристите обаче изключ-
ва увеличаването на броя на 
стоките, облагани с ДДС, и 
съдържа обещание да запа-
зят стоки като храни, детски 
дрехи, обществен транспорт 
и вестници и книги извън 
този данък.  Според иконо-
мистите това оставя вратата 
отворена след изборите за 
увеличаване на налога. 

Ефект върху 
потребителите
Увеличаването на ДДС с 

един процент ще коства на 
потребителите общо 4.5 
млрд. GBP, или 180 GBP 
годишно на едно домакин-
ство. Ако увеличението е с 
2.5% до 20% например, това 
ще натовари домакинствата 
с 450 GBP на година, но ще 
донесе в хазната допълни-
телни 12-13 млрд. GBP. 

Джон Уайтинг, ръково-
дител на данъчната поли-
тика в Chartered Institute 
of Taxation, заяви: “ДДС 
е много ефикасен начин 
за събиране на средства, 
защото се прилага върху 
стоки и услуги, изисква 
кратък срок за въвеждане 
и резултатите са видими 
веднага.”

Натискът на кризата
Рекордната дупка в бюдже-
та тази година, възлизаща 
на 167 млрд. GBP, притис-
ка всички партии да дадат 
обяснение как биха я запъл-
нили. Притиснат по време 
на предизборна среща да 
гарантира, че няма да се 
вдига ДДС, Гордън Браун 
отговори: “В действител-
ност ние никога не сме да-

Руският концерн 
отстъпва на Катар и 
Норвегия по пазарен 
дял 

Студената зима накара Ев-
ропа да увеличи вноса на 
газ. През януари тази годи-
на търсенето на горивото 
е нараснало с 9.7% в срав-
нение с 2008 г., съобщава 
международното енергийно 
дружество. Но не всички 
са успели да се възползват 
от това. 

Продажби  
Доставките за Алжир са 
били с 3% по-ниски от док-
ризисния период, а за стра-
ните от бившия Съветски 
съюз (снабдявани най-вече 
от “Газпром”) с почти 5% 
по-малко (което е равно на 
13.5 млрд. куб. м). В също-
то време Катар е увеличил 
продажбите за Европа поч-
ти пет пъти до 2.8 млрд. куб. 

Лейбъристи и кон-
серватори взаимно се 
обвиняват, че се канят 
да вдигат данъка, ако 
дойдат на власт

180 
▶ GBP годишно ще струва 
на домакинство увелича
ването на ДДс с 1%

“Газпром” губи 
пазари в Европа

вали никакви обещания за 
ръста на ДДС, но мога да 
ви дам абсолютно увере-
ние, че не сме вдигали този 
данък от 1997 г.”

Миналата есен министер-
ството на финансите пла-
нира да увеличи налога, но 
министрите предпочетоха 
да увеличат осигурителната 
вноска от април следващата 
година. Това означава, че 
на един работник, който 
получава 40 000 GBP, ще 
му бъдат удържани допъл-
нително 187 GBP към оси-
гуровките.

Обвиненията на институ-
та за фискални науки към 
лейбъристите са, че те са 
изброили няколко данъка, 
които може да бъдат уве-
личени, но няма да го на-
правят, като в същото време 
са оставили възможност за 
вдигане на други данъци. 

Политическите 
опоненти
Консерваторите и либерал-
демократите също обявиха, 
че не могат напълно да из-
ключат вдигането на ДДС. 

От Партията на консер-
ваторите вече обещаха на 
избирателите си да нама-
лят данъчната тежест с 6 
млрд. GBP на година, като 
блокират увеличаване на 
осигуровките и намалят 
данъчната тежест за се-
мейните двойки с 550 млн. 
Те обаче се въздържат да 
обявят своята позиция за 
дискутирания ДДС. Преди 
няколко дни спряганият 
за министър на финансите 
Джордж Озбърн обяви, че 

ще намали данъците, без 
да увеличава ДДС. Според 
него 20% от бюджетния де-
фицит ще бъдат запълнени 
от вече обявеното от лей-
бъристите вдигане на да-
нъците, а останалите 80% 
ще дойдат от намаляване 
на разходите.

За настоящата финансова 
2009-2010 г. министерство-
то на финансите очаква да 
събере от ДДС 64 млрд. 
GBP. Сумата щеше да бъде 
с 9 млрд. GBP повече, ако 
министърът на финансите 
Алистър Дарлинг не бе вре-
менно намалил този данък 
на 15% с цел подпомагане 
на потреблението. 

▶ Гордън Браун отклони обещание за запазване на ДДС, ако партията му спечели изборите през май
снимки BloomBerG

“Газпром” е доставил с 5% по-малко газ за Европа 
през януари
▶

Гл. изп. директор на 
JPMorgan Джейми Даймън
▶

м, а Норвегия с 31% до 9.9. 
млрд. куб. м. 

Европа е най-доходни-
ят пазар на “Газпром”, но 
през 2009 г. компанията е 
намалила доставките там 
с 12%. В началото беше 
конфликтът с Украйна, по-
сле разликата в цената. В 
дългосрочните договори 
на “Газпром” тя бе мно-
го по-висока от тази на 
спот пазара. И европейците 
предпочетоха други дос-
тавчици. 

Цени 
През януари тази година 
концернът е продавал в Ев-
ропа на средна цена 270 
USD за 1000 куб. м, а спот 
цената е била с около 100 
USD по-ниска. “Газпром” 
губи европейския пазар за 
разлика от Катар и Норве-
гия, чийто общ пазарен дял 
на континента е нараснал от 
18% през 2008 г. до 27% в 
началото на 2010 г.

Отличник 
Печалбата 
на JPMorgan 
нараства с 55%

JPMorgan Chase&Co’s 
обяви в сряда, че приходите 
за първото тримесечие на 
годината нарастват заради 
доходи от търговия, които 
компенсират загубите от 
потребителски заеми. Спо-
ред главния изпълнителен 
директор Джейми Даймън 
това е ясен знак за съживя-
ване на икономиката. 
JPMorgan Chase е първа-
та голяма банка с положи-
телен финансов резултат 
за тази година. Тя отчита 
печалба от 3.3 млрд. USD 
спрямо 2.1 млрд. година 
по-рано, или 50-процен-
тен скок. Приходите се 
качват с 11% до 27.7 млрд. 
USD, което е много над 
най-оптимистичните очак-
вания на анализаторите 
от Bloomberg. Приходите 
от фиксирани доходи се 
увеличават на 5.46 млрд. 
USD от 4.89 млрд. USD 
през същия период на 2009 

г. Инвестиционното под-
разделение на банката е 
донесло 2.47 млрд. USD от 
общия нетен приход, или 
74%. Увеличението спрямо 
последното тримесечие на 
2009 г. е с 57%. Необслуж-
ваните заеми се увеличават 
с 946 млн. USD на годишна 
база до 2.7 млрд. USD.

Развитие
Инвестициите 
в Китай скачат 
със 7.7%
Преките чужди инвестиции 
в Китай, която е най-бързо 
развиващата се икономика 
в света, нарастват със 7.7% 
през първото тримесечие 
на годината в сравнение 
със същия период на мина-
лата година. 
Инвестициите са се увели-
чили с 23.44 млрд. USD, 
обяви министерството на 
търговията в Пекин вчера.
Очаква се икономика-
та на страната да нарасне 
с 11.7% за същия пери-
од, което ще е най-бър-
зият темп от три години, 
твърдят анализатори на 
Bloomberg. Като страна с 
най-бурен растеж Пекин 
ще продължава да привли-
ча чужди инвестиции.
През 2009 г. Китай измести 
САЩ като най-голям пазар 
на автомобили в света. 
Тази година целта е да 
заеме мястото на Япония 
като втора най-голяма све-
товна икономика. 

История
Как се е въвел 
този данък

въведен е във велико
британия през 1973 г. от 
лорд Барбър по време на 
управлението на Едуард 
Хийт от Партията на 
консерваторите.

Първоначално е бил 
10% върху всички бизнес 
стоки.

Храни, книги и сметки
те за консумативи не са 
били облагани с ДДс.

Петролът и електро
уредите (смятани за 
лукс) са били облагани с 
25% ДДс.

При управлението на 
маргарет тачър налогът 
скача на 15%.

През 1991 г. се увеличава 
на 17.5%.

▶

▶

▶

▶

▶

▶
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Anti-crisis 
Employers, unions 
urge for revision 
of measures

Two weeks after the 60 
anti-crisis measures were 
agreed, employers and 

trade unions demanded revi-
sion of some of them. They ar-
gue that some decisions have 
been changed by the govern-
ment or not discussed at all. 
Employers slam the 7-percent 
haircut on the government’s 
dues on public contracts and 
claim 100% of their receivables. 
The new idea for sick leave pay-
ments unnerved unions.

Revenue
Gambling  
winnings to be 
charged 10% tax

A 10-percent tax will be lev-
ied on all winnings from 
games of chance, regard-

less of the amount. For the pur-
pose the income taxation law 
will be amended. The finance 
ministry expected some BGN 
80 million revenue from the 
measure by this year’s end if in-
troduced from May. Howev-
er, it emerged on Wednesday 
that the change will take effect 
from July. It is not yet clear if 
the measure is just temporary.

Figures
FinMin, ex PM  
at odds over fiscal 
reserve

The fiscal reserve at the 
end of the previous gov-
ernment’s term (July 2009) 

stood at BGN 7.7 billion, the fi-
nance ministry said. The claims 
of ex prime minister Sergey 
Stanishev that the reserve has 
shrunk BGN 2 billion for the 
past seven months is incorrect. 
The reserve has decreased BGN 
1.37 billion, which is close to the 
BGN 1.13 billion fall for the last 
six months’ of Stanishev’s ad-
ministration.

Transformation
New holding to 
unite energy firms 
after BEH

A new holding will be set 
up to unite the state-
owned energy companies, 

after Bulgarian Energy Hold-
ing (BEH) is dissolved in June, 
deputy energy minister Ma-
ya Hristova told a forum. The 
aim of the regrouping is to sta-
bilise the companies’ assets 
and make the National Electric 
Company a leading electricity 
trader. The energy projects that 
BEH controls will be carried out 
by the companies.

Defence
Bulgarian army 
too costly  
to taxpayers

The Bulgarian defence sys-
tem is one of the most ex-
pensive armies in the Euro-

pean Union for taxpayers and 
the economy, the defence min-
istry’s 2009 report shows. Tax-
payers set aside an average of 
EUR 243 a year for defence, a 
similar amount is spent in the 
Czech Republic and Austria. 
About 2% of Bulgaria’s GDP is al-
located to security. Among the 
EU countries a bigger share is 
budgeted only in Greece: 2.55%.

Municipality
Advertising chaos 
in Sofia may  
continue

Advertising in Sofia may 
sink deeper in chaos if the 
city authorities fail to find 

the money necessary to agree 
billboard placement with the 
local utilities, it emerged on 
Wednesday. The municipality 
has to pay a lot of money to 
agree the plans with Sofiys-
ka Voda, CEZ and Toplofikat-
sia but we will do that, chief 
architect Petar Dikov said 
but declined to specify the 
amount.

Statistics
Cumulative  
inflation stands  
at 1.4% end-Mar

Cumulative inflation for 
the first three months of 
the year stands at 1.4%, 

National Statistical Institute 
data show. Prices in March 
jumped 0.2% on February and 
1.3% year on year. In March, 
transport prices rose the 
most, 2.3%, followed by alco-
hol and cigarettes (1.7%) and 
clothes and footware (1.6%). 
Foods and soft drinks cheap-
ened 0.1%.

Investment
New type of  
mutual funds to 
appear on market

A new type of mutual 
funds may appear on the 
Bulgarian capital mar-

ket. They will be able to invest 
their assets in securities, mon-
ey market instruments and 
precious metals, according to 
amendments to the Public Of-
fering of Securities Act. The 
change will give a boost to the 
development of the Bulgarian 
financial industry by providing 
an opportunity for the launch 
of new financial products.

BSE
Wednesday sees 
active trade  
in bonds

₁Trade on the Bulgarian 
Stock Exchange (BSE) on 
Wednesday featured ac-

tive bond sales, although debt 
securities usually trade spo-
radically. A total of 700 bonds 
of B.L. Leasing changed hands 
at EUR 1,000 apiece, as well as 
280 securities of Health and 
Wellness REIT at par. An inves-
tor offered to pay 30% of the 
value of Alen Mak’s bonds, de-
spite the company’s overdue 
payments on the issue, and ac-
quired 10 securities.

Top 10 News in English 

Three new taxes in force from July
 Insurance companies, 

owners of luxury 
vehicles, properties to 

pay more

The government proposes 
three new taxes to become 
effective from July: the so-
called luxury tax, a levy on 
insurance premiums and a 
tax on gambling winnings. 
The decision was taken at 
the cabinet’s session on 
Wednesday and is subject 
to approval by the parlia-
ment. The budget effect of 
the new taxes is assessed 
at BGN 165 million. Taxa-
tion changes were initially 
planned from May.

Insurance premiums will 
be charged an alternative 
tax. Currently companies 
pay a corporate tax of 10%. 
According to the proposal 
the tax rate on premium 
income will become 3.5% 
for general insurance com-
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panies and 1% for life insur-
ers. That will provide BGN 
50 million to the budget. 
The levy on winnings from 
games of chance will add 
BGN 80 million to the public 
purse.

The luxury tax will be in-
troduced by means of amend-
ments to the law on local 
taxes. Residential properties 
with a tax assessment above 
BGN 300,000 will be levied 
a twice higher tax. The levy 
will also double on vehicles 
insured for more than BGN 
70,000. The owners of yachts 
and aircraft for purposes other 
than business will pay a three-
fold tax. The size of the levies 
varies from municipality to 
municipality. The state will 
pocket BGN 35 million from 
that measure.

The rate of the advance 
monthly profit tax install-
ments paid by companies 
will rise from 1 to 1.1%. 

Thus businesses will pay 
bigger advance taxes to the 
budget. Employers con-
sented to that measure only 
to avoid a value added tax 
hike.

The cabinet also suggests 
steeper fines for persons 
tampering with excisable 
goods controlling devices. 
Individuals will have to pay 
twice the size of the excise 
duty but not less than BGN 
1,000. The minimum for 
companies will rise to BGN 
2,000. The fines triple for 
repeat breaches.

The dividends paid by 
state-owned companies will 
rise from 50 to 80% of profit. 
The effect is estimated at 
BGN 26 million.
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Toyota задържа продажбите 
на Lexus GX 460
Мярката е заради 
потребителски  
доклад, който  
определи модела като 
рисков

Toyota Motor Corp. е задър-
жала продажбите на Lexus 
GX 460 в Северна Аме-
рика, след като Consumer 
Reports (потребителски 
доклад, който дава оцен-
ка на различни продукти) 
предупреди купувачите за 
проблеми в спортния мо-
дел, които може да доведат 
до обръщане при остри 
завои. Това е втори удар 
за компанията след про-
блемите с педала на газта, 
които доведоха до изтегля-
нето на 8 млн. автомобила 
в световен мащаб.

Компанията е помолила 
търговците временно да 
преустановят предлагането 
на модела, докато не прове-
де свои тестове. Спортната 
кола бе пусната в продажба 
през декември и досега са 
купени 6000 броя. 

Докладът 
За първи път от почти де-
сет години Consumer Reports 
недвусмислено казва да не 
се купува определен модел 
автомобил. В случая това 
е Lexus GX 460, който бе 
наречен в доклада „опасен 
от гледна точка на сигурно-
стта”. Такова определение за 
автомобил не е било давано 
от 2001 г. 

Реакция 
Само няколко часа след 
публикуването на доклада 
Toyota предприе мерки за 
спиране на продажбите. 
Така компанията се опитва 
да изчисти името си след 
обвиненията от страна на 
американското правител-
ство, че е реагирало твърде 
бавно при възникналите 
проблеми с педала на газта 
преди няколко месеца. 

Ние гледаме сериозно на 

ситуацията и сме твърдо 
решени да разрешим про-
блема, посочен от Consumer 
Reports, зави Марк Темплин, 
вицепрезидент и генерален 
мениджър на Lexus. 

Consumer Reports се чете 
от голям брой бъдещи ку-
пувачи, преди да направят 
своя избор на стока. Преду-
преждението остава в сила, 
докато Toyota не обяви, че 
е премахнала опасността за 
сигурността. 

Intel започна 2010 г. с рекордна 
печалба от 2.44 млрд. USD
Технологичният сек-
тор се възстановява 
по-бързо от очаква-
ното 

Лидерът в производството 
на компютърни чипове Intel 
започна 2010 г. с рекордно 
висока печалба, което вър-
на оптимизма за развитието 
на технологичния сектор. 
Компанията отчете 4 пъти 
по-висок положителен фи-
нансов резултат за първите 
три месеца на годината, 
а катализатор на ръста са 
продажбите на нови чипове 
за сървъри. 

Резултати
Печалбата на Intel за първи-
те три месеца на годината 
е стигнала 2.44 млрд. USD, 
което е рекордно висока 
стойност за първото три-
месечие. Преди година ком-
панията отчете скромните 
629 млн. USD положителен 
финансов резултат за пър-
вото тримесечие, който бе 
повлиян от пика на кризата. 
Продажбите на произво-
дителя на процесори са се 
увеличили с 44% до 10.3 
млрд. USD. 

Прогноза
Финансовите резултати на 

Intel са считани за един от 
основните индикатори за 
развитието на компютър-
ния пазар, тъй като компа-
нията продава над 80% от 
процесорите за компютри 
по света. 

Главният й изпълните-
лен директор Пол Отелини 
обяви, че е оптимистично 
настроен за следващите три 
месеца, а прогнозите му за 
развитието на компанията 
му биха очакванията на 
анализаторите. 

Очакванията на Отели-
ни са за продажби от 10.2 
млрд. USD за периода ап-
рил - юни. 

 Спортният модел Lexus GX 460 ще бъде подложен на 
допълнителни тестове от Toyota заради проблеми 
със сигурността                                                    

снимки BLOOMBERG

 Главният изпълнителен директор на Intel  
Пол отелини очаква силно развитие на компанията 
през следващите три месеца

Дебют
Нови чипове 
подкрепят 
пазара

 в началото на годината 
компанията представи 
процесорите Core i3, Core 
i5 и Core i7, предназначени 
за лаптопи.

 През март излязоха 
новите чипове за сървъ-
ри Xeon 5600. 

 Чиповете са произве-
дени по 32-нанометрова 
технология, която нама-
лява разходите и съкра-
щава времето за произ-
водство.



  12    
pari.bg  Четвъртък 15 април 2010

инвеститор

Нов вид договорни фон-
дове, които ще може да 
инвестират активите си в 
ценни книжа, инструмен-
ти на паричния пазар и 
благородни метали, може 
да се появят на капита-
ловия пазар. Това пред-
виждат промени в Закона 
за публичното предлагане 
на ценни книжа. Целта на 
въвеждането на инвести-
ционни схеми е да се даде 
допълнителен тласък за 
развитие на българската 
финансова индустрия, като 
се предостави възможност 
за създаването на нови фи-
нансови продукти, твърдят 
от финансовия надзор, кой-
то е вносител на законо-
проекта. Създаването на 
договорните фондове без 
специални ограничения е 
взаимствано от Люксем-
бург.

Подкрепа
Въвеждането на новия тип 
инвестиционни схеми се 
приема радушно от ин-
веститорите на БФБ. Пър-
воначално управляващите 
дружества са настоявали да 
се създадат борсово търгу-
вани фондове, но в крайна 
сметка са приели идеята 
за фондове без специални 
ограничения. Има инвес-
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Мирослав иванов
mivanov@pari.bg
тел. 4395-867

Реклама:
станислава Атанасова
satanasova@pari.bg
тел. 4395-851

Играчите трябва 
да са наясно 
с рисковете 
Аз съм привърженик на 
по-либералния режим. 
Трябва обаче инвести-
торите да са наясно с 
по-големия риск, който 
ще поемат с вложения 
в подобни фондове. 

Добре е и че Комисията 
за финансов надзор е 
решила да премахне 
изискването за нетна 
стойност на активите 
от 500 хил. лв. Дори и 
на практика един фонд 
с активи под 500 хил. 
лв. трудно може да 
просъществува повече 
от една година.

Мнение

Нов вид договорни фондове 
излизат на капиталовия пазар 

Напълно 
подкрепяме 
предложени-

ето да се премахне 
изискването за дол
на граница от 500 
хил. лв. на нетната 
стойност на активи-
те на договорните 
фондове

стоян тошев,
председател на Българската 
асоциация на управляващите 
дружества

БАУД имаше и други предложения
Българската асоциация 
на управляващите дру-
жества подкрепя идеята за 
въвеждане на договорни 
фондове без специални 
ограничения. Многократ-
но сме предлагали на 
Комисията за финансов 
надзор да разшири пали-
трата на фондовете, които 
се предлагат в България. 
Отначало обаче ние пред-
лагахме все пак да има 
инвестиционни ограниче-
ния, но последния вариант 
за промяна в закона сме го 
подкрепили. Причината 
е, че има инвестиционни 
възможности на пазара, 
които не може да бъдат 
реализирани с досега съ-
ществуващите фондове. 

Коментари

Проблемните облигации 
носят повече права за банките

Напълно подкрепяме 
и предложението да се 
премахне изискването за 
долна граница от 500 хил. 
лв. на нетната стойност на 
активите на договорните 
фондове. Ефектът от това 
ще бъде, че инвеститорите 
ще могат да решават дали 
да участват в един фонд 
или не. 

И ако едно управлява-
що дружество смята, че 
му е финансово изгодно 
да поддържа фонд с 
малка нетна стойност на 
активите и инвеститори-
те искат да участват в та-
къв фонд, не би трябвало 
да има никакви пречки 
за това. 

Създаването на колективни инвестиционни схеми без специални ограничения е взаимствано от Люксембург
тиционни възможности на 
пазара, които не може да 
бъдат реализирани с досега 
съществуващите фондове, 
смята Стоян Тошев, пред-
седател на Българската 
асоциация на управлява-
щите дружества. 

Фондовете без специални 
ограничения определено 
ще внесат разнообразие на 
капиталовия пазар, убеден 
е и Петко Вълков, изпъл-
нителен директор на “Бенч-
Марк Асет Мениджмънт”. 
Според него обаче трябва 
сериозно да се помисли за 
механизъм, който ще мо-
же да защитава дребните 
играчи. 

Контра
Неофициално в бранша се 
говори, че Министерство-
то на финансите е против 
създаването на схеми без 
специални ограничения 
и законопроектът в този 
му вид няма да мине в 
Народното събрание. От 
ведомството на Симеон 
Дянков отказаха коментар 
на този етап. 

облекчение
В проектозакона за нов 
ЗППЦК отпада и изисква-
нето за долна граница от 
500 хил. лв. на нетната 

стойност на активите. Спо-
ред пазарните участници 
изискването отдавна е 
трябвало да бъде премах-
нато. 

Депозитарът вече 
ще бъде длъжен да 
предоставя данни на 
доверениците по дъл-
гови емисии

Банките довереници по 
дългови книжа ще увели-
чат правата си за контрол 
на емисията, като получат 
директен достъп до книгата 
на облигационерите, която 
се води от Централния де-
позитар. Това предвиждат 
предложенията за проме-
ни в Закона за публичното 
предлагане на ценни книжа 
(ЗППЦК), които предстои 
да бъдат одобрени от На-
родното събрание. 

Причината за промените 
са увеличилият се брой на 
проблемни облигационни 
емисии. В момента банките 
довереници често са с вър-
зани ръце да предприемат 
каквото и да е, ако няма 
добрата воля на емитента. 

Промените в норматив-
ната уредба ще помогнат 
на банките да защитават 
по-добре правата на обли-
гационерите и ще улеснят 
работата с ЦД, коментира-
ха представители на дове-
реници. 

Казус
В досега действащата уред-
ба достъпът на довереника 
до книгата на облигационе-
рите беше записан неясно, 
обясни Десимир Арнау-
дов, мениджър “Дългови, 
хибридни инструменти и 
частно пласиране” в ОББ. 
По думите му, ако в мо-
мента дадена компания 
не вземе от ЦД справка 
за облигационерите и не 
я предостави на банката 
довереник, трезорът няма 
механизъм, по който да 
я изиска. Справката оба-
че е изключително важна, 

когато се свикват общи 
събрания на облигационе-
рите, защото само чрез нея 
може да се установи кой 
има право да участва в това 
събрание. 

решението
След предложените про-
мени депозитарът ще е 
длъжен да даде на довере-
ника книгата на облигаци-
онерите. Тези изменения 
дойдоха, след като пов-
дигнахме остро въпроса 
и с тях се решава един 
от проблемите, след като 
гръмнаха няколко обли-
гационни емисии, добави 
Десимир Арнаудов. Според 
него, когато е писана тази 
нормативна уредба, не се 
е предполагало, че ще има 
проблемни емисии. Това 
само ще е в полза за пазара 
и ще се защитят институ-
ционалните инвеститори 
от некоректни емитенти, 
каза Десимир Арнаудов.

В момента на БФБ има 

две емисии със спрели пла-
щания - на “Ален мак” 
и на “ Алу-Пласт”. Те се 
водят проблемни и докато 
козметичната компания се 
отърва от обявяване на про-
цедура по несъстоятелност, 
производителят на дограма 
вече има синдик. Други 
няколко емисии облигации 
пък претърпяха промяна в 
параметрите си - отсрочка 
в плащания, налагане на 
допълнително обезщете-
ние, изменение на лихве-
ния процент. 

Прогноза
Все по-силната икономи-
ческа криза накара екс-
пертите да прогнозират за  
в. “Пари” наскоро, че се за-
дава истинска вълна от пре-
договаряния на емисиите 
корпоративни облигации. 
Всичко това налага бан-
ките довереници да имат 
по-сериозни механизми за 
контрол. 

Атанас Христов

Предложения
за промени

в Закона
за публично
предлагане

на ценни книжа,
свързани с

договорните
фондове

Дава се възможност 
да бъдат създадени договорни 
фондове без специални 
ограничения

1.

Премахва се изискването 
за долна граница от 500 хил. лв. 
на нетната стойност на активите 
на договорните фондове 

2.

Съкращаване на сроковете 
за одобрение от КФН 
на договорен фонд 
от 3 месеца на 1 месец

3.

Срокът за привеждане на 
активите на фондовете според 
изискванията на проспектите 
им се удължава от 6 месеца на 1 година

4.

Отмяна на изискването за предоставяне 
на месечни и тримесечни финансови 
отчети. Въвежда се шестмесечен период 
на отчитане

5.

Отпада задължението да се публикуват 
стойностите на дяловете два пъти месечно 
в ежедневник. Информацията ще се публикува 
на сайта на дружествата и на БФБ и КФН

6.

Графика: Вихър Ласков

Мария сивкова,
изпълнителен директор на УД 
“Статус Капитал” 

Справка за 
облигационерите

 Централният депозитар 
отказва справка

Централният депозитар 
задължително дава 

справка

Преди промените След промените

Oбщо събрание на облигационерите

Банка довереник

Oбщо събрание на облигационерите
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Нов вид договорни фондове 
излизат на капиталовия пазар 

Цифра на деня

383.9
млн. лв. е нетната стойност на активите на български-

те взаимни фондове към 31 март 2010 г. 
▶

Коментарите не са препоръка за покупка или продажба на активи.

Създаването на колективни инвестиционни схеми без специални ограничения е взаимствано от Люксембург

Новите фон-
дове ще може 
да инвести-

рат в благородни 
метали, злато, да са 
структурирани вър-
ху индекси, фючър-
си и т.н.

ралица Агайн-Гури,
зам.-председател на Комисията 
за финансов надзор

Фондовият пазар няма нужда 
от допълнителни бариери
Предложението за пре-
махване на изискването за 
долна граница от 500 хил. 
лв. на нетната стойност на 
активите на договорните 
фондове е антикризисна 
мярка. В момента активи-
те на фондовете в Бълга-
рия са на изключително 
ниско равнище. 

Нашият капиталов па-
зар в момента е в много 
тежки условия и няма 
нужда от допълнителни 
бариери. Ако след кризата 
не се нароят прекалено 
много фондове, тази мярка 
ще остане и след това. 
По отношение на предло-

жението за създването на 
договорни фондове без 
специални ограничения 
вече сме постигнали съгла-
сие с пазарните участници. 

Новите договорни фон-
дове ще трябва да спазват 
общите изисквания с 
изключение на инвести-
ционните ограничения. Те 
ще може да инвестират в 
благородни метали, злато, 
да са структурирани върху 
индекси, фючърси и т.н. 
Целта е към тези фондове 
да се привлекат онези ин-
веститори, които инвес-
тират в подобни схеми в 
чужбина. 

Фондовете без 
специални 
ограничения 

ще внесат разноо-
бразие на капитало-
вия пазар

Петко вълков,
изпълнителен директор на “Бенч-
Марк Асет Мениджмънт”

Трябва да се помисли и за 
добри защитни механизми
Това се налага от 
големите рискове, 
които може да 
поемат тези фондове, 
например като 
инвестират само в 
акциите на една-
единствена компания, 
т.е. диверсификацията 
на портфейлите тук не 
е задължителна. 

Фондовете без 
специални 
ограничения 
определено ще внесат 
разнообразие на 

капиталовия пазар. 
Трябва обаче сериозно 
да се помисли за 
механизъм, който ще 
може да защитава 
дребните играчи.  

Премахването на 
изискването нетната 
стойност на активите 
да е минимум 500 хил. 
лв. обаче не е наше 
предложение. Това е 
едно от изискванията 
за хармонизация 
с европейското 
законодателство. 

Нашият капиталов пазар 
в момента е в много тежки 
условия и няма нужда от 
допълнителни бариери, 
коментира пред в. “Пари” 

Ралица Агайн-Гури, зам.-
председател на Комисията 
за финансов надзор. Спо-
ред Стоян Тошев ефектът 
от премахването на долна 

граница на активите е, че 
инвеститорите ще могат 
да решават дали да участ-
ват в един фонд или не 
и това няма да зависи от 

административни изис-
квания. 

Другите промени в зако-
на, които касаят договорни-
те фондове, са съкращаване 

на сроковете за одобрение 
от КФН на колективните 
схеми от 3 месеца на 1 
месец. Освен това финансо-
вите отчети на договорните 

фондове ще се предават 
само на шест месеца, а не 
както беше досега - месеч-
но и на тримесечие. 

Магдалена иванова

Хармонизира се
нормативната 
уредба с ЕС
Значителна част от акти-
вите на управляващите 
дружества в Европейския 
съюз са в нехармонизира-
ни фондове. По данни на 
EFAMA към края на 2009 
г. 24% от управляваните 

във фондове активи са 
в такива от нехармони-
зиран тип. Настоящото 
предложение за измене-
ние на ЗППЦК запълва 
съществуваща до мо-
мента празнота в нашето 
законодателство, което не 
позволяваше създаването 
на нехармонизирани фон-
дове. Промените ще дадат 

много нови инвестицион-
ни възможности, като съз-
даване на фондове, които 
гарантират вложените от 
инвеститорите средства, 
т.нар. capital protected 
funds, индексни фондове 
и др. 
С премахването на изис-
кването нетната стойност 
на активите на фондовете 

да е минимум 500 хил. лв. 
ще бъде премахнато едно 
несъответствие на ЗППЦК 
с директива на ЕС, което 
утежняваше дейността на 
управляващите дружества 
особено в условия на 
криза.  

▶ Димитър тончев,
прокурист на ДСК “Управление на 

активи”

Позиция

Предложения
за промени

в Закона
за публично
предлагане

на ценни книжа,
свързани с

договорните
фондове

Дава се възможност 
да бъдат създадени договорни 
фондове без специални 
ограничения

1.

Премахва се изискването 
за долна граница от 500 хил. лв. 
на нетната стойност на активите 
на договорните фондове 

2.

Съкращаване на сроковете 
за одобрение от КФН 
на договорен фонд 
от 3 месеца на 1 месец

3.

Срокът за привеждане на 
активите на фондовете според 
изискванията на проспектите 
им се удължава от 6 месеца на 1 година

4.

Отмяна на изискването за предоставяне 
на месечни и тримесечни финансови 
отчети. Въвежда се шестмесечен период 
на отчитане

5.

Отпада задължението да се публикуват 
стойностите на дяловете два пъти месечно 
в ежедневник. Информацията ще се публикува 
на сайта на дружествата и на БФБ и КФН

6.

Графика: Вихър Ласков



Валута на деня

0.83 
поскъпна австралийски-

ят долар спрямо щатската 
валута до нивото  
от 0.9351 AUD/USD

▶

Промяна
CHF

+0.01%
Франкът отново на печалба

GBP

-0.02%
Лирата продължи своя спад

RUB

+0.05%
Рублата спечели позиции

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
Евро	 EUR	 1	 1,96	 0
АвстрАлийски	долАр	 AUD	 1	 1,34117	 0,00577
БрАзилски	рЕАл	 BRL	 10	 8,23715	 0,03489
кАнАдски	долАр	 CAD	 1	 1,44118	 0,00624
ШвЕйцАрски	фрАнк	 CHF	 1	 1,36124	 0,00019
китАйски	рЕнминБи	юАн	 CNY	 10	 2,10458	 -0,00500
ЧЕШкА	кронА	 CZK	 100	 7,80833	 0,03322
дАтскА	кронА	 DKK	 10	 2,62771	 0,00014
ЕстонскА	кронА	 EEK	 10	 1,25000	 0,00000
БритАнскА	лирА	 GBP	 1	 2,21900	 -0,00051
Хонконгски	долАр	 HKD	 10	 1,85097	 -0,00441
ХървАтскА	кунА	 HRK	 10	 2,69509	 0,00074
унгАрски	форинт	 HUF	 1000	 7,44653	 0,05432
индонЕзийскА	рупия	 IDR	 10000	 1,59560	 0,00154
индийскА	рупия	 INR	 100	 3,24786	 0,01562
ислАндскА	кронА	 ISK	 1000	 6,74424	 0,00000
японскА	йЕнА	 JPY	 100	 1,53495	 -0,01312
южнокорЕйски	вон	 KRW	 1000	 1,29174	 0,01081
литовски	литАC	 LTL	 10	 5,66448	 0,00000
лАтвийски	лАт	 LVL	 1	 2,76169	 -0,00626
мЕксикАнско	пЕсо	 MXN	 10	 1,18248	 0,00135
мАлАйзийски	рингит	 MYR	 10	 4,48842	 0,02050
норвЕжкА	кронА	 NOK	 10	 2,44616	 -0,00046
новозЕлАндски	долАр	 NZD	 1	 1,02458	 -0,00156
филипинско	пЕсо	 PHP	 100	 3,22664	 0,00377
полскА	злотА	 PLN	 10	 5,07362	 0,03646
новА	румънскА	лЕя	 RON	 10	 4,71967	 -0,00570
рускА	руБлА	 RUB	 100	 4,95341	 0,00226
ШвЕдскА	кронА	 SEK	 10	 2,00955	 0,00511
сингАпурски	долАр	 SGD	 1	 1,04400	 0,01004
тАйлАндски	БАт	 THB	 100	 4,45296	 0,00263
новА	турскА	лирА	 TRY	 10	 9,70058	 0,02639
ЩАтски	долАр	 USD	 1	 1,43653	 -0,00338
южноАфрикАнски	рАнд	 ZAR	 10	 1,96207	 -0,01386
злАто	(1	трой	унция)	 XAU	 1	 1661,52000	 4,26000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

обменни	курсове	на	чуждестранните	валути	към	левa	за	15.04.2010	година.	тези	курсове	се	
основават	на	чл.	29,	ал.	2	от	закона	за	БнБ	и	референтните	курсове	на	ЕцБ	за	съответния	ден,	и	се	
прилагат	за	целите	на	статистическата	и	счетоводната	отчетност.

коментар
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ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАтски	долАр	 USD	 1,36	 1,36	 1,37	 1,36
БритАнскА	лирА	 GBP	 0,88	 0,88	 0,89	 0,88
японскА	йЕнА	 JPY	 127,37	 127,39	 127,68	 126,78
ШвЕйцАрски	фрАнк	 CHF	 1,44	 1,44	 1,44	 1,43
норвЕжкА	кронА	 NOK	 7,99	 7,99	 8,01	 7,98
ШвЕдскА	кронА	 SEK	 9,72	 9,73	 9,76	 9,72
кАнАдски	долАр	 CAD	 1,36	 1,36	 1,37	 1,36
АвстрАлийски	долАр	 AUD	 1,46	 1,46	 1,47	 1,46
унгАрски	форинт	 HUF	 262,56	 262,81	 263,95	 262,59
ЧЕШкА	кронА	 CZK	 25,04	 25,06	 25,17	 25,03
рускА	руБлА	 RUB	 39,5	 39,51	 39,68	 39,45
полскА	злотА	 PLN	 3,85	 3,86	 3,88	 3,85

▶ Валути спрямо евро 

най-високият	курс	е	най-високият	курс	купува,	най-ниският	-	най-ниският	курс	продава.	
	данни	от	17.00	ч	българско	време	на	14.04.2010	г.

Добрите данни от Европа 
останаха без последствия

 силният ръст на фондовия пазар в сАЩ и поскъпването на долара карат  
брокерите да очакват поевтиняване на еврото                                           Снимка BloomBerg

▶

Индустриалното 
производство в страните 
от Европейския съюз 
продължи да расте за 
шести пореден месец през 
февруари и ще подкрепи 
възстановяването на 
европейската икономика 
от кризата в началото на 
тази година.
Индексът, който следи 
продукцията на мините, 
фабриките и компаниите 
за комунални услуги, 
нараства с 0.7% на 
месечна база в ЕС, а в 16-
те страни от еврозоната 
отчита още по-силен 
месечен ръст от 0.9% за 
февруари.

През януари 
индустриалният сектор 
в ЕС се разрасна с 1.7% 
на месечна база в ЕС и с 
1.6% в еврозоната.
Тази информация 
остана без сериозно 
отражение на пазарите, 
като валутната двойка 
EUR/USD продължи да 
се търгува в тесен рейндж 
при нива 1.3600-1.3630, 
и EUR/GBP при нива 
0.8820.
Икономическият ръст на 
16-те страни от еврозоната 
за последното тримесечие 

Калин Йорданов, 
 „карол” 

Валутната 
двойка  

EUR/USD продъл-
жи да се търгува в 
тесен рейндж при 
нива 1.36-1.363

на 2009 г. се оказа нулев, а 
в сравнение с последните 
три месеца на 2008 г. 
брутният им вътрешен 
продукт (БВП) се сви с 
2.2%.

БВП на еврозоната и ЕС 
се свиваше през първото 
и второто тримесечие 
на 2009 г., след което 
нарасна с 0.4 и 0.3% 
съответно през третото 

тримесечие. В рамките 
на цялата изминала 
година икономиката на 
еврозоната се сви с 4.1%, 
а тази на ЕС отчете спад 
от 4.2% на годишна база.
Солидният ръст на 
фондовия пазар в САЩ 
и еквивалентно силният 
долар ме карат да очаквам 
разминаване на техния 
курс в средносрочен 
аспект.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски	долар	 AUD	 1	 1,2644
Бразилски	реал	 BRL	 10	 7,7382
канадски	долар	 CAD	 1	 1,3241
Швейцарски	франк	 CHF	 1	 1,3248
китайски	ренминби	юан	 CNY	 10	 2,0272
Чешка	крона	 CZK	 100	 7,5544
датска	крона	 DKK	 10	 2,6280
Естонска	крона	 EEK	 10	 1,2500
Британска	лира	 GBP	 1	 2,2502
Хонконгски	долар	 HKD	 10	 1,7820
Хърватска	куна	 HRK	 10	 2,6818
унгарски	форинт	 HUF	 1000	 7,2710
индонезийска	рупия	 IDR	 10000	 1,4825
исландска	крона	 ISK	 100	 3,0119
японска	йена	 JPY	 1000	 6,7442
южнокорейски	вон	 KRW	 100	 1,5203
литовски	литаc	 LTL	 1000	 1,2179
латвийски	лат	 LVL	 10	 5,6645
мексиканско	песо	 MXN	 1	 2,7605
малайзийски	рингит	 MYR	 10	 1,0905
норвежка	крона	 NOK	 10	 4,1135
новозеландски	долар	 NZD	 10	 2,4047
филипинско	песо	 PHP	 10	 9,9854
полска	злота	 PLN	 100	 3,0035
нова	румънска	лея	 RON	 10	 4,8614
руска	рубла	 RUB	 10	 4,7382
Шведска	крона	 SEK	 100	 4,6552
сингапурски	долар	 SGD	 10	 1,9333
словашка	крона	 SKK	 10	 9,8964
тайландски	бат	 THB	 100	 4,1997
нова	турска	лира	 TRY	 10	 9,4325
Щатски	долар	 USD	 1	 1,3840
южноафрикански	ранд	 ZAR	 10	 1,8449

За	1	 AUD	 CAD	 CHF	 BRL	 CZK	 DKK	 EEK	 GBP	 HUF	 JPY	 NOK	 NZD	 PLN	 SEK	 TRY	 USD	 EUR

AUD	 *	 1,07457	 1,01496	 0,61418	 0,05822	 0,19593	 0,09320	 1,65453	 0,03379	 0,01144	 0,18239	 0,76394	 0,37830	 0,14984	 7,23292	 1,07110	 1,45830

CAD	 0,93061	 *	 0,94453	 0,57156	 0,05418	 0,18233	 0,08673	 1,53971	 0,03144	 0,01065	 0,16973	 0,71093	 0,35205	 0,13944	 6,73100	 0,99677	 1,35710

CHF	 0,98526	 1,05873	 *	 0,60512	 0,05736	 0,19304	 0,09183	 1,63013	 0,03329	 0,01128	 0,17970	 0,75268	 0,37272	 0,14763	 7,12628	 1,05531	 1,43680

BRL	 1,62820	 1,74961	 1,65256	 *	 0,09479	 0,31901	 0,15175	 2,69389	 0,05501	 0,01863	 0,29697	 1,24385	 0,61594	 0,24396	 11,77662	 1,74396	 2,37440

CZK	 17,17614	 18,45696	 17,43318	 10,54918	 *	 3,36527	 1,60085	 28,41837	 0,58035	 0,19658	 3,13276	 13,12163	 6,49770	 2,57360	 124,23373	 18,39740	 25,04799

DKK	 5,10395	 5,48455	 5,18033	 3,13473	 0,29715	 *	 0,47570	 8,44462	 0,17245	 0,05841	 0,93091	 3,89914	 1,93081	 0,76475	 36,91648	 5,46685	 7,44310

EEK	 10,72936	 11,52944	 10,88992	 6,58972	 0,62467	 2,10217	 *	 17,75200	 0,36253	 0,12280	 1,95693	 8,19664	 4,05890	 1,60764	 77,60464	 11,49224	 15,64664

GBP	 0,60440	 0,64947	 0,61345	 0,37121	 0,03519	 0,11842	 0,05633	 *	 0,02042	 0,00692	 0,11024	 0,46173	 0,22864	 0,09056	 4,37160	 0,64738	 0,88140

RUB	 295,96079	 318,03036	 300,38971	 181,77214	 17,23092	 57,98662	 27,58420	 489,67468	 *	 3,38723	 53,98029	 226,09774	 111,96139	 44,34546	 2140,66176	 317,00422	 431,60002

JPY	 87,37548	 93,89101	 88,68302	 53,66396	 5,08703	 17,11919	 8,14359	 144,56497	 2,95227	 *	 15,93641	 66,75006	 33,05398	 13,09196	 631,98019	 93,58806	 127,41979

NOK	 5,48276	 5,89160	 5,56480	 3,36738	 0,31921	 1,07422	 0,51101	 9,07136	 0,18525	 0,06275	 *	 4,18852	 2,07412	 0,82151	 39,65636	 5,87259	 7,99551

NZD	 1,30899	 1,40661	 1,32858	 0,80395	 0,07621	 0,25647	 0,12200	 2,16577	 0,04423	 0,01498	 0,23875	 *	 0,49519	 0,19613	 9,46786	 1,40207	 1,90891

PLN	 2,64342	 2,84054	 2,68298	 1,62353	 0,15390	 0,51792	 0,24637	 4,37360	 0,08932	 0,03025	 0,48213	 2,01943	 *	 0,39608	 19,11964	 2,83137	 3,85490

SEK	 6,67398	 7,17166	 6,77385	 4,09900	 0,38856	 1,30761	 0,62203	 11,04227	 0,22550	 0,07638	 1,21727	 5,09855	 2,52475	 *	 48,27240	 7,14852	 9,73268

TRY	 0,13826	 0,14857	 0,14033	 0,08491	 0,00805	 0,02709	 0,01289	 0,22875	 0,00467	 0,00158	 0,02522	 0,10562	 0,05230	 0,02072	 *	 0,14809	 0,20162

USD	 0,93362	 1,00324	 0,94759	 0,57341	 0,05436	 0,18292	 0,08702	 1,54469	 0,03155	 0,01069	 0,17028	 0,71323	 0,35319	 0,13989	 6,75279	 *	 1,36150

EUR	 0,68573	 0,73686	 0,69599	 0,42116	 0,03992	 0,13435	 0,06391	 1,13456	 0,02317	 0,00785	 0,12507	 0,52386	 0,25941	 0,10275	 4,95983	 0,73449	 *

▶ курсове за 
митнически  
оценки

▶ Европейски валути според националните банки

валутният	курс	за	митнически	цели	е	
курсът	на	БнБ	определен	в	предпоследната	
сряда	от	месеца	и	публикуван	този	или	
на	следващия	ден,	който	се	използва	през	
следващия	календарен	месец,	освен	ако	не	
бъде	заменен	от	курса	определен	по	чл.	91	от	
ппзм.	курсовете	сa	валидни	до	24.00	часа	на	
30.04.2010.

	 Беларуска	
USD	 2961	 BYR
EUR	 4037,69	 BYR
GBP	 4572,97	 BYR
RUB	 0,98	 BYR
	 Естонска	
USD	 11,47	 EEK
EUR	 15,65	 EEK
CHF	 10,89	 EEK
GBP	 17,69	 EEK
DKK	 2,1	 EEK
	 Латвийска	
USD	 0,52	 LVL
EUR	 0,71	 LVL
CHF	 0,49	 LVL
GBP	 0,8	 LVL
BGN	 0,36	 LVL

	 Литовска	
USD	 2,54	 LTL
EUR	 3,45	 LTL
CHF	 2,4	 LTL
GBP	 3,9	 LTL
	 Молдовска	
USD	 12,53	 MDL
EUR	 17,08	 MDL
GBP	 19,35	 MDL
RUB	 0,43	 MDL
	 Руска	
USD	 28,97	 RUB
EUR	 39,51	 RUB
CHF	 27,51	 RUB
GBP	 44,75	 RUB
UAH	 3,65	 RUB
BYR	 0,98	 RUB

	 Украинска	
USD	 7,95	 UAH
EUR	 10,83	 UAH
CHF	 7,54	 UAH
GBP	 12,27	 UAH
RUB	 0,27	 UAH
	 Грузинска	
USD	 1,76	 GEL
EUR	 2,4	 GEL
CHF	 1,67	 GEL
GBP	 2,72	 GEL
	 Полска	
USD	 2,83	 PLN
EUR	 3,87	 PLN
CHF	 2,69	 PLN
GBP	 4,37	 PLN
CZK	 0,15	 PLN

	 Казахстан	
USD	 146,65	 KZT
EUR	 199,97	 KZT
JPY	 1,57	 KZT
GBP	 226,48	 KZT
RUB	 5,06	 KZT
	 Унгарска	
USD	 193,02	 HUF
EUR	 263,41	 HUF
CHF	 183,3	 HUF
GBP	 297,69	 HUF
CZK	 10,49	 HUF
	 Чешка	
USD	 18,39	 CZK
EUR	 25,05	 CZK
CHF	 17,43	 CZK
GBP	 28,41	 CZK

HUF	 9,54	 CZK
	 Азербайджан	
USD	 0,81	 AZN
EUR	 1,1	 AZN
GBP	 1,24	 AZN
	 Македонска	
USD	 45,09	 MKD
EUR	 61,31	 MKD
GBP	 91,47	 MKD
	 Хърватска	
USD	 5,32	 HRK
EUR	 7,26	 HRK
CHF	 5,05	 HRK
GBP	 8,21	 HRK
PLN	 1,88	 HRK
JPY	 5,7	 HRK
TRY	 3,6	 HRK

	 Албанска	
USD	 101,96	 ALL
EUR	 138,65	 ALL
GBP	 157,03	 ALL
	 Румънска	
USD	 3,04	 RON
EUR	 4,14	 RON
CHF	 2,88	 RON
GBP	 4,69	 RON
JPY	 3,25	 RON
	 Турска	
USD	 1,48	 TRY
EUR	 2,02	 TRY
CHF	 1,4	 TRY
GBP	 2,28	 TRY
JPY	 1,58	 TRY
RUB	 0,05	 TRY

▶ Преизчислени курсове за 15.04.2010
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Изненадващо силен 
ден за облигациите 

Емисии
КФН потвърди 
проспекта на 
“Интеркапитал”
Комисията за финан-
сов надзор потвърди 
проспект за първично 
публично предлагане 
на емисията акции на 
“Интеркапитал Про-
пърти Дивелъпмънт” 
АДСИЦ. Емисията на 
дружеството е резул-
тат от увеличаването 
на капитала. Тя е в 
размер на 57.8 млн. лв., 
разпределени в 19 294 
508 акции с номинал-
на 1 лев и емисионна 
стойност от 3 лв. Само 
една записана акция е 
необходима, за да се 
счита увеличаването за 
успешно. За всяка ста-
ра акция на “Интерка-
питал” инвеститорите 
ще получат едно право, 
което дава възможност 
за записване на четири 
нови книжа. На свое 
заседание вчера надзо-
рът вписа и емисията 
акции, издадени от 
“Септона България” 
АД. Емисията е в раз-
мер на 1 391 250 акции 
с номинална стойност 
1 лев и емисионна 
стойност 5.20 лв. Тя е 
издадена в резултат от 
увеличаване на капи-
тала на дружеството 
от 1.2 млн. лв. на 2.6 
млн. лв.

Борсов коментар

Борсовата сесия в 
сряда се оказа силна за 
облигациите. Търговията 
с дългови книжа на БФБ 
е доста епизодична, но 
в последната сесия тя 
показа забележителна 
активност. По позицията 
на “Б.Л. Лизинг” АД пре-
минаха 700 облигации на 
цена по номинал, която е 
1000 EUR. Крупна сделка 
се сключи и с облигации 
на “Хелт енд уелнес” АД-
СИЦ. Инвеститорите си 
размениха 280 книжа от 
дружеството отново при 
цена по номинал. 

Не така обаче стоят не-
щата при “Ален мак”. За 
изпадналата в затрудне-
ние компания се намери 
инвеститор, готов да пла-
ти 30% от стойността на 
облигациите й. Просро-
чието по задълженията не 
е успяло да уплаши този 
рисков играч и 10 дългови 
книжа вече са негови. 

Без всякаква изненада 
търговията на регулира-
ния пазар беше спечелена 

от “Велграф Асет Ме-
ниджмънт” АД. От най-
новата публична компания 
се размениха 185 040 в две 
сделки. Едната транзак-
ция беше блокова за  
185 000 акции без изме-
нение в цената до 2.33 
лв. за брой. Съвсем близо 
остана “Адванс Тера-
фонд” АДСИЦ, където се 
изтъргуваха 187 200 акции 

при 2.87% ръст в цената 
до 1.183 лв. за брой. 

Сесията донесе по-
вишение за три от 
борсовите индекси, а 
единственото отстъпле-
ние беше за BGREIT. 
Секторният измерител 
загуби 0.42% до 42.48 
пункта. Най-голям ръст 
показа широкият индекс 

BG40, който напредна с 
0.68% до 118.01 пунк-
та. Равнопретегленият 
измерител BTR30 добави 
0.23% до 326.01 пункта. 
Сините чипове, които 
формират Sofix, позе-
леняха с минималните 
0.02% до 425.57 пункта. 

Намери се 
купувач за 

дългови книжа, 
издадени от “Ален 
мак” АД

Написаното не е препоръка за 
покупка или продажба на акции.

 Резултати
“Авто Юнион 
Груп” с пазарен 
дял от 12%
Автомобилният холдинг 
“Авто Юнион Груп”, част 
от групата на “Еврохолд 
България”, увеличи 
пазарния си дял от 9% 
през първото тримесечие 
на 2009 г. до 12.1% през 
първите три месеца на 
тази година. Само за март 
компанията е достигнала 
пазарен дял от 17.3% с 
255 продадени леки и 
лекотоварни автомоби-
ли. За сравнение през 
същия месец на 2009 г. е 
реализирала продажбата 
на 220 автомобила. Най-
голям принос за успеха 
на автомобилната група 
имат автомобилите на 
Fiat, следвани от Mazda и 
Nissan. През март “Авто 
Юнион Груп” е увеличил 
продажбите си с 81% 
спрямо февруари. “Авто 
Юнион Груп” консо-
лидира автомобилните 
операции на “Еврохолд 
България”, като предлага 
на българския автомоби-
лен пазар 11 автомобилни 
бранда. Сред операци-
ите на дружеството са 
и франчайзинговото 
представителство на 
AVIS и Budget, както и 
ексклузивното представи-
телство на продуктите на 
Castrol и BP за страната.  
А. Христов | pari.bg

▶ Търговия на БФБ

Нагоре Надолу Обем
“Адванс терафонд” АДсиЦ: 187 200 

 +2.87%
“велграф Асет Мениджмънт”: 185 040

  0.00%

“Химимпорт” АД (прив.): 126 872    

+1.61%

“Гамакабел” АД: 8  

-13.64%

“випом” АД: 133  

-12.50%
“Формопласт” АД: 790 

-10.02%

“Меком” АД: 400 

+9.29%

“оргтехника” АД: 100

+7.27%
“индустриален” КХ АД: 150 

+3.96%

6A6		 1.00	BGN	 Адванс	Терафонд	АДСИЦ	 187	200	 1,15	 1,183	 1,13	 1,133	 1,183	 2,87%	 	 14,431	 0,652
9XOA	 1	000.00	EUR	 Ай	Ти	Ди	Нетуърк	АД	 8	 80,5	 80,5	 80,5	 80,5	 80,5	 0,00%	 	 	
6AB		 1.00	BGN	 Албена	АД	 177	 46,9	 47	 46	 46,853	 47	 0,21%	 6,487	 2,132	 0,612
5ALB	 1.00	BGN	 Албена	Инвест	Холдинг	АД	 40	 5,74	 5,899	 5,8	 5,837	 5,899	 2,77%	 14,701	 3,849	 0,378
9E7B	 1	000.00	EUR	 Ален	мак	АД	 10	 100	 30	 30	 30	 30	 -70,00%	 	 	
6AM	 1.00	BGN	 Алкомет	АД	 105	 3,3	 3,3	 3,3	 3,3	 3,3	 0,00%	 68,336	 0,371	 0,852
6AR	 1.00	BGN	 Арома	АД	 300	 1,4	 1,47	 1,381	 1,415	 1,381	 -1,36%	 13,759	 0,410	 0,648
9FBC	 1	000.00	EUR	 Б.Л.	Лизинг	ЕАД	 700	 100	 100	 100	 100	 100	 0,00%	 	 	
53B		 1.00	BGN	 Биовет	АД	 264	 7,397	 7,554	 7,299	 7,311	 7,395	 -0,03%	 19,293	 0,483	 0,828
4OE		 1.00	BGN	 Биоиасис	АД	 5	 110	 110	 110	 110	 110	 0,00%	 113,352	 45,229	 87,667
57B		 1.00	BGN	 Булгартабак	холдинг	АД	 279	 17	 17,25	 17,249	 17,25	 17,25	 1,47%	 34,903	 0,466	 0,376
4BJ	 	 1.00	BGN	 Българска	роза-Севтополис	АД	 1	939	 1,45	 1,498	 1,45	 1,461	 1,45	 0,00%	 29,906	 1,309	 0,928
5BA		 1.00	BGN	 Българска	Холдингова	Компания	АД	 25	 2,01	 2	 2	 2	 2	 -0,50%	 	 0,849	 0,374
1VX		 1.00	BGN	 Велграф	Асет	Мениджмънт	АД	 185	040	 2,33	 2,331	 2,33	 2,33	 2,33	 0,00%	 	 	
4VI	 	 1.00	BGN	 Випом	АД	 133	 8	 7	 6,6	 6,747	 7	 -12,50%	 4,522	 0,390	 0,315
4GA	 1.00	BGN	 Гамакабел	АД	 8	 22	 19	 19	 19	 19	 -13,64%	 	 	 2,096
6D3		 1.00	BGN	 Девин	АД	 94	 3,5	 3,5	 3,5	 3,5	 3,5	 0,00%	 45,442	 0,941	 2,000
4DP		 1.00	BGN	 Деспред	АД	 42	 1,635	 1,501	 1,5	 1,5	 1,5	 -8,26%	 	 	 0,106
5DOV	 1.00	BGN	 Доверие	Обединен	Холдинг	АД	 38	360	 3,311	 3,34	 3,265	 3,335	 3,302	 -0,27%	 	 0,241	 0,229
9K2A	 375.00	EUR	 Евролийз	Ауто	АД	 10	 98	 98	 98	 98	 98	 0,00%	 	 	
4EH		 1.00	BGN	 Еврохолд	България	АД	 6	102	 1,31	 1,31	 1,293	 1,302	 1,293	 -1,30%	 	 	 0,458
5EX		 1.00	BGN	 Ексклузив	Пропърти	АДСИЦ	 100	 0,795	 0,795	 0,795	 0,795	 0,795	 0,00%	 1,606	 1,063	 0,455
4EC		 1.00	BGN	 ЕЛАРГ	ФЗЗ	АДСИЦ	 4	180	 0,701	 0,701	 0,664	 0,686	 0,664	 -5,28%	 5,969	 1,977	 0,560
52E	 	 1.00	BGN	 Елхим	Искра	АД	 2	380	 2,2	 2,26	 2,18	 2,206	 2,26	 2,73%	 19,157	 1,267	 1,207
E4A		 1.00	BGN	 Енемона	АД	 105	 9,2	 9,38	 9,375	 9,377	 9,375	 1,90%	 6,984	 0,582	 1,165
5IC	 	 1.00	BGN	 ЗД	Евро	инс	АД	 2	303	 1,544	 1,511	 1,506	 1,508	 1,506	 -2,46%	 2,804	 	 0,738
3Z3	 	 1.00	BGN	 Златен	лев	Холдинг	АД	 1	080	 0,495	 0,475	 0,467	 0,47	 0,467	 -5,66%	 5,723	 0,300	 0,119
T43	 	 1.00	BGN	 Зърнени	Храни	България	АД	 16	578	 0,615	 0,62	 0,61	 0,611	 0,61	 -0,81%	 13,542	 0,614	 0,526
4IN	 	 1.00	BGN	 Инвестор.БГ	АД	 8	800	 9,3	 9,5	 9,5	 9,5	 9,5	 2,15%	 	 	 3,059
4I8	 	 1.00	BGN	 Индустриален	Капитал	Холдинг	АД	 150	 2,45	 2,547	 2,547	 2,547	 2,547	 3,96%	 24,952	 0,215	 0,578
5I5	 	 1.00	BGN	 Индустриален	Фонд	АД	 25	 1,2	 1,1	 1,1	 1,1	 1,1	 -8,33%	 	 	
4ID	 	 1.00	BGN	 Индустриален	Холдинг	България	АД	 680	 1,405	 1,43	 1,401	 1,411	 1,41	 0,36%	 	 0,500	 0,300
6I2	 	 1.00	BGN	 Интерлоджик-лизинг	АД	 1	961	 2,97	 2,97	 2,97	 2,97	 2,97	 0,00%	 	 42,202	 2,863
6K1	 	 1.00	BGN	 Каолин	АД	 927	 5,34	 5,36	 5,31	 5,348	 5,35	 0,19%	 27,623	 1,028	 1,182
4L5	 	 1.00	BGN	 Лесопласт	АД	 20	 26	 25,996	 25,95	 25,985	 25,996	 -0,01%	 38,437	 0,290	 0,782
5MH	 1.00	BGN	 М+С	хидравлик	АД	 500	 5,188	 5	 5	 5	 5	 -3,62%	 72,018	 1,373	 1,714
5MA	 1.00	BGN	 Медика	АД	 2	300	 1,835	 1,81	 1,81	 1,81	 1,81	 -1,36%	 28,501	 1,320	 0,810
MKX	 1.00	BGN	 Меком	АД	 400	 0,7	 0,765	 0,72	 0,731	 0,765	 9,29%	 	 	

5MZ	 1.00	BGN	 Метизи	АД	 900	 0,682	 0,62	 0,6	 0,602	 0,62	 -9,09%	 3,439	 0,146	 0,109
5MB	 1.00	BGN	 Монбат	АД	 379	 6,72	 6,7	 6,65	 6,687	 6,7	 -0,30%	 16,673	 2,308	 2,197
3NB		 1.00	BGN	 Неохим	АД	 155	 26,55	 26	 26	 26	 26	 -2,07%	 	 0,863	 0,667
5ORG	 1.00	BGN	 Оргахим	АД	 57	 82	 85	 82,001	 84,772	 85	 3,66%	 	 0,440	 0,718
3OA	 1.00	BGN	 Оргтехника	АД	 100	 2,75	 2,95	 2,95	 2,95	 2,95	 7,27%	 4,418	 0,242	 0,170
5OTZ	 1.00	BGN	 ОЦК	АД	 12	 13	 13,234	 13,2	 13,206	 13,234	 1,80%	 21,641	 0,884	 2,002
5BR		 1.00	BGN	 Параходство	БРП	АД	 403	 1,6	 1,6	 1,6	 1,6	 1,6	 0,00%	 11,130	 1,121	 0,944
5PET	 1.00	BGN	 Петрол	АД	 40	 4	 3,99	 3,915	 3,941	 3,915	 -2,12%	 	 0,270	 13,234
5F4		 1.00	BGN	 ПИБ	АД	 6	250	 2,419	 2,424	 2,4	 2,416	 2,424	 0,21%	 8,832	 0,630	 0,669
BLKC	 1.00	BGN	 ПКБ,	издадени	по	ЗСПЗ	и	ЗВСВГЗГФ	 28	106	 0,168	 0,17	 0,169	 0,169	 0,169	 0,60%	 	 	
6S7	 	 1.00	BGN	 Синергон	Холдинг	АД	 245	 1,88	 1,888	 1,88	 1,881	 1,888	 0,43%	 1,615	 0,251	 0,305
3JR	 	 1.00	BGN	 Софарма	АД	 21	620	 4,066	 4,076	 4,034	 4,05	 4,075	 0,22%	 11,714	 1,070	 2,157
4OX	 1.00	BGN	 Софарма	билдингс	АДСИЦ	 280	 4	 4	 4	 4	 4	 0,00%	 	 	
6S6		 1.00	BGN	 Софарма	имоти	АДСИЦ	 100	 2,9	 2,9	 2,9	 2,9	 2,9	 0,00%	 	 12,618	 1,234
6SL	 	 1.00	BGN	 Софарма	Логистика	АД	 50	 0,7	 0,714	 0,714	 0,714	 0,714	 2,00%	 	 11,521	 0,619
SO5		 1.00	BGN	 Софарма	Трейдинг	АД	 200	 1,401	 1,405	 1,405	 1,405	 1,405	 0,29%	 7,981	 0,128	 0,860
6SO		 1.00	BGN	 София	Комерс-ЗК	АД	 578	 4,3	 4,3	 4,3	 4,3	 4,3	 0,00%	 	 	
6SOA	 1.00	BGN	 София	Комерс-ЗК	АД	 500	 4,65	 4,8	 4,8	 4,8	 4,8	 3,23%	 	 	
5SR		 1.00	BGN	 Стара	планина	Холд	АД	 2	210	 2,6	 2,7	 2,59	 2,666	 2,6	 0,00%	 138,585	 1,158	 1,081
5T6		 1.00	BGN	 Тодоров	АД	 1	200	 0,4	 0,41	 0,41	 0,41	 0,41	 2,50%	 	 	
3TV		 1.00	BGN	 Топливо	АД	 2	 4,15	 4,15	 4,15	 4,15	 4,15	 0,00%	 	 0,122	 0,181
3TU		 1.00	BGN	 Трансстрой-Бургас	АД	 10	 75,6	 76	 76	 76	 76	 0,53%	 9,893	 0,576	 0,940
T57	 	 1.00	BGN	 Трейс	груп	холд	АД	 50	 69,1	 69,9	 69,5	 69,524	 69,9	 1,16%	 40,468	 1,033	 3,015
59X		 1.00	BGN	 Унифарм	АД	 10	 38,3	 38	 38	 38	 38	 -0,78%	 	 	
6EEA	 1	000.00	EUR	 ФЕЕИ	АДСИЦ	 7	 96	 96	 96	 96	 96	 0,00%	 	 	
6F3	 	 1.00	BGN	 ФеърПлей	Пропъртис	АДСИЦ	 5	735	 0,364	 0,363	 0,351	 0,361	 0,351	 -3,57%	 1,838	 0,528	 0,264
5BU		 1.00	BGN	 ФНИ	България	АДСИЦ	 132	 0,357	 0,36	 0,36	 0,36	 0,36	 0,84%	 	 	
4F8		 1.00	BGN	 Формопласт	АД	 790	 0,459	 0,413	 0,413	 0,413	 0,413	 -10,02%	 	 	 0,247
4H8C	 1	000.00	EUR	 Хелт	енд	уелнес	АДСИЦ	 280	 100	 100	 100	 100	 100	 0,00%	 	 	
6C4		 1.00	BGN	 Химимпорт	АД	 15	358	 2,704	 2,71	 2,69	 2,7	 2,7	 -0,15%	 3,014	 0,429	 0,507
6C4P	 1.00	BGN	 Химимпорт	АД	 126	872	 2,8	 2,845	 2,79	 2,81	 2,845	 1,61%	 	 	
4CK		 1.00	BGN	 Химко	АД	 50	 0,094	 0,094	 0,094	 0,094	 0,094	 0,00%	 	 2,040	
5V2		 1.00	BGN	 Холдинг	Варна	АД	 75	 8,052	 8,003	 8	 8,001	 8	 -0,64%	 4,449	 0,924	 0,248
6H2		 1.00	BGN	 Холдинг	Пътища	АД	 171	 2,3	 2,31	 2,31	 2,31	 2,31	 0,44%	 	 0,350	 1,787
4HS		 1.00	BGN	 Холдинг	Света	София	АД	 375	 0,47	 0,47	 0,47	 0,47	 0,47	 0,00%	 7,614	 0,619	 0,456
4CF		 1.00	BGN	 ЦКБ	АД	 1	930	 1,316	 1,33	 1,32	 1,326	 1,33	 1,06%	 4,921	 0,573	 0,460
4PX		 1.00	BGN	 Юрий	Гагарин	АД	 23	 37,29	 37,4	 33,6	 35,557	 37,4	 0,30%	 11,188	 0,787	 0,751
5Y1	 	 1.00	BGN	 Ютекс	Холдинг	АД	 25	 4,27	 4,35	 4,35	 4,35	 4,35	 1,87%	 	 	
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	 	 	 	 (лотове)

	Код			 Номинал			 Име	 Обем			Oтваряне		Висока			 Ниска		 Средна			Затваряне			 Промяна	(%)	 P/E	 P/S	 P/B
	 	 	 	 (лотове)

Мирослав иванов 
mivanov@pari.bg

BGREIT
Пунктове

��

��

��

��

��

��.��.����.��.����.��.����.��.����.��.��

��.��
��.��%

Индексът на имотите загуби 
малко от инерцията си

„Адванс терафонд“
Лева

�,�

�,�

�,�

�,�

�,�

��.��.���.��.����.��.��

�.���
+�.��%



  16    ИнвестИтор
pari.bg  Четвъртък 15 април 2010  

Продажбите на инсайдърите удариха връх
Пробиването на ни-
вото от 11 000 пункта 
при Dow Jones засил-
ва разпродажбите

Мениджърите на компании 
в САЩ масово продават ак-
ции на управляваните от тях 
дружества в момента, съ-
общи MarketWatch. Според 
колумниста на изданието 
Марк Хълбър продажбите 
на инсайдерите, както са 
наричани хората с достъп 
до вътрешна информация в 
момента, са достигнали най-

високата си точка от края на 
януари 2010 г. Тогава за по-
следен път борсите отчетоха 
силна корекция. 

По данни на Argus 
Research, компания, която 
анализира данните, обявява-
ни от федералната комисия 
по ценни книжа, през ми-
налата седмица съотноше-
нието между продадените и 
купените акции от мениджъ-
рите е било 5 към 1. С набли-
жаването и пробиването от 
Dow Jones на границата от 
11 000 пункта продажбите 
са се засилили. 

За сравнение в началото 
на февруари тази година, 
когато капиталовият пазар 
достигна най-ниската си 
точка за годината, съотно-
шението е било 2 към 1. 
Данните тогава показваха, 
че инсайдърите са разчели 
тогава ситуацията като вре-
менна корекция в условията 
на възходящ тренд. За това 
и тогава са намалили про-
дажбите си и са увеличили 
покупките на акции. 

Обемът на търговията на 
инсайдърите в последно 
време обаче е доста нисък и 
това кара анализатори да са 
пестеливи в оценките си до-
колко сигналите от инсайде-
рите са реални. MarketWatch 
припомня, че в периода 
2007-2009 г. мениджърите 
усилено купуваха собстве-
ни акции, преценявайки, че 
трендът е с краткосрочен 
спад. Вместо печалба обаче 
за периода те реализираха 
големи загуби. 

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип	 	 Ем.	ст/ст	 	 ЦОИ		 	 	 	 Доходност	и	Риск	 	
	 	 	 	 	 	 	 От	началото			 Стандартно	 За	последните		 От	началото	 Начало	на	публ.	
	 	 	 	 	 	 	 на	годината	 	отклонение	 12	мес.	 	на	публ.	предл.	 предлагане
	 	 	 	 	 	 	 (не	се	анюализира)	 	 	 	(анюализирана)	
	 за	поръчки	 за	поръчки	 за	поръчки	 след	края	 преди	края		 	 	 	 	 	
	 над	20000	лв	 от	2000	до	20000	 под	2000	лв	 	на	2-та	год.	 на	2-та	год.

Аврора	Капитал	АД
Аврора	кепитъл	-	балансиран
Аврора	кепитъл	-	global	commodity	fund
ДФ	Аврора	Кепитъл	Югоизточна	Европа
Актива	Асет	Мениджмънт	АД	
Дф	Актива	Високодоходен
ДФ	Актива	Балансиран
Астра	Асет	Мениджмънт	АД	

ДФ	Астра	Кеш
ДФ	Астра	Баланс
ДФ	Астра	Плюс
БенчМарк	Асет	Мениджмънт	АД	
ДФ	БенчМарк	Фонд-1	Акции	и	Облигации
ИД	БенчМарк	Фонд-2	Акции
ДФ	БенчМарк	Фонд-3	Сектор	Недвижими	Имоти
ДФ	БенчМарк	Фонд-4	Енергетика
ДФ	БенчМарк	Фонд-5	ЦИЕ
БенчМарк	Фонд-6	Паричен
Болкан	Капитал	Мениджмънт	АД
ДФ	БКМ	Балансиран	Капитал
ДФ	Европа
ДФ	Балкани
Варчев	Мениджинг	Къмпани	ЕАД
ДФ	Варчев	високодоходен	фонд
ДФ	Варчев	Балансиран	фонд
ДСК	Управление	на	активи	АД	
ДФ	ДСК	Стандарт
ДФ	ДСК	Баланс
ДФ	ДСК	Растеж
ДФ	ДСК	Имоти
ДФ	„ДСК	Евро	Актив”
Елана	Фонд	Мениджмънт	АД	
ДФ	Елана	Балансиран	Евро	Фонд
ДФ	Елана	Балансиран	Доларов	Фонд
ИД	Елана	Високодоходен	Фонд
ДФ	Елана	Фонд	Паричен	Пазар
ДФ	Елана	Долар	Фонд
ДФ	Еврофонд

Златен	Лев	Капитал	АД	
ИД	Златен	лев	

ДФ	Златен	лев	Индекс	30		
Капман	Асет	Мениджмънт	АД	

ИД	Капман	Капитал
ДФ	Капман	Макс
Карол	Капитал	Мениджмънт	ЕАД	
ИД	Адванс	Инвест
ДФ	Адванс	Източна	Европа
Адванс	IPО	Фонд	
КД	Инвестмънтс	ЕАД
ДФ	КД	Облигации	България
ИД	КД	Пеликан
ДФ	КД	Акции	България
КТБ	Асет	Мениджмънт	АД	

КТБ	Балансиран	Фонд
КТБ	Фонд	Акции
ОББ	Асет	Мениджмънт	АД
ДФ	ОББ	Платинум	Облигации
ИД	ОББ	Балансиран	Фонд
ДФ	ОББ	Премиум	Акции
ДФ	ОББ	Патримониум	Земя
Оверон	Финанс	АД
ДФ	Оверон	ПРЕСТО
ПФБК	Асет	Мениджмънт	АД	

ДФ	ПИБ-	Авангард
ДФ	ПИБ-	Класик
ДФ	ПИБ-	Гарант
Райфайзен	Асет	Мениджмънт	(България)	ЕАД		
Райфайзен	(България)	Фонд	Паричен	Пазар
Райфайзен	(България)		Фонд	Облигации
Райфайзен	(България)		Балансиран	Фонд
Райфайзен	(България)	Фонд	Акции
Райфайзен	(България)	Балансиран	Доларов	Фонд
Райфайзен	(България)	Фонд	Защитена	Инвестиция	в	Евро

Свободен	период	от	19.01.2010	до	28.01.2010
Лимитиран	период”	от	29.01.2010	до	28.04.2010

Сентинел	Асет	Мениджмънт	АД
Договорен	фонд	Сентинел	-	Рапид
Договорен	фонд	Сентинел	-	Принсипал

Стандарт	Асет	Мениджмънт	АД
ДФ	Стандарт	Инв.	Балансиран	Фонд
ДФ	Стандарт	Инв.	Високодоходен	Фонд
ДФ	Стандарт	Инв.	Международен	Фонд
ДФ	Стандарт	Инв.	Консервативен	Фонд
Статус	Капитал	АД		

Статус	Нови	Акции
Статус	Финанси
Ти	Би	Ай	Асет	Мениджмънт	ЕАД	
ИД	Ти	Би	Ай	Евробонд
ДФ	Ти	Би	Ай	Комфорт
ДФ	Ти	Би	Ай	Хармония
ДФ	Ти	Би	Ай	Динамик
ДФ	Ти	Би	Ай	Съкровище
ЦКБ	Асетс	Мениджмънт	ЕАД	
ЦКБ	Лидер
ЦКБ	Актив
ЦКБ	Гарант
Юг	Маркет	Фонд	Мениджмънт	АД	
ДФ	Юг	Маркет	Максимум
ДФ	Юг	Маркет	Оптимум

Източник:	БАУД	(www.baud.bg)	

балансиран	 5.0816	 5.1070	 5.2849	 5.0816	 	 4.9800	 	 	 -1.31%	 11.19%	 -10.42%	 -27.97%	 21.01.2008
фонд	в	акции	 6.7019	 6.7354	 6.9700	 6.7019	 	 6.5679	 	 	 -5.39%	 13.70%	 -2.42%	 -17.68%	 23.01.2008
високодоходен	 10.0954	 10.2468	 10.4992	 0.0000	 	 0.0000	 	 	 N/A	 N/A	 N/A	 N/A	 23.09.2009
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	акции	 2.4579	 	 	 	 2.4579	 	 	 	 -1.38%	 27.34%	 12.40%	 -57.68%	 12.11.2007
балансиран	 2.8819	 	 	 	 2.8819	 	 	 	 -3.12%	 23.69%	 5.66%	 -51.52%	 12.11.2007
	 до	249999.99	лв	 	 над	250	000	лв																																																						до	6	месеца	 	 																																							над	6	месеца	 	 	 	 	
паричен	пазар	 10.9636	 	 10.9581	 	 10.9417	 10.9526	 10.9526	 10.9581	 2.01%	 0.13%	 6.65%	 6.23%	 06.10.2008
балансиран	 10.8073	 	 10.7535	 	 10.6460	 10.6997	 	 0.0000	 0.41%	 5.56%	 10.33%	 4.99%	 06.10.2008
фонд	в	акции	 10.2394	 	 10.1885	 	 10.0357	 10.0866	 	 0.0000	 -0.89%	 8.92%	 13.11%	 1.26%	 06.10.2008
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
балансиран	 13.6080	 	 	 	 13.4733	 	 	 	 0.38%	 6.51%	 10.71%	 7.12%	 14.12.2005
фонд	в	акции	 8.4360	 	 	 	 8.3525	 	 	 	 -0.29%	 13.30%	 8.83%	 -3.67%	 01.03.2006
балансиран	 5.5883	 	 	 	 5.5330	 	 	 	 -5.47%	 9.72%	 -2.62%	 -14.41%	 21.06.2006
фонд	в	акции	 8.4236	 	 	 	 8.1783	 	 	 	 3.26%	 14.39%	 19.68%	 -8.79%	 05.02.2008
фонд	в	акции	 11.6047	 	 	 	 11.2667	 	 	 	 9.79%	 9.02%	 17.33%	 5.61%	 05.02.2008
паричен	пазар	 11.6319	 	 	 	 11.6319	 	 	 	 2.53%	 0.21%	 9.04%	 8.44%	 03.06.2008
	 	 	 	 	 до	2	г.	 	 над	2	г.	 	 	 	 	 	
фонд	в	облигаци	 83.6682	 	 	 	 83.3754	 	 83.6682	 	 0.89%	 3.12%	 12.23%	 -4.81%	 20.11.2006
фонд	в	акции	 51.2723	 	 	 	 51.0159	 	 51.2723	 	 -1.20%	 1.87%	 3.68%	 -14.35%	 20.11.2006
фонд	в	акции	 76.8885	 	 	 	 76.5041	 	 76.8885	 	 11.53%	 4.83%	 26.04%	 -9.14%	 03.10.2007
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	акции	 104.9122	 	 	 	 103.3502	 	 	 	 1.43%	 2.09%	 5.85%	 1.28%	 04.01.2007
балансиран	 84.7458	 	 	 	 83.4840	 	 	 	 1.56%	 0.77%	 1.26%	 -6.20%	 25.06.2007
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	облигаци	 1.27455	 	 	 	 1.27201	 	 	 	 1.97%	 0.81%	 6.20%	 5.68%	 01.12.2005
балансиран	 1.08226	 	 	 	 1.07578	 	 	 	 0.27%	 6.04%	 8.61%	 1.75%	 01.12.2005
фонд	в	акции	 0.78561	 	 	 	 0.77394	 	 	 	 0.50%	 14.42%	 20.14%	 -5.91%	 01.03.2006
фонд	в	акции	 0.73050	 	 	 	 0.72614	 	 	 	 -0.47%	 1.92%	 2.66%	 -13.97%	 07.03.2008
ниско	рисков	 1.03651	 	 	 	 1.03341	 	 	 	 1.04%	 N/A	 N/A	 N/A	 07.05.2009

балансиран	 105.6343	 	 	 	 104.5832	 	 	 	 2.31%	 9.52%	 16.83%	 1.15%	 07.12.2005
балансиран	 111.3095	 	 	 	 110.2020	 	 	 	 0.93%	 8.44%	 10.76%	 2.52%	 06.03.2006
фонд	в	акции	 92.8222	 	 	 	 91.4402	 	 	 	 2.47%	 14.36%	 24.10%	 -0.15%	 20.06.2005
паричен	пазар	 117.8797	 	 	 	 117.8797	 	 	 	 2.61%	 0.64%	 6.38%	 6.92%	 31.10.2007
ниско	рисков	 92.2726	 	 	 	 91.9038	 	 	 	 2.21%	 2.99%	 -6.30%	 -3.65%	 01.02.2008
ниско	рисков	 103.8491	 	 103.7453	 	 0.0000	 	 0.0000	 	 1.30%	 N/A	 N/A	 4.77%	 01.07.2009

балансиран	 4.8746		 	 	 	4.8454		 	 	 	 -0.87%	 9.52%	 14.13%***	 5.25%	 08.07.1999
	 до	100	000	лв	 от	100	001	до	1	000	000	лв.	 	над	1	000	000	лв.
фонд	в	акции	 1.0333		 1.0282		 	1.0257		 1.0205		 	 	 	 -2.89%	 N/A	 N/A***	 2.66%	 01.06.2009
	 	 	
балансиран	 18.4627		 	 	 	 18.3339		 	 	 	 -1.43%	 8.88%	 4.41%	 11.73%	 28.09.2004
фонд	в	акции	 11.8259	 	 	 	 11.6615		 	 	 	 -3.10%	 12.54%	 4.93%	 3.85%	 05.01.2006
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	акции	 1.3911		 	 	 	 1.3705		 	 	 	 7.36%	 12.18%	 33.14%	 4.60%	 10.05.2004
фонд	в	акции	 0.8456		 	 	 	 0.8331	 	 	 	 21.20%	 17.92%	 63.32%	 -5.05%	 04.10.2006
фонд	в	акции	 0.9749		 	 	 	 0.9605	 	 	 	 11.18%	 16.17%	 14.78%	 -1.67%	 23.11.2007
	 до	100	000	лв.	 	 над	100	000	лв.	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	облигаци	 128.8075	 	 128.6149	 	 128.3582	 	 	 	 1.91%	 3.40%	 5.18%	 6.53%	 04.05.2006
балансиран	 15.0669	 	 15.0669	 	 14.9177	 	 	 	 0.12%	 8.42%	 4.89%	 3.19%	 17.12.2004
фонд	в	акции	 0.7838	 	 0.7761	 	 0.7684	 	 	 	 4.60%	 15.32%	 18.36%	 -6.46%	 04.05.2006
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
балансиран	 800.9142	 	 	 	 794.9223	 	 	 	 2.70%	 6.81%	 17.79%	 -10.41%	 09.05.2008
фонд	в	акции	 721.0132	 	 	 	 715.6191	 	 	 	 1.70%	 8.30%	 20.56%	 -14.54%	 09.05.2008
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
ниско	рисков	 11.0374	 	 	 	 11.0374	 	 	 	 1.54%	 2.50%	 4.33%	 2.37%	 30.01.2006
балансиран	 120.2822	 	 	 	 120.2822	 	 	 	 0.22%	 7.94%	 9.39%	 2.43%	 30.01.2005
фонд	в	акции	 6.9702	 	 	 	 6.9702	 	 	 	 -1.04%	 17.24%	 24.39%	 -8.22%	 30.01.2006
фонд	в	акции	 10.0510	 	 	 	 10.0510	 	 	 	 -0.18%	 1.65%	 0.47%	 0.42%	 30.01.2009
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	акции	 9.5073	 	 	 	 0.0000	 	 	 	 N/A	 N/A	 N/A	 N/A	 25.06.2009
	 за	поръчки	до	100	000	лв	 	 за	поръчки	над	100	000	лв	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	акции	 0.5318	 	 0.5292	 	 0.5265	 	 	 	 1.03%	 6.93%	 8.67%	 -23.32%	 19.11.2007
балансиран	 0.7495	 	 0.7469	 	 0.7443	 	 	 	 0.40%	 3.27%	 4.89%	 -11.46%	 19.11.2007
ниско	рисков	 0.9793	 	 0.9778	 	 0.9764	 	 	 	 1.55%	 1.80%	 6.30%	 -0.93%	 19.11.2007
	 до	50	000	лв	/	40000	USD	 	 над	50	000	лв	/	40000	USD	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
консервативен	 1.2319	 	 1.2301	 	 1.2283	 	 	 	 1.71%	 0.45%	 6.99%	 5.21%	 16.03.2006
консервативен	 1.2554	 	 1.2516	 	 1.2478	 	 	 	 2.42%	 1.19%	 8.23%	 5.66%	 16.03.2006
балансиран	 0.8705	 	 0.8670	 	 0.8635	 	 	 	 0.12%	 5.46%	 5.23%	 -3.44%	 16.03.2006
фонд	в	акции	 0.6694	 	 0.6661	 	 0.6628	 	 	 	 -0.79%	 9.98%	 8.45%	 -9.48%	 16.03.2006
балансиран	 0.7599	 	 0.7569	 	 0.7539	 	 	 	 -0.43%	 6.73%	 2.91%	 -12.05%	 11.02.2008
консервативен	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 19.01.2010
	 0.0000	 	 0.0000	 	 0.0000	 	 	 	 N/A	 N/A	 N/A	 N/A	
	 1.0101	 	 1.0101	 	 0.9596	 	 	 	 N/A	 N/A	 N/A	 N/A	
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
паричен	пазар	 1.1601	 	 	 1.1601	 	 	 	 1.26%	 0.22%	 4.02%	 3.62%	 15.11.2005
балансиран	 1.0243	 	 	 	до	90	дни	 	 над	90	дни	 	 0.99%	 3.59%	 10.89%	 0.31%	 12.09.2005
	 	 	 	 	1.0090	 	 1.0192	 	 	 	 	 	

балансиран	 7.9941	 	 	 7.9941	 	 	 	 -2.68%	 11.76%	 19.64%	 -5.28%	 01.03.2006
фонд	в	акции	 6.8778	 	 	 6.8778	 	 	 	 -1.89%	 14.90%	 27.48%	 -8.68%	 01.03.2006
фонд	в	акции	 2.9839	 	 	 2.9839	 	 	 	 6.40%	 14.26%	 20.99%	 -32.93%	 05.04.2007
консервативен	 10.3660	 	 	 10.3660	 	 	 	 -0.60%	 1.85%	 1.95%	 2.73%	 12.12.2008
	 клас	А	за	поръчки	 клас	А	за	поръчки	 клас	А	за	поръчки	 клас		В	 Клас	А										Клас	В	при	изпълнена						Клас	В	при	прекратена
	 до	20000	лв	 над	20000	до	300000	 над	300000	 		 	 инв.	схема	 инв.	схема
фонд	в	акции	 0.8139	 0.8099	 0.8079																																0.8019																									0.8019																												0.8059	 	 0.7859	 10.52%	 13.31%	 22.13%	 -5.51%	 22.05.2006
фонд	в	акции	 0.4667	 0.4644	 0.8079																																0.4598																									0.4598																												0.4621	 	 0.4506	 11.87%	 22.48%	 58.12%	 -23.13%	 02.05.2007
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	облигаци	 316.8493	 	 	 	 315.9001	 	 	 	 1.38%	 0.22%	 4.95%	 7.35%	 17.11.2003
ниско	рисков	 13.3552	 	 	 	 13.0920	 	 	 	 1.44%	 3.39%	 9.00%	 6.59%	 27.12.2005
балансиран	 12.3608	 	 	 	 11.9972	 	 	 	 0.72%	 6.15%	 13.34%	 4.57%	 27.12.2005
фонд	в	акции	 8.9035	 	 	 	 8.6416	 	 	 	 1.23%	 11.83%	 23.51%	 -2.96%	 07.09.2005
балансиран	 20.5987	 	 	 	 20.5987	 	 	 	 1.57%	 3.44%	 9.11%	 1.18%	 08.10.2007
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	акции	 6.6556	 	 	 	 6.6223	 	 	 	 -1.65%	 11.24%	 16.79%	 -13.23%	 01.06.2007
балансиран	 8.0164	 	 	 	 7.9763	 	 	 	 -1.55%	 11.41%	 18.10%	 -7.42%	 01.06.2007
консервативен	 11.0765	 	 	 	 11.0489	 	 	 	 1.87%	 3.25%	 8.63%	 3.90%	 04.09.2007
	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	
фонд	в	акции	 1.2053	 	 	 	 1.1812	 	 	 	 -1.48%	 5.97%	 3.92%	 5.37%	 18.09.2006
балансиран	 1.0507	 	 	 	 1.0402	 	 	 	 -0.26%	 3.22%	 3.47%	 2.72%	 10.06.2008

„Ти	Би	Ай	Асет	Мениджмънт”	ЕАД	-	Цени	при	прехвърляне	за	дата	15.04.2010	г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ	ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ	В:
Ти	Би	Ай		Евробонд

(Емисионна	
ст-ст)

Ти	Би	Ай	Комфорт
(Емисионна	

ст-ст)

Ти	Би	Ай	Хармония
(Емисионна	

ст-ст)

Ти	Би	Ай	Динамик
(Емисионна

	ст-ст)
Ти	Би	Ай	Евробонд 	
Ти	Би	Ай	Комфорт
Ти	Би	Ай	Хармония
Ти	Би	Ай	Динамик
Цените	са	в	лева	и	са	валидни	за	поръчки,	подадени	предишния	работен	ден.	Разходите	за	емитиране	на	една	акция	
или	един	дял	са	включени	в	горепосочените	цени.
Цената	на	обратно	изкупуване	на	една	акция/един	дял	на	съответния	фонд,	от	който	е	прехвърлянето	е	равна	на	
Нетната	стойност	на	активите	на	една	акция	или	на	един	дял	на	този	фонд.

13.04.2010 г.

156,16	 155,40	 154,64	 154,25	 152,35	 152,35
11,74	 11,68	 11,62	 11,59	 11,45	 11,45
80,44	 80,05	 79,66	 79,27	 78,10	 78,10
99,97	 99,49	 99,00	 98,52	 97,06	 97,06
764,70	 760,99	 757,28	 753,57	 742,43	 742,43
172,31	 171,48	 170,66	 169,84	 164,10	 164,10
82,14	 81,74	 81,35	 80,95	 78,98	 78,98
158,58	 157,82	 157,05	 156,29	 152,48	 152,48
318,03	 316,52	 315,01	 313,49	 302,89	 302,89
187,22	 186,32	 185,43	 184,54	 178,30	 178,30
236,54	 235,42	 234,29	 233,16	 225,28	 225,28
89,64	 89,21	 88,78	 88,36	 85,37	 85,37
235,59	 234,47	 233,34	 232,22	 224,37	 224,37

до 14.30 ч. на 12.04.2010 г.

N/A	 13.3354	 12.3426	 8.8904

317.4820	 N/A	 12.3002	 8.8598

319.0639	 13.2236	 N/A	 8.8162

319.0639	 13.2236	 12.2396	 N/A

За дата 14.04.2010 г.

Фондове, управлявани от  Клас  Валута Емисионна стойност  Цена при 
"Пайъниър Инвестмънтс Австрия" дялови  (нетна стойност на  обратно изкупуване
 единици  активите на единица   (нетна стойност на 
   + такса за издаване) активите на единица)

Фондове	Пайъниър	Австрия	
Гарантирана	кошница	2010	 ИР*	 EUR	 1096,24	 1129,13

Дялови	единици	от	фондовете,	управлявани	от	Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия,	могат	да	бъдат	придобивани	чрез	следните	клонове	на	
“Ейч	Ви	Би	Банк	Биохим”	АД:	“Аксаков”	№5	-	отдел	“Частно	банкиране”,	“Централен”,	“Батемберг”,	“Европа”,	“Витоша”,	“Южен	парк”	(София),	
“Варна”,	“Пловдив”	и	“Бургас”.	Предишни	резултати	на	фондовете	не	гарантират	същото	представяне	в	бъдеще.	Стойността	на	инвестицията	
и	доходът	от	нея	могат	да	се	увеличат	или	да	намалеят	и	няма	гаранци	-	от	Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия,	групата	на	“Банк	Аустрия	
Кредитанщалт”	или	друго	трето	лице	-	за	възвращаемост	на	първоначално	инвестираните	суми.	
*Изцяло реинвестиращи

Взаимен фонд
Нетна стойност 
на активите на 

дял (НСАД)

Емисионна 
стойност  

(цена при покупка)

Цена при 
обратно 

изкупуване
Цени за 1 дял за 14/04/2010

ОТП	Централно-европейски	фонд	в	акции €	1,221204 €	1,245628 €	1,215098
ОТП	Международен	фонд	в	акции	-	Ю	Би	Ес	
Фонд	на	фондовете €	0,933870 €	0,952547 €	0,929201

ОТП	-	Ди	Ви	Ес	Фонд	на	Фондовете	в	акции	
от	развиващи	се	пазари €	0,837332 €	0,854079 €	0,833145

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	9/04/2010	г.	 	Включените	в	цените	разходи	са	както	
следва:	при	придобиване	-	2.00%	от	НСАД,	но	не	по-малко	от	10	евро	(левовата	им	равностойност)	
по	една	поръчка;	при	обратно	изкипиване	-	0.50%	от	НСАД.	

Цени за 1 дял за 15/04/2010
ДСК	Фонд	Паричен	Пазар 1.12121	лв. 1.12121	лв. 1.12121	лв.
Цените	са	валидни	за	поръчки	подадени	на	27/04/2009	г.	Няма	разходи	при	емитиране	и	обратно	
изкупуване	на	дялове	на	фонда.	Информация	може	да	се	получи	от	Call	Center	на	“Банка	ДСК”	ЕАД	на	
тел.	0700	10	375	на	цената	на	един	градски	разговор	и	на	интернет	страниците	www.dskbank.bg	и	
www.otpbank.hu	

9.2652	 9.1726	 1.59%	 -5.75%

9, 12 и 13.04.2010 г.

Договорен	фонд

Стойност за един дял 14.04.2010 г Доходност

Емисионна	
стойност

Цена	на	обр.	изк. От	началото	на	
годината За	последните	12	

месеца
до	90	дни над	90	дни (Не	се	анюализира)

Сентинел - Принсипал 1.0243 лв. 1.0090 лв. 1.0192 лв. 0.99% 10.89%

Сентинел - Рапид 1.1601 лв. 1.1601 лв. 1.26% 4.02%

За	ДФ	„Сентинел	–	Принсипал”	разходите	по	емитирането	в	размер	на	0,5	%	и	по	обратното	изкупуване	в	размер	на		
1	%	от	НСА	на	един	дял	са	включени	в	емисионната	стойност,	респективно	в	цената	на	обратно	изкупуване	за	дялове,	
държани	 по-малко	 от	 90	 дни.	 За	 ДФ	 „Сентинел	 –	 Рапид”	 емисионната	 стойност	 и	 цената	 на	 обратно	 изкупуване	 са	
равни	на	НСА	на	един	дял.

Цените са валидни за поръчки, подадени на 13 април 2010 г.

www.sentinel-am.bg
тел.	02/	980	14	26

Piraeus Funds Цени	за	дата	13.04.2010

 Тип Валута Емисионна	
стойност

Цена	на		обр.	
изкупуване

АКЦИИ	НА	МЕСТНИ	КОМПАНИИ Високодоходен EUR 9,0044 8,6760

АКЦИИ	НА	ДИНАМИЧНО	РАЗВИВАЩИ	
СЕ	МЕСТНИ	КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,7551 0,7275

МЕСТЕН	БАЛАНСИРАН	ФОНД Балансиран EUR 3,0889 3,0280

УНИВЕРСАЛЕН	ФОНД	-	“РАСТЕЖ”		
–	Фонд	от	фондове Високодоходен EUR 9,3227 8,9607

УНИВЕРСАЛЕН	БАЛАНСИРАН	ФОНД	
–	Фонд	от	фондове Балансиран EUR 9,9831 9,6902

УНИВЕРСАЛЕН	КОНСЕРВАТИВЕН	
ФОНД	–	Фонд	от	фондове Консервативен EUR 10,1037 9,9047

Местните	 фондове	 на	 Пиреос	 Асет	 Мениджмънт	 инвестират	 във	 фин.	 инструменти	 търгувани	
на	 гръцкия	 капиталов	 пазар.Фондовете	 от	 типа	 “Фонд	 от	 фондове”	 са	 с	 инвестиционна	 насоче-
ност	 изцяло	 към	 международните	 капиталови	 пазари.	 С	 Условията	 за	 дистрибуция	 можете	 да	
се	 запознаете,	 в	 клоновете	 на	 Банка	 Пиреос	 България	 АД,	 на	 адрес:www.piraeusbank.bg	 или	 на		
24	-	часовия	телефон	за	клиенти	0	700	12	002	(на	цената	на	един	градски	разговор	за	цялата	стра-
на).

Dow Jones
Пунктове
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Цената на 
зърното 
се нареди 

сред печелившите 
стоки, добавяйки 2 
USD към стойност-
та си. Причината за 
това беше засиле-
ният интерес от 
страна на инвести-
торите

Цената на 
среброто 
отбеляза 

ново повишение и 
по време на вчераш-
ната сесия в Лондон 
достигна 18.41 
USD/тр.у. Основната 
причина за това 
беше доларът, който 
загуби 0.05%

По време 
на бор-
совата 

сесия в сряда 
металът доба-
ви 14 USD към 
стойността си и 
се класира първи 
в надпреварата с 
останалите благо-
родни метали

Стока на деня

2.65
▶ процента се повиши 
паладият на борсата в 
Лондон и достигна 542.75 
USD/тр.у.

Цифра на деня

1.23
процента загуби ечеми-

кът по време на вчерашна-
та борсова сесия и достигна 
149.42 USD/т

▶

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Рафинираната захар отново е 
атрактивна за инвеститорите

Търсенето на злато в Ин-
дия, която е най-големият 
консуматор на ценния 
метал в света, продъл-
жава да се увеличава със 
стабилни темпове. Според 
говорител на Бомбайската 
асоциация на златарите 
(BBA) вносът на метала в 
страната е достигнал 27.7 
т през март, като за срав-
нение през същия период 
на 2009 г. тази цифра е 
била едва 4.8 т.
Данните показват, че пре-
ди две години вносът на 

Индия възражда 
интереса към златото

Обзор

Цената на бялата захар 
отчете ръст за пета 
поредна сесия, като по 
този начин отчете най-
дългия си период на ръст 
за последните пет месеца. 
Основната причина за пре-
кратяването на негативна-
та тенденция, започнала в 
началото на годината, са 
спекулациите, че страните 
вносителки на рафинирана 
захар ще увеличат заку-
пените количества през 
следващите месеци.

Международната орга-
низация на производи-
телите на захар, базирана 
в Лондон, даде своята 
прогноза за търсенето 
на суровината до края на 
септември. Очакванията 
им са, че за тези шест 

юни Пакистан планира да 
купи 1.2 млн. т, а през май 
Русия ще внесе най-малко 
1 млн. т.
На борсата в Лондон 
цената на бялата захар 
с доставка през май 

отчете ръст от 1.66% и се 
котираше за 545.5 USD/т. 
Фючърсите на нерафини-
раната захар, търгувани 
в Ню Йорк, също се 
покачиха с 3.30% до 387 
USD/т.

На борсата 
в Лондон 

цената на златото с 
незабавна доставка 
се котираше за 
1161.2 USD/тр.у., 
което е увеличение с 
0.92%

Индия е бил 420 т злато, 
а през следващата 2009 г.  
- 336 т. Според прогнози, 
направени от асоциаци-
ята, ако сегашното ниво 
на потребление в стра-
ната се запази, импорти-
раните количества през 
2010 г. със сигурност ще 
превишат 420 т. Също 
така те констатират 
факта, че се е появила 
тенденция индийците 
да обръщат паричните 
си спестявания в злато, 
което ще помогне тези 

прогнози да се сбъднат.

Анализаторите на 
Goldman Sachs продължа-
ват да твърдят, че следва-
щата година ще бъде една 
от най-силните за златото 
и то ще достигне до нови 
исторически рекорди. Все 
пак от банката коригираха 
прогнозата си за горната 
граница, която жълтият 
метал ще достигне през 
2010 г. След като в нача-
лото на декември той дос-
тигна невижданите 1226 

USD/тр.у., от финансовата 
институция предрекоха 
цена от 1425 USD/тр.у. 

Новата прогноза отново 
е далеч над сегашния 
рекорд, но е по-реалистич-
на - 1350 USD/тр.у. Оттам 
направиха прогнози и за 
движението на цената 
през следващите 3, 6 и 12 
месеца. Според тях стой-
ностите, които ще бъдат 
достигнати за тези пери-
оди, са съответно 1155, 
1220 и 1320 USD/тр.у.

На борсата 
в Лондон 
цената на 

бялата захар с 
доставка през 
май отчете ръст 
от 1.66% и се 
котираше за 545.5 
USD/т

 очакванията са през 2010 г. вносът на злато в Индия да бъде повече от 420 т 
 снимка bloomberg

▶

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ Спот цени на суров петрол
USD/б
Вид	 Последна	цена
СРЕДИЗЕМНО	МОРЕ	
ИРАНСКИ ТЕЖЪК 79,05
СИБИРСКИ 81,76
УРАЛСКИ C+F 81,76
САХАРСКИ 84,34
СЕВЕРНО	МОРЕ	
БРЕНТ 85,12
ОСБЕРГ 85,62
ЕКОФИСК 85,6
СТАТФОРД 84,65
ФОРТИС 84,65
ФЛОТА 81,35
УРАЛСКИ CIF 81,76
ЗАПАДНА	АФРИКА	
БОНИ ЛЕК 85,52
КУА ИБОЕ 84,57
ФОРКАДОС 85,35
КАБИНДА 83,67

USD/т
Вид	 Купува	 Продава	 Условия	 Специфи-
	 	 	 на	доставка	 кации
БУТАН С 0 0 CIF 
ПРОПАН 0 0 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 775 777 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 769 771 FOB 
АВИОГОРИВО 732 734 FOB 
НАФТА 714 716 CIF 
ГАЗЬОЛ 709 713 CIF РУСИЯ
ДИЗЕЛ F 703 705 FOB 50PPM
МАЗУТ 495 497 CIF 1.0%HSFO
МАЗУТ 466 468 CIF 3.5%HSFO

USD/т
Метал	 Цена	на	разплащане	 Купува	3	м.	 Продава	3	м.
МЕД 7924,5 7975,75 7977
КАЛАЙ 18630 18700 18800
ОЛОВО 2333,5 2349 2353
ЦИНК 2385,5 2432,5 2435
АЛУМИНИЙ 2419,5 2452,5 2453
НИКЕЛ 25875 25956 25984
АЛУМИНИЕВА СПЛАВ 2300,5 2300 2310

USD/тройунция
Метал	 Купува	 Продава	 Най-висока	 Най-ниска
ЗЛАТО 1159,5 1160,1 1162 1150,33
СРЕБРО 18,4625 18,5 18,5012 18,2075
ПЛАТИНА 1726 1729 1733,45 1710
ПАЛАДИЙ 544,05 547,05 551 528

USD/т
Произход/място	 Вид	 Условия	 Април
на	доставка	 	 на	доставка
МЕКСИКАНСКИ ЗАЛИВ ХЛЕБНА FOB 174,1476
АВСТРАЛИЯ ХЛЕБНА СПОТ 476,504328
ФРАНЦИЯ РУАН ХЛЕБНА СПОТ 167,88
АНГЛИЯ ХЛЕБНА ИЗТ. БРЯГ 171,4506
ГЕРМАНИЯ ХЛЕБНА CIF БАЛТИЙСКО МОРЕ -
УНГАРИЯ ХЛЕБНА CIF УНГАРИЯ -
УКРАЙНА ХЛЕБНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 190,25
РУСИЯ ФУРАЖНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 138,96026

▶ Спот цени на петролни продукти

▶ Цени на цветни метали

▶ Спот цени на благородни метали

▶ Срочни цени на пшеница

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; NYBOT - Нюйоркска стокова 
борса; ASE - Австралийска стокова борса   
Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг. ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг. ; 1bu. овес = 15.4224 кг. 1 lb. = 0.4536 кг. ;  
1 МТ = 1000 кг. ; 1 cwt = 50 кг. ; 1 gal. = 3.785 л. ; 1USd  = 1 U.S. cent   

ОБЩИНА	ТЪРГОВИЩЕ

На основание чл. 44, ал. 2 от ЗМСМА, чл. 4, ал. 4; чл. 31, ал. 1 и чл. 32, ал. 3, т. 1 от ЗПСК, чл. 5 
и чл. 6, ал. 1 от  Наредбата за търговете и конкурсите, чл. 45, ал. 5, т. 1 от ЗДДС в изпълнение на 
Решение № 18/28.05.2009 г. на Общински съвет – Търговище и Заповед № 3-01-337/06.04.2010 г. на 
кмета на Община Търговище 

ОБЯВЯВА

1. Нов публичен търг с явно наддаване за продажба на общински нежилищен имот, представля-
ващ ПИ 73626.501.334 (УПИ V) кв. “Въбел” с площ 2 006 кв.м. 

За имота е съставен АОС № 2336/14.08.2003 г., вписан в Агенцията по вписванията под № 67, 
т. VІІ, рег. № 2336/14.08.2003 г.

2. Условия на търга:
2.1. Начална тръжна цена 30 000 лв. (без ДДС). 
Достигнатата на търга цена се облага с ДДС.
2.2. Стъпка за наддаване 3 000 лв.
2.3. Депозит за участие – 10 % от началната тръжна цена на имота се превежда по IBAN, 

BG62UBBS80023300143230, BIC код на банка ОББ – АД клон Търговище UBBSBGSF в 30-дневен срок от 
обнародване на заповедта в „Държавен вестник”.

2.4. Цена на тръжната документация – 300 лева (без ДДС) платима в касата на Общината. 
Получава се в стая 75 на Общината.

2.5. Срок за закупуване на тръжната документация – до 30-я ден от обнародване заповедта 
в „Държавен вестник”

2.6. Оглед на обекта – всеки работен ден след закупуване на тръжните документи.
2.7. Срок за подаване на предложенията – до 16 часа на 30-я ден от обнародване заповедта в 

„Държавен вестник”.
2.8. Търгът ще се проведе на следващия работен ден след изтичане срока за подаване на 

предложенията в сградата на Общината, зала 74 от 14 часа.

за	допълнителна	информация	тел.	0601/6-87-34
или	стая	74	на	Общината
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месеца търсенето ще се 
увеличи с 8 млн. т спрямо 
същия период на миналата 
година. В подкрепа на това 
са и данните, че до края на 
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Основният проблем 
е да се определи кои 
финансови институ-
ции представляват 
риск за системата

Въвеждането на евентуална 
такса за банките в зависи-
мост от тяхното значение за 
световната икономика тряб-
ва да бъде международно 
координирано действие, ста-
ва ясно от анализ на Меж-
дународния валутен фонд. 
Документът е част от До-
клада за световната финан-
сова стабилност, който ще 
бъде публикуван следващата 
седмица. Съществуват раз-
лични предложения в САЩ 
и Европа, но те не следват 
обща визия и не дават еди-
нен отговор на финансова-
та криза, смятат от фонда. 
Идеята е да се накарат фи-
нансовите институции да 
заделят повече капитал в 
зависимост от системния 
риск, който представляват 
за икономиката.

Алтернативни идеи
Направените досега предло-
жения за финансови рефор-
ми включват най-различни 
идеи. В САЩ например 
президентът Барак Обама 
препоръча финансовите 
компании да плащат такса 
отговорност за кризата, с 
което да се върнат използ-
ваните за оздравяването им 
пари на данъкоплатците. 
Великобритания, Швеция 

и Франция също имат идеи 
за специален банков данък. 
В Германия се предлага 
финансовите институции 
да заделят допълнителни 
провизии като гаранция, 
че при евентуална бъдеща 
криза ще плащат те, а не 
хазната. Идеята е да се съз-
даде частно финансиран, но 
контролиран от държавата 
стабилизационен фонд.

Важният въпрос
Служители на МВФ обаче 
изказват притеснения, че 
всички тези предложения не 
дават отговор на най-важния 
въпрос, а именно как да се 
определи кои институции 
представляват риск за сис-
темата. Едва тогава те може 
или да бъдат подложени на 
по-строго регулиране, или 
да не им бъде позволено 
да се разраснат прекалено 
много.

Това ще бъде основният 
въпрос, който ще се диску-
тира по време на предсто-
ящата обща среща на МВФ, 
Световната банка и Г-20. 
Финансовите лидери ще 
обсъдят промени в нацио-
налните законодателства, 
като в същото време ще се 
гарантира, че подобни пра-
вила ще бъдат въведени във 
всички големи финансови 
центрове по света. В мо-
мента има съществени раз-
личия какво и как трябва да 
се промени. САЩ смятат, 
че Европа не е направила 
достатъчно, за да гаранти-

МВФ предлага съгласувана банкова 
такса като буфер срещу кризи

ра финансовото здраве на 
големите си банки. Европа 
пък твърди, че регулаци-
ите в САЩ са прекалено 
либерални и че в страната 
няма единна позиция какви 
данъци или глоби трябва да 
се въведат.

Капиталова  
свръхтакса
Експертите на МВФ при-
емат термина капиталова 
свръхтакса за парите, които 
финансовите институции 
ще трябва да заделят, като 
предлагат два варианта за 
изчисляването й. Според 
стандартизирания подход 
регулаторът дава рейтинг за 
системния риск на отделни-
те институции, на базата на 
който се определя таксата. 
Рисковото бюджетиране пък 
се основава на теорията за 
управление на риска, като 
размерът на капиталовата 
свръхтакса зависи от това 
доколко рискова е дадена 
институция за системата и 
от вероятността самата тя 
да фалира. Това няма да бъде 
данък, който се внася в дър-
жавния бюджет, а пари, ко-
ито финансовите компании  
ще трябва да заделят, ако 
предприемат по-рисковани 
операции или ако станат 
прекалено големи.

Примерен размер
Размерът на таксите може да 
бъде значителен. По оценки 
на МВФ адекватната так-
са за Citigroup например 

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

би била приблизително 300 
млрд. USD, тъй като банка-
та е голяма и фалитът й би 
имал значителни последи-
ци за системата. Тази сума 
представлява почти 16% от 
стойността на активите на 
банката. 

Според икономистите на 
фонда обаче това би оси-
гурило надежден буфер в 
случай на криза и би на-
правило директорите на 
банката по-предпазливи.

И в момента банките са 
задължени да поддържат 
минимални капиталови 

нива, които са различни в 
различните страни. Кри-
зата обаче показа, че това 
не е достатъчно, особено 
за институциите, които 
използват сложни инвес-
тиционни механизми и са 
част от световна мрежа от 
компании. 

Факт е, че МВФ няма 
правомощията да наложи 
такава такса. Каквито и 
промени да се предприе-
мат в регулациите, фондът 
препоръчва те да бъдат 
международно съгласува-
ни и координирани.

Трудното предстои
Световната икономика за-
почва да се възстановява и 
следващите стъпки ще бъдат 
много по-трудни, посочи Ло-
ра Кодрес, ръководител на 
отдела по световна финансова 
стабилност на МВФ.  Криза-
та показа, че сигурността и 
стабилността на отделните 
институции не стигат да се 
предотврати евентуален срив. 
По думите й за финансовата 
система съществуват риско-
ве, които идват от взаимо-
действието между отделните 
институции.

 Стабилността на отделните институции не гарантира, че финансовата систе-
ма няма да се срине, смята Лора Кодрес от МВФ
▶

Снимка bloomberg

 О Б Я В Л Е Н И Е
за  отчуждаване на имот – частна собственост

за обект : Улица “Росица”, с. Кранево, общ. Балчик
На основание чл. 25, ал. 4 от Закона за общинската собственост

У В Е Д О М Я В А

собствениците на имотите, попадащи в реализацията на обект: Улица “Росица” в с. Кранево, 
общ. Балчик, че са издадени Заповеди по чл. 25, ал. 2 от ЗОС, за отчуждаване на имотите, 
съгласно влязъл в сила ПУП, предвиждащ  израждане на обект публична общинска собственост, 
за задоволяване на неотложна общинска нужда, която не може да бъде задоволена по друг начин 
/чл. 21, ал. 1 от ЗОС/, както следва : 

Собственик Заповед за отчуждаване на част от 
поземлен имот

Засегната 
площ

Стойност на 
обезщетението

Величка Панайотова 
Димитрова

№ 217/24.03.2010 г. за 
ПИ 39459.502.340 2160 216

Димитър Костадинов Иванов № 148/04.03.2010 г. за
ПИ 39459.502.363 960 96

Руси Христов Русев № 123/18.02.2010 г. за
ПИ 39459.502.57 960 96

Недялка Христова Минчева № 149/04.03.2010 г. за
ПИ 39459.502.58 328 33

Изплащане на обезщетенията ще започне след 01.05.2010 г. по посочените в Заповедите 
банкови сметки.

НИКОЛАЙ АНГЕЛОВ  
Кмет на Община Балчик

ОБЩИНА БАЛЧИК
Кмет
Николай Ангелов
9600 гр. Балчик
пл. “21-ви септември” №6

тел.: 0579 72070
факс: 0579 74117  

mayor@balchik.bg
www.balchik.bg

ЗАПОВЕД

НА НАЧАЛНИКА НА ВОЕННОМЕДИЦИНСКА АКАДЕМИЯ
                     

12.04. 2010 г.   № 264  София
 

СЪДЪРЖАНИЕ:Относно продажба на движими вещи-частна държавна собственост (излишно 
медицинско  имущество),  стопанисвани  от  Военномедицинска  академия  и  съхранявани  в  
медицинския  складов  район “Дебелата кория” на  МБАЛ – Сливен
 

На основание чл. 64, ал.1 и ал.2 от Закона за държавната собственост,   чл.69 от Правилника 
за прилагане на ЗДС и чл. 2, т. 1 във връзка с чл. 3 от Наредба № 7 от 14.11.1997г. на министъра на 
финансите за продажба на движими вещи – частна държавна собственост и  заповед на началника на 
ВМА № 969 от 19.09.2005г., относно реда за определяне на излишни движими вещи - частна  държавна 
собственост, предоставени за стопанисване и управление от Военномедицинската академия и 
подлежащи на продажба чрез търгове с тайно наддаване по реда на Наредба № 7/14.11.1997г.   

З А П О В Я Д В А М:

1.На 29.04.2010г. от 11.00 часа в зала № 10, в сградата на Военномедицинската академия 
– гр. София, ул. “Г.Софийски” № 3, да се организира и проведе търг с тайно наддаване за продажба 
на движими вещи – частна държавна собственост (излишно медицинско имущество), 
стопа-нисвани от Военномедицинска академия и съхранявани в медицинския складов район  
“Дебелата кория” на  МБАЛ - Сливен, описани по вид, номенклатурен номер, категория, мярка, 
количество, ед. цена  и  тръжна цена по позиции, съгласно Приложение № 1 към настоящата 
заповед. 

2.За организиране и провеждане на търга, определям комисия.
3.Оглед на имуществото, предмет на търга, може да бъде извършен от кандидат-участниците 

в него всеки работен ден от 19.04.2010г. до 28.04.2010г., между 9.00 и 15.00 часа в складовия район 
“Дебелата кория” на МБАЛ - Сливен.

4.Тръжната документация може да бъде закупена всеки работен ден от 19.04.2010г. до 
28.04.2010г., между 8.00 и 15.00 часа, срещу сумата от 70 лв., вносима в касата на ВМА - София, ет.2, 
стая 25.

5.Депозит за участие – 10 % от тръжната цена на съответната позиция, за която кандидата 
участва, вносим в касата на ВМА - София или по сметка на ВМА – София, IBAN BG34BNBG96613300150601, 
БНБанка - Централно управление, пл. “Ал. Батенберг” № 1, BIC: BNBGBGSD.

6.Офертите се приемат всеки работен ден от 22.04.2010г. до 28.04.2010г. между 8.00 часа и 16.00 
часа в запечатан плик, в деловодството на ВМА-София, ет.2, ДАО.

7.При подаване на офертите следва да бъдат представени следните документи:
-документ за внесен депозит;
-документ за самоличност на физическите лица или актуално състояние от съответния съд 

по регистрация за едноличните търговци и търговските дружества.
8. Началникът на Учебно-научен отдел да организира обявяването на настоящата заповед 

(с изключение на състава на комисията) на видно място в сградите на ВМА-София и МБАЛ-Сливен и 
публикуването й в един национален и един местен (за гр. Сливен) ежедневник.

9. В срок от 3 работни дни от провеждането на търга, комисията да състави протокол и 
да обяви резултатите, съгласно чл.11 от Наредба № 7 от 14.11.1997г. за продажба на движими вещи 
– частна държавна собственост.

10. Спечелилите участници в търга да заплатят предложената от тях сума и начисления  
върху  нея  ДДС  в 3 дневен срок от обявяване  на резултатите,            в касата на ВМА – София или 
по сметка на ВМА – София, IBAN BG43BNBG96613100150601, БНБанка - Централно управление, пл. “Ал. 
Батенберг” № 1, BIC: BNBGBGSD. 

11. Ако плащането не се извърши в срока по т.10 депозитът се задържа и се предлага на 
следващия по ред кандидат да заплати предложената от него цена. Ако и втория по ред  кандидат 
не извърши плащането в определения срок, тръжната комисия отбелязва със забележка в тръжния 
протокол, че имуществото не е продадено.

12.Началникът на ВМА подписва договорите за продажба след представяне на надлежно оформен 
документ за плащане на спечеленото имущество.

13. Прехвърлянето на собствеността да се извършва в МБАЛ – Сливен, срещу представен 
договор, фактура, издадена от ВМА - София и подписан от двете страни приемателно–предавателен 
протокол, утвърден от началника на МБАЛ – Сливен в 5 дневен срок от датата на плащането.

14. В 15 дневен срок от приключване на търга, на основание чл.15, от Наредба № 7/14.11.1997г., 
комисията  назначена със заповед на началника на Военномедицинската академия да извърши 
преоценка на останалото непродадено имущество, след направено от председателя на тръжната 
комисия предложение за промяна на началната тръжна цена.

Контрол по изпълнение на заповедта възлагам на заместник-началника на ВМА по Учебно-
научната дейност полковник доцент Крум Кацаров.

НАЧАЛНИК  НА ВОЕННОМЕДИЦИНСКА АКАДЕМИЯ
ГЕНЕРАЛ – МАЙОР ПРОФЕСОР     П   /ТОНЕВ/, ДМ

П О К А Н А

На основание чл. 223 от Търговския закон и чл. 32, ал. 2 от Устава, Съветът на директорите на ИД “ОББ 
БАЛАНСИРАН ФОНД” АД, със седалище и адрес на управление – гр. София, ул. “Св. София” № 5 взе решение за 
свикване на Редовно годишно общо събрание на акционерите на дружеството, което ще се проведе на 17.05.2010 
г. от 10.00 ч., в гр. София, в сградата на „Обединена Българска Банка” АД, Зала 2, находяща се на ул. „Света София” 
5, при следния дневен ред:

1. Приемане на Отчета на Съвета на директорите на ИД “ОББ Балансиран Фонд” АД за дейността на 
дружеството през 2009 г. 

Проект за решение: Общото събрание на акционерите приема отчета на Съвета на директорите за 
дейността на дружеството през 2009 г.

2. Приемане на заверения Годишен финансов отчет на ИД “ОББ Балансиран Фонд” АД и Доклада на 
регистрирания одитор за 2009 година.

Проект за решение: Общото събрание на акционерите приема заверения Годишен финансов отчет на ИД 
“ОББ Балансиран Фонд” АД и Доклада на регистрирания одитор за 2009 г.;

3. Вземане на решение за разпределение на печалбата и за изплащане на дивиденти за 2009 г.
Проект за решение: Общото събрание на акционерите взема решение печалбата за 2009 г. да покрие 

част от загубата от минали години на дружеството. Общото събрание на акционерите взема решение да не 
бъдат изплащани дивиденти за 2009 г.;

4. Освобождаване от отговорност на членовете на Съвета на директорите на ИД „ОББ Балансиран Фонд” 
АД за дейността им през 2009 г.;

Проект за решение: Общото събрание на акционерите освобождава от отговорност членовете на 
Съвета на директорите на ИД “ОББ Балансиран Фонд” АД за дейността им през 2009 г.;

5. Избор на регистриран одитор на ИД „ОББ Балансиран Фонд” АД за 2010 г. 
Проект за решение: Общото събрание на акционерите избира за регистриран одитор на ИД “ОББ 

Балансиран Фонд” АД за 2010 г. специализирано одиторско предприятие „Ай Ви Одитинг” ООД;
6. Приемане на Отчет на Директора за връзки с инвеститорите за 2009 г.
Проект за решение: събрание на акционерите приема отчета на Директора за връзка с инвеститорите 

на ИД “ОББ Балансиран Фонд” АД за 2009 г.
 
Материалите, свързани с дневния ред на събранието, са на разположение на акционерите на хартиен 

носител на адрес гр. София, бул. „Тодор Александров” 9, ет. 2, както и на интернет страницата на Дружеството: 
www.ubbam.bg, чрез която ИД „ОББ Балансиран Фонд” АД разкрива регулярна информация на обществеността, 
считано от датата на обявяване в Търговския регистър към Агенция по вписванията на поканата за свикване 
на Редовното годишно общо събрание на акционерите. При поискване акционерите могат да получат безплатно 
копие на материалите, касаещи дневния ред на хартиен носител на посочения по-горе адрес.

Към датата на решението на Съвета на директорите на ИД „ОББ Балансиран Фонд” АД за свикване на 
Общото събрание на акционерите общият брой акции на Дружеството е 37 122 /тридесет и седем хиляди сто 
двадесет и две/ като всяка една акция е с право на един глас в общото събрание на акционерите и общият брой 
гласове е 37 122 /тридесет и седем хиляди сто двадесет и два/. Право да вземат участие в Общото събрание, 
както и право на глас имат само лицата вписани в регистрите на „Централен депозитар” АД в качеството им на 
акционери до 03.05.2010 г. 

Регистрацията на акционерите започва в 09:00 ч. на 17.05.2010 г. на мястото на провеждане на 
Събранието. Акционерите - юридически лица се представляват от законните им представители, които се 
легитимират с представянето на удостоверение за актуално състояние или друг подобен документ за акционери- 
чуждестранни юридически лица и документ за самоличност. Пълномощниците на акционери – юридически лица се 
легитимират с изрично писмено пълномощно, издадено за конкретното Общо събрание, отговарящо на Закона за 
публичното предлагане на ценни книжа (ЗППЦК) (образец на пълномощното е приложен към материалите за Общо 
събрание и може да бъде получен по предвидения за това ред); удостоверение за актуално състояние или друг 
подобен документ- за акционери – чуждестранни юридически лица и документ за самоличност на упълномощения. 
Акционерите – физически лица се легитимират с документ за самоличност. Пълномощниците на акционери 
– физически лица се легитимират с представянето на документ за самоличност и изрично писмено пълномощно 
за конкретното Общо събрание, отговарящо на изискванията на ЗППЦК (образец на пълномощното е приложен 
към материалите за Общо събрание и може да бъде получен по предвидения за това ред). Поканват се всички 
акционери да вземат участие лично или чрез упълномощени от тях лица. Всеки, който представлява акционер или 
акционери в ОСА следва да уведоми за това дружеството и да представи на адреса на управление на дружеството 
оригинал на пълномощното, въз основа на което ще се осъществи представителството най-късно до 12:00 часа 
на работния ден, предхождащ деня на Общото събрание. Преупълномощаването с правата по предоставени 
пълномощни, както и пълномощието, дадено в нарушение на правилата на ЗППЦК е нищожно.

Акционери, които повече от 3 месеца притежават акции, представляващи поне 5 на сто от капитала 
на ИД „ОББ Балансиран Фонд” АД, могат след обявяване в Търговския регистър или изпращане на поканата да 
включат и други въпроси в дневния ред на общото събрание. 

Не по-късно от 15 дни преди откриване на Общото събрание акционерите следва да представят за 
обявяване в Търговския регистър списък на въпросите, които ще бъдат включени в дневния ред и предложенията 
за решения. С обявяването в търговския регистър, въпросите се смятат включени в предложения дневен ред. 

Най-късно на следващия работен ден след обявяването акционерите следва да представят списъка 
от въпроси, предложенията за решения и писмените материали по седалището и адреса на управление на 
дружеството, както и на Комисията за финансов надзор.

Всеки акционер има право да поставя въпроси на ОСА.
При липса на кворум, на основание чл. 227, ал. 3 от ТЗ и чл. 115, ал. 12 от ЗППЦК, Общото събрание на 

акционерите ще бъде проведено на 02.06.2010 г. от 10:00 ч. на същото място и при същия дневен ред. В дневния ред 
на новото заседание не могат да бъдат включвани точки по посочения по-горе ред от акционери, които повече от 
3 месеца притежават акции, представляващи поне 5 на сто от капитала на ИД „ОББ Балансиран Фонд” АД. 

СЕЛСКОСТОПАНСКА АКАДЕМИЯ
ИНСТИТУТ ПО КРИОБИОЛОГИЯ И ХРАНИТЕЛНИ ТЕХНОЛОГИИ - СОФИЯ

Бул. „Черни връх” № 53, София 1407, Тел: 8681363, Факс: 8683373, E-mail: director@ikht.bg
*******************************************************************

Институтът по криобиология и хранителни технологии на основание чл. 64 от Закона за 
държавната собственост и чл. 69 от Правилника за прилагане на Закона за държавната 
собственост, раздел II на Наредба № 7 от 14 ноември 1997 г. на Министерство на финансите  за 
продажба на движими вещи – частна държавна собственост обявява търг с тайно наддаване за 
неизползвани, употребявани и нуждаещи се от ремонт транспортни средства

№ Наименование на транспортните средства
Начална
 тръжна 

цена,   
лева 

Депозит,   
лева

1. Лек автомобил «ВАЗ 21213 Нива» с рег. № С 2311 РХ, местонахождение 
София 1407, Бул. „Черни връх” № 53 2160 216

2. Лек автомобил «Нисан Ванет» с рег. №хСА 0926 СА, 
местонахождение София 1407, Бул. „Черни връх” № 53 960 96

3. Микробус „Фолксваген” с рег. № С 2523 РС местонахождение Костинброд 
2230, спирка Почивка 960 96

4. Лек автомобил „ВАЗ 2107” с рег. № С 0676 МН, местонахождение София 
1331, ул.„Банско шосе” № 3 328 33

Тръжната процедура се открива на 29.04.2010 от 9 часа и се закрива на 10.05.2010 в 16 
часа. Огледът на транспортните средства може да се извърши всеки работен ден 
от 9 до 15 часа, от 29.04.2010 г. до 10.05.2010 г. по местонахождението на обектите.  
Лице за контакти във връзка с огледа на място за костинброд – а. Христова тел. 
0878968741 и за ул. „Банско шосе” № 3 - кр. Димов тел. 0879165554. Депозитът за участие 
се внася по банковата сметка на икХТ  IbAN- сметка  bg50UNCr96603130046511,  bIC 
UNCrbgSF Уникредит Булбанк. Провеждането на търга и класирането на офертите 
е на 11.05.2010 г., от 1100 часа, в заседателната зала на  първи етаж на икХТ, гр.София 
1407 Бул. «Черни връх» № 53. За спечелил търга се обявява кандидатът, предложил 
най-висока цена. За допълнителна информация: тел: 02/ 868-32-26.     



Вярната формула за ус-
пех в бизнеса се нарича 
коректност, убеден е соб-
ственикът на старозагор-
ската фирма “Контрагент 
35” инж. Станчо Пантов. 
Фирмата му е сред лиде-
рите на българския пазар 
за доставка на електри-
чески материали и обо-
рудване. 

Девизът на старозагор-
ската компания от самото 
й основаване е “Всичко за 
енергетиката от една ръ-
ка”. До днес компанията 
поддържа пълната гама 
от материали, необходи-
ми за електротехниката и 
предимно за енергетиката. 
Складовете й в София, 
Стара Загора, Пловдив и 
Варна покриват цялата га-
ма от материали за ниско 
и средно напрежение и го-
ляма част от материалите 
за високо напрежение.

Независимо от трудната 
икономическа обстановка 
в страната се стремя да 
бъда коректен към своите 
партньори и към държава-
та, обяснява причините за 
успеха си инж. Пантов и 
подчертава, че няма нито 
лев задължения към кого-
то и да било. За много от 
клиентите му обаче ситу-
ацията е точно обратната. 
Затова “Контрагент 35” 
чака около 2 млн. лв. не-
събрани пари от клиенти, 
от които 270 000 лв.  прак-
тически несъбираеми. 

Частният  
Електроимпекс 
Преди 20 години инж. 
Станчо Пантов се изправя 
пред трудния избор дали 
да запази добрата си дър-
жавна работа в Електро-
снабдяване - Стара Загора, 
или да даде ход на собст-
вените си идеи в бизнеса. 
Решава, че от частната 
инициатива човек не само 
печели по-добре, но и по-
лучава повече удовлетво-
рение като специалист. 

Започва с услуги и продаж-
би на материали -  ремонти, 
профилактика, изграждане 
предимно на малки съоръже-
ния, защото по онова време 
все още не е стартирало го-
лямото индустриално строи-
телство в енергетиката.

Още с появата на наша-
та фирма си поставихме 
задача да бъдем частният 
Електроимпекс - предпри-

Енергетика на една 
ръка разстояние
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Въпреки кризата старозагорската фирма “Контрагент 35” 
продължава да работи с 4 хиляди  действащи клиенти

Планове 
С ново 
направление 
инженеринг 

До 2 години “Кон-
трагент 35” планира 
да развие собствена 
инженерингова струк-
тура с необходимото 

▶

количество материа-
ли и механизация. 

Досега в тази област 
фирмата работи 
предимно като кон-
султант на редица 
външни инвеститори 
и изпълнява проекти 
често с подизпълни-
тел, когато работа-
та е по-обемна. 

▶

Компанията предос-
тавя консултантски 
услуги на инвестито-
рите заедно с пълна 
комплексна оферта и 
работна ръка. За да се 
затвори обаче цикъ-
лът напълно, според 
собственика би тряб-
вало да се създаде ново 
направление инжене-

▶ ринг и да се увеличи 
персоналът. 

 Предстои да бъде 
открита новата база 
на фирмата в София, в 
която са инвестирани 
3 млн. лв. В плановете 
на инж. Станчо Пан-
тов влиза и изгражда-
не на търговска база в 
Бургас.

▶

моят бизнЕс    19    

ятието, което по онова 
време внасяше всичко за 
енергетиката. Днес мога 
да се похваля, че успяхме 
да го направим, защото 
сме търсен и предпочитан 
бизнес партньор в своята 
област. 

От 4 години бизнесът на 
“Контрагент 35” включ-
ва и инженерингова дей-
ност, тоест материалите се 
предлагат на потребители-
те заедно с монтаж, про-
ектиране и пускане в екс-
плоатация. “Контрагент 
35” поддържа търговски 
офиси в София, Варна, 
Пловдив и Стара Загора. 
Във фирмата работят 59 
души, от които 42 са с 
висше образование.

бизнес контакти  
на килограм  
Въпреки кризата “Контра-
гент 35” продължава да 
работи с около 4000 дейст-
ващи клиенти. Сред тях са 
всички едри индустриални 
организации в енергетиката 
- ТЕЦ, ВЕЦ, транспорт-
ни компании като летища, 
пристанищни комплекси, 
химически заводи, както 
и фирми, които изграждат 
и монтират съоръжения, 
строителни фирми. Клиенти 
на “Контрагент 35” са “Лу-
койл Нефтохим” - Бургас, 
“Неохим”-Димитровград, 
“Солвей Соди”-Девня, CEZ, 
E.ON, EVN, НЕК и др. 

Ф и р м ат а  п р е д л а г а  
продукти на утвърдени 
европейски и световни 
производители на елек-
троенергийна апаратура: 
ABB, Cellpack, Weber AG, 
Sudkabel GmbH и др. “Кон-
трагент 35” е и най-голе-
мият вносител на измер-
вателни трансформатори 
за средно напрежение на 
фирма RITZ. Почти няма 
страна в Европа, с която да 
нямаме бизнес контакти, 
казва инж. Пантов.

Държавата 
се оказва 

безсилна да сто-
пира лавината от 
злоупотреби, сред 
които и изкуст-
вените фалити 
на фирми. Ако 
се въведе лична 
отговорност на 
собствениците на 
фирми, нещата 
ще си дойдат на 
мястото, смята 
инж. Пантов 

Финансови  
показатели 
През 2009 г. за първи път 
в своята история “Кон-
трагент 35” бележи спад 
на оборота от 22%. Тази 
тенденция не се влошава, 
но не се и подобрява през 
2010 г. Основната причина 
за спада в оборота е неко-
ректното плащане от стра-
на на фирмите. Търсим 
само сигурни партньори и 
това ограничава бизнеса, 
обяснява собственикът. 
През 2008 г. оборотът на 
фирмата е бил 10 млн. 
лв., а през 2009 г. пада до 
8.200 млн. лв. За мен е ва-
жно, че задържаме маржа 

на продажбите и усилено 
работим по подобряване 
на организацията си на 
работа, казва инж. Пан-
тов. Използваме кризата, 
за да развиваме кадрите 
си и да въвеждаме нови 
мерки за подобряване ор-
ганизацията на работа, 
допълва той.
 
на разсрочено  
плащане  
Усещаме тежката иконо-
мическа ситуация в стра-
ната най-вече по плате-
жоспособността на на-
шите клиенти, казва инж. 
Пантов. Поне 80% от обо-
рота ни е на разсрочено 

плащане, допълва той. 
Закъснелите плащания 

фирмата компенсира с 
оборотни кредити. Лихви-
те по тях обаче не можем 
да калкулираме в цената 
на материалите. Така на 
практика кредитираме се-
риозно и безлихвено свои-
те клиенти. 

Законодателните органи 
не правят нищо, за да ста-
билизират бизнес отноше-
нията, а точно в тази посока 
трябва да бъдат насочени 
усилията на държавата, 
смята инж. Пантов. Криза-
та се превръща и в удобно 
извинение на някои фирми, 
които не искат да си пла-

щат услугите. Държавата се 
оказва безсилна да стопира 
лавината от злоупотреби, 
сред които и изкуствените 
фалити на фирми. Ако се 
въведе лична отговорност 
на собствениците на фирми 
относно задълженията им, 
нещата ще си дойдат на 
мястото, смята инж. Пан-
тов. 

Той гледа скептично на 
кърпенето на бюджета чрез 
увеличаване на данъци-
те. Парите ще дойдат от 
реално работещите пред-
приятия. Така ще влизат 
повече данъци в държав-
ната хазна.

сашка Панайотова

8.2 
▶ млн. лв. е бил оборотът 
на фирмата през минала-
та година

СнимКа аВторът използваме кризата, за да развиваме кадрите, казва инж. станчо Пантов▶
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▶ хил. лв. са предвидени 
за подобряване на основ-
ния сайт на Оператив-
на програма “Конкурен-
тоспособност” и този 
на Изпълнителната 
агенция за насърчаване 
на малките и средни-
те предприятия, свър-
зан с програмата. Вече е 
изпълнена първата фаза 
от проекта и служите-
лите във ведомствата 
изпробват тестовата 
версия

Госпожо Добрева, защо 
едни от най-интересни-
те за бизнеса процедури 
по оперативна програма 
“Конкурентоспособност” 
(опК), тези, свързани с 
технологична модерни-
зация на предприяти-
ята, не бяха обявени в 
срок, т.е. през първото 
тримесечие на година-
та? Кога ще стартират?

- Стартът на двете про-
цедури се забави, тъй като 
се наложи да съгласуваме 
отделни елементи по тях 
с представители на Евро-
пейската комисия (ЕК). По 
предложение на техни екс-
перти схемите трябваше да 
станат по-фокусирани, как-
то и да бъде предоставена 
подкрепа на предприятия 
от сектори с по-висока до-
бавена стойност и потен-
циал за развитие. Наложи 
се да изберем няколко сек-
тора, към които да бъдат 
насочени финансовите ин-
тервенции, и освен това 
разделихме процедурите 
на две части. 

Надявам се, че до края 
на април двете схеми - за 
технологично обновление 
на малки и средни пред-
приятия и за технологично 
обновление на големи, вече 
ще бъдат публикувани. 

Кога ще бъде обявена 
схемата за субсидира-
не на фирми, които са в 
затруднено положение 
заради кризата? Какво 
точно ще предвижда тя?

- Тя е свързана с всички 
предприятия, които след  
1 юли 2008 г. са изпаднали 
в затруднено финансово 
положение в резултат от 
световната финансова и 
икономическа криза. Става 
въпрос за около 230 малки 
и средни предприятия. Схе-
мата е на малка стойност 
- от 1 млн. EUR, тъй като 
чрез нея ще се финансират 
основно консултантски ус-
луги, свързани с анализ на 
финансовото състояние на 
компанията, разработване 
на различни стратегии и оз-
дравителни планове, които 
да извадят предприятието 

▶

▶

Евросубсидиите за закъсали  
фирми тръгват през юни

лучат компаниите?
- За малки предприятия 

от 18 до 45 хил. лв., а за 
средни - от 36 до 90 хил. лв. 
Самата фирма ще трябва 
да осигури 10% съфинан-
сиране. Фирмите трябва 
да сключат договор с нас 
до края на декември 2010 
г. Консултантската услуга 
може да бъде предоставена 
за 6-7 месеца, но предвид 
това, че бенефициентите 
ще трябва да провеждат 
тръжни процедури по ПМС 
55, ще са нужни още 5-6 
месеца. Така че може би 
ще дадем на фирмите 12-18 
месеца за изпълнение на 
целия проект.

в края на миналата го-
дина бизнесът поиска 
увеличаване на авансо-
вите плащания от 20 на 
35%. има ли възможност 
за това?

- Водим преговори с МФ 
от доста време и отговорът, 
който получихме преди 
седмица, е, че няма такава 
възможност. Друго иска-
не, за което се обърнахме 
към министерството, бе 
свързано с възможността 
банковата гаранция да бъде 
заменена с друг документ, 
например запис на запо-
вед. Отговориха ни, че тези 
документи нямат еквива-
лентна стойност и това не 
е приложимо.

 
а има ли развитие по 

въпроса за признаването 
на разходите за консул-
тантски услуги? 

- Получихме становище-

▶

▶

от затруднено положение. 
Предвидили сме да обя-

вим процедурата най-късно 
през юни. По тази проце-
дура ЕК поиска от нас да 
подготвим списък от кон-
султантски фирми, които 
да предоставят консултант-
ските услуги. 

В момента са разрабо-
тени общи и специфични 
критерии и се подготвя до-
кументацията за подбора 
на консултантските фирми. 
Надявам се до края на ап-
рил да обявим набирането 
на документи за консул-
тантските компании, като 
срокът за кандидатстването 
им ще е около месец. Кри-
териите за консултантите 
ще бъдат свързани с обо-
рота им и с опита в пре-
доставянето на определен 
вид услуги. 

Какви суми може да по-▶

то на ЕК едва преди ня-
колко дни. В него се казва, 
че няма нарушение на ре-
гламентите, ако се въведе 
подобен вариант. Предпри-
ехме необходимите стъпки 
за промяна в ПМС 236. 
Това бе и една от причини-
те, поради които забавихме 
обявяването на процеду-
рите за технологична мо-
дернизация - искахме да 
влезе в сила промяната на 
постановлението. Вече до 
5%, но не повече от 10 хил. 
лв., от разходите, свързани 
с консултантски услуги по 
подготовка на проектно 
предложение, ще може да 
се покриват със субсидии 
по програмата.

На какъв етап е стар-
тът на инициативата 
Jeremie, по която са зало-
жени 200 млн. EUR за фи-
нансиране на фирмите?

- След идването на ново-
то правителство бе напра-
вен преглед на сключените 
рамково и финансово спо-
разумение и се установи 
необходимост от измене-
ние на споразуменията. 
Беше взето решение да се 
предоговорят някои от ус-
ловията, така че до малки-
те и средните предприятия 
да достигнат повече сред-
ства, като същевременно 
наличните се изразходват 
и управляват по-ефектив-
но. Вече сме приключили 
с това и документацията, 
свързана с промените, е 
внесена в Министерския 
съвет (МС). След като бъде 
одобрено от правителство-

▶

Консултантските услуги вече стават признат разход

Доверие 
много лесно 

се губи, а след 
това много труд-
но се възстано-
вява

Интервю Грета Добрева, и.д. директор на дирекция “Европейски фондове за конкурентоспособност” в МИЕТ

Промени
Какви са 
новостите по 
програмата  

До 5%, но не повече от 
10 хил. лв., от разходите, 
свързани с консултант-
ски услуги, вече ще може 
да се покриват със субси-
дии по програмата.

 Въвежда се предвари-
телна проверка за оком-
плектованост на подаде-
ното проектно предло-
жение.

Ще се публикува опера-

▶

▶

▶

тивното ръководство 
за управление на проек-
ти в изпълнение едно-
временно с публикуване-
то на насоките за канди-
датстване.

 Ще се публикува пълна 
методология за оценка на 
проекта едновременно с 
публикуването на Насо-
ките за кандидатстване.

 Критериите, заложени 
в методиката, стават 
по-обективни и измери-
ми.

 Отпада необходимост-
та от подаване на месеч-
ни отчети за изпълнение 
на проектите.

▶

▶

▶

евроконсултантите. Всеки, 
който се е обърнал към 
нас с въпрос и искане на 
съвет, е бил изслушан и сме 
се опитали да помогнем. 
Планираме и обучение на 
бенефициентите, след ка-
то получат одобрение на 
проектите си, за да им се 
обясни как да ги изпъл-
няват и кои грешки да не 
допускат. 

В края на април или на-
чалото на май ще публи-
куваме и наръчник на най-
често срещаните грешки 
при изпълнение на дого-
ворите. Ще осъвременим 
и наръчника с най-често 
срещани грешки в про-
цеса на кандидатстване. 
Може би в края на април 
- началото на май пред-
виждаме големи инфор-
мационни кампании за 
бенефициентите. 

Дарина Черкезова

СНИмКа БОБИ ТОшеВ

то, споразумението трябва 
да се ратифицира и от пар-
ламента. Желанието ни е 
това да се случи до май. 
Веднага след това сума-
та ще бъде преведена по 
сметка на новосъздадения 
холдингов фонд и от Ев-
ропейския инвестиционен 
фонд ще обявят старта на 
процедурите за подбор на 
финансови посредници, 
които ще отпускат сред-
ства за фирмите.  

Кога по ваша преценка 
ще имаме първия подпи-
сан договор за дялово фи-
нансиране по Jeremie?

- Може би в последното 
тримесечие на годината.

Като цяло има нега-
тивно отношение към 
опК, как ще възвърне-
те доверието на бенефи-
циентите към програ-
мата?

- Доверие много лесно 
се губи, а след това много 
трудно се възстановява. 
Може би по-лесно е да го 
спечелиш първия път, от-
колкото когато вече си го 
изгубил. Започнахме да 
работим тясно с бизнеса и 

▶

▶



��

Кои схеми стартираха досега и какъв бе интересът към тях,  в лв.

Подкрепа за създаване и развитие на 
стартиращи иновативни предприятия
Oдобрени договори: ��
Подписани договори в изпълнение: ��
Изплатени суми: ��� ���.��

Oдобрени договори: ���
Подписани договори в изпълнение: ���
Изплатени суми: � ��� ���.��

Прекратени договори: ��� Прекратени договори: ��

Oдобрени договори: ���
Подписани договори в изпълнение: ���
Изплатени суми: � ��� ���.��

Технологична модернизация в
предприятията
Oдобрени договори: ���
Подписани договори в изпълнение: ��
Изплатени суми: � ��� ���.��

Покриване на международно признати 
стандарти
Oдобрени договори: ���
Подписани договори в изпълнение: ���
Изплатени суми: ���� ��.��

Подкрепа за внедряване в производство�
то на иновативни продукти, процеси и 
предоставяне на иновативни услуги
Oдобрени договори: ��
Подписани договори в изпълнение: �
Изплатени суми: �.��

Покриване на международно признати 
стандарти
Oдобрени договори: ���
Подписани договори в изпълнение: ���
Изплатени суми: �� ���.��

Технологична модернизация в малките и 
средните предприятия
Oдобрени договори: ���
Подписани договори в изпълнение: ���
Изплатени суми: � ��� ���.��

Технологична модернизация в големи 
предприятия
Oдобрени договори: ��
Подписани договори в изпълнение: ��
Изплатени суми: � ��� ���.��

Развитие на стартиращи иновативни 
предприятия чрез подкрепа за внедрява�
не на иновативни продукти, процеси и 
услуги

схеми на обща стойност от 
��� млн. EUR трябва да бъдат 
стартирани през тази година

Oдобрени договори: �
Подписани договори в изпълнение: �
Изплатени суми: �.��

* През миналата година не 
бе обявена нито една схема 
за бизнеса по Oперативна 
програма „Конкурентоспосо�
бност“

����

����

����

����

*

��
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179 фирми отказват европари
С една година се 
забавя подписването 
на одобрени дого-
вори

Общо 179 фирми с одобре-
ни проекти по Оперативна 
програма “Конкурентос-
пособност” са се отказали 
от субсидиите, които са 
можели да получат. Това 
показва справка на Минис-
терството на икономиката, 
енергетиката и туризма 
(МИЕТ) към началото на 
април. 

Общият брой на одобре-
ните проекти по схемите 
за бизнеса към момента 
са 768, т.е. всяка четвърта 
фирма се е отказала от пари 
от програмата. Тенденцията 
е негативна, тъй като само 
преди около три месеца 
подобна справка показа, 
че всяка шеста фирма се 
отказва от субсидии по про-
грамата. 

Защо се случва така
Фирми и консултанти вече 
с години се оплакват, че 
работата по програмата е 
затруднена заради забавя-
ния в обявяването на нови 
схеми, оценките и извърш-
ването на плащания. 

Фирми, които са канди-
датствали за субсидии за 
технологична модерниза-
ция по схемата, обявена 
в края на 2008 г., едва в 
края на 2009 г. подписват 
договорите си и все още 
не са закупили нужните им 
машини, разказват техни 
консултанти. Така инвес-
тиционната им програма 
е забавена с една годи-

на. Ако някои от тях са 
се отказали, те просто не 
виждат смисъл да изчакват 
повече. 

Една от причините, коя-
то може да накара фирми-
те да се отказват от проек-
тите си, е, че не може да си 
намерят съфинансиране, 
смята Деница Николова от 
консултантска компания 
“Форем консулт”. 

Според нея дори и 20% 
авансово плащане не им 
е достатъчно, а банките 
все още трудно отпускат 
заеми. Искането за увели-
чаване на авансите обаче 
не е одобрено. Забавя се и 
стартът на инициативата 
Jeremie, която може да 
помогне на фирмите по от-
ношение на осигуряването 
на банкови гаранции.  

алтернативният 
поглед
Фирмите коментират, че 
има проблеми в управле-
нието на програмата във 
връзка със забавянето 
на изпълняваните от тях 
проекти и получаването 
на средствата по тях, но 
до момента няма бене-
фициент, който да се е 
отказал поради тази при-
чина. Това коментира за 
в. “Пари” Грета Добрева, 
и.д. директор на дирекция 
“Европейски фондове за 
конкурентоспособност” в 
МИЕТ.

От министерството имат 
алтернативно обяснение 
за големия брой прекра-
тени договори. При пър-
вата процедура за техно-
логична модернизация от 
2007 г. имаше изискване 

за 100% съфинансиране 
по проекта, т.е. след като 
кандидатът бъде одобрен, 
в някакъв срок той трябва-
ше да предостави банкова 
гаранция, лизингов дого-
вор или договор за кредит 
за цялата сума. Оказва се, 
че това изискване е непо-
силно за над половината 
от одобрените фирми, по-
ради което те се отказаха, 
смята Добрева. 

Впоследствие условията 
по процедурата за тех-
нологична модернизация 
бяха подобрени с въвеж-

дането на авансови и меж-
динни плащания, а не само 
на окончателно. 

Отказалите се тогава 
просто не са успели да 
намерят необходимото 
съфинансиране или са 
решили да се възползват 
от новата процедура, ко-
ято е с по-благоприятни 
възможности, смятат от 
МИЕТ.  

 Има и случаи, при които 
инвестиционните наме-
рения на кандидатите са 
били променени заради 
кризата, казва Добрева. 
Например те са плани-
рали инвестиция в но-
ви и по-добри машини с 

цел увеличаване на про-
изводството, но заради 
промяната на условията 
в световен мащаб и сви-
ването на търсенето на 
тяхната продукция ком-
паниите вече няма къде 
да изнасят и съответно 
новата машина не им е 
нужна. Те предпочитат 
да изчакат излизането от 
кризата и да подадат ново 
предложение по процеду-
ра, която тогава е активна, 
казва Добрева.

Добрите новини
Според консултанти 

дори и сега интерес към 
програмата не липсва, тъй 
като все пак те ще могат да 

получат над 50% външно 
финансиране на направе-
ните от тях инвестиции. 
Стига да могат да си поз-
волят да чакат. 

Добрите новини са, че 
през април вече би тряб-
вало да стартират новите 
схеми за технологична 
модернизация в предпри-
ятията, а през юни и тези 
за консултантски услуги 
за “закъсалите” заради 
кризата. 

През второто тримесе-
чие на годината се оч-
аква стартът и на схема, 
свързана с покриването 
на международно призна-
ти стандарти, към която 
традиционно има интерес, 
а от министерството обе-
щават този път да спазват 
предварително обявените 
срокове.

Дарина Черкезова
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Разплащания, в млн. ЕURРазвитие
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Няма пари, действайте

общ бюджет

договорени средства

изплатени средства 

��.��%

�.��%

�.���

�.���

�.���

Само �.��% от средствата по Оперативна програма 
“Конкурентоспособност” са изплатени на бенефици�
енти от ���� г. към началото на април, показва 
справка в данните на Министерството на финансите.

Слабата усвояемост е свързана не само със 
забавените плащания, но и с факта, че по първите 
обявени процедури има само окончателни, но не и 
авансови и междинни плащания, обясняват от МИЕТ.

Има искания за окончателни плащания, които са 
дошли в края на годината и все още обаче не са 
обработени.

Част от бенефициентите не са поискали аванси, тъй 
като не са имали възможност да предоставят 
банкова гаранция за ��% от сумата. 

Графика: Гриша Струнджев
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Над 400% ръст на продажбите  
на смартфони отчитат от Vivacom, 
делът им остава около 6%

iPad се забавя 
по света заради 
търсенето в САЩ  
Apple ще забави меж-
дународния дебют на 
таблета си iPad с около 
месец заради огромното 
търсене в САЩ, съоб-
щава New York Times. 
Продажбите на устрой-
ството отвъд океана са 
толкова високи, че изне-

надаха и най-големите 
оптимисти в компанията 
и тя не може да смогне 
с доставките. Само за 
първата седмица след 
дебюта на таблета са 
продадени около 500 
хил. броя, което е доста 
над прогнозите на про-
изводителите му. От 
Apple ще обявят цени-
те на iPad извън САЩ в 
понеделник.

Успех

Повече от обещаващо започ-
на 2010 г. за пазара на мобил-
ни технологии в България. 
Това показва проучване на 
в. “Пари” сред водещите 
брандове и дистрибутори 
в България за резултатите 
им от първото тримесечие 
на годината. Продажбите 
за периода януари - март 
са продължили да растат, а 
водещ двигател са смарт-
фоните, чийто пазарен дял 
обаче остава относително 
нисък у нас. 

Преди отчетите
Въпреки че повечето про-
изводители на мобилни те-
лефони отказват официален 
коментар заради факта, че 
официалните им отчети все 
още не са оповестени, на-
строенията са позитивни. 
Годината е започнала опти-
мистично за Sony Ericsson, 
коментират от компанията. 
Отчитаме сериозно нараст-
ване на продажбите си за 
настоящия период, като това 
е продължение на набраната 
инерция от миналата година, 
казва Димитър Вълев, мени-
джър маркетинг и продаж-
би мобилни комуникации в 
LG Electronics България. От 
Nokia отказаха коментар на 
въпросите на в. “Пари”, от 
HTC обявиха, че първото 
тримесечие на 2010 г. е доне-
сло “забележителен ръст” и 
затвърждаване на пазарното 
присъствие на компанията 
у нас. 

интелигентно,  
по-интелигентно, 
смартфон
Освен ръст на пазара на мо-
билни технологии произво-
дители и оператори отчитат, 
че смартфоните продължа-
ват да се радват на голям 
интерес от страна на потре-
бителите у нас. Нараства-

нето на продажбите е най-
осезаемо в средния ценови 
клас и основно в категорията 
на touchscreen телефоните, 
казва Вълев. Очакваме про-
дажбите на годишна база в 
touch сегмента като цяло да 
достигнат над 25% дял от 
пазара, твърди той. 

Смартфоните също започ-
ват да нарастват като паза-
рен дял и популярност сред 
потребителите, но все още с 
по-слаби темпове. В Бълга-
рия този тип устройства вече 
достига над 6% пазарен дял, 
показват данните на LG. От 
мобилния оператор Vivacom, 
който изкупи веригата мага-
зини за мобилни технологии 
2be, отчитат 400% ръст в 
продажбите на смартфони от 
началото на годината. Според 
статистиката на компанията 
броят продадени телефони 
у нас като цяло се е удвоил 
спрямо първото тримесечие 
на миналата година. От "М-
Тел" също коментират, че 
продажбите на смартфони 
се развиват повече от добре и 
очакват именно този тип ус-
тройства да са във фокуса на 
потребителите през 2010 г. 

От HTC, които произвеж-
дат само “интелигентни” ус-
тройства, твърдят, че успехът 
в продажбите е валиден как-
то за предложенията Android, 
така и за Windows Mobile. 
Сред най-продаваните пред-
ложения на компанията за 
първата четвърт на годината 
са били HD2 и Tattoo. 

Положителни  
очаквания
Освен силно начало на го-
дината производителите на 
мобилни телефони очакват 
тенденцията на ръст да се 
запази и през оставащите 
месеци на 2010 г. Смартфо-
ни устройствата ще заемат 
все по-голям  пазарен дял, 

като особено популярни ще 
са моделите с операционна 
система Android и Windows 
Mobile, твърди Вълев. Спо-
ред него ще продължи ста-
билният ръст в търсенето 
на touchscreen моделите от 
среден и нисък ценови клас. 

Показателно за оптимис-
тичните прогнози е внима-
нието, което производите-
лите на мобилни телефони 
обръщат на страната ни. Във 
вторник София бе домакин 
на първия Nokia Mobile 
Developers Forum, на който 
бяха представени послед-
ните новини около разра-
ботването на приложения за 
телефоните на компанията. 
Освен това стана ясно, че 
компанията води прегово-
ри с българските мобилни 
оператори за въвеждането 
на SMS разплащане за Ovi 
Store, който вече е достъ-
пен официално от България. 
Всъщност българските по-
требители могат и в момента 
да се сдобият с приложения 
за устройствата си, но пла-
щането за тях става само с 
кредитна карта, коментира 
Юре Сустерич от форума 
на разработчиците на ком-
панията за Европа, Близкия 
изток и Африка. Освен това 
се планира и локализация на 
магазина за страната ни, т.е. 
превеждането му на българ-
ски език. Откакто Ovi Store 
е достъпен в нашата страна, 
приложенията се радват на 
голям интерес от българ-
ските потребители, казва и 
Росен Петков, мениджър на 
компанията за Балканите. 
В края на февруари Apple, 
обяви, че магазинът й за при-
ложения App Store вече е 
официално достъпен от Бъл-
гария. А повече приложения 
означава и повече продажби 
на смартфони. 

христо ласков

2010 г. започна 
обещаващо 
за пазара 
на телефони
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Статистика
КРС глоби 
оператори с 225 
хил. лв. 
Глоби в размер на 225 хил. 
лв. е наложила Комисията 
за регулиране на съобще-
нията заради неправил-
но разположени кабели 
на интернет оператори, 
съобщиха от регулатора. 
Комисията е осъществила 
484 проверки, след които 

са съставени 248 акта за 
неправилно разположени 
кабели. По закон доставчи-
ците са длъжни да поста-
вят кабелите си под земята, 
а изискването бе прието 
с промените в Закона за 
електронните съобщения. 
КРС вече е издала 146 
наказателни постановле-
ния. Предприятията с най-
много съставени актове за 
нарушение са Българска 

телекомуникационна ком-
пания, “Кейбълтел”, “Евро-
ком кабел мениджмънт 
България” и “Еском”. БТК 
е отнесла глоба от 80 хил. 
лв. за 16 нарушения, “Кей-
бълтел” е нарушила закона 
13 пъти, което е донесло 
глоби от 65 хил. лв. Санк-
циите на “Евроком кабел 
мениджмънт” са за 45 хил. 
лв., а на “Еском” са нало-
жени 35 хил. лв. глоби.

46% от  
българите 
ползват интернет 
Около 46% от българите 
използват интернет към 
края на 2009 г., показват 
данните от проучване на 
gemiusAudience. Лидери 
в Централна и Източна 
Европа с над 50% про-
никване на интернет 
сред населението над 

16-годишна възраст са 
Естония, Чехия, Латвия, 
Словения и Литва, а стра-
ната ни се нарежда ведна-
га след тях в класацията 
на компанията. Само за 2 
години броят на интернет 
потребителите у нас се е 
увеличил с над 48%, след 
като през 2007 г. интер-
нет проникването у нас 
е било 31%, показва още 
статистиката.

Фокус
Социалните 
мрежи са  
на прицел 

 Само за 2 дни 
Microsoft и Nokia  
представиха свои 
серии смартфони, 
посветени изцяло  
на социалните 
мрежи. 

Първи бе софтуер-
ният гигант, който 
дебютира с  
2 устройства - Kin 1  
и Kin 2, в понеделник.

И двата телефо-
на са оборудвани със 
сензорни дисплеи 
(съответно 2.7 и  
3.6 инча), GPS, WiFi 
и 3G свързаност, 
както и пълна 
QWERTY клавиатура. 

Kin 1 е с 5-мегапик-
селова камера,  
а Kin 2 е с 8-мега-
пикселова камера, 
която може да  
снима видео с HD 
качество (720p). 

Производител на 

▶

▶

▶

▶

▶

устройствата е 
японската компания 
Sharp.

Ден по-късно Nokia 
представи своите  
3 предложения,  
таргетирани към 
потребителите на 
социални мрежи. 

Това са С3, С6 и 
Е5. Те разполагат с 
QWERTY клавиатура 
и дават достъп до 
набор от различни 
имейл профили, услу-
ги за чат и социални 
мрежи.  

Nokia C3 разполага  
с 2-мегапикселова 
камера, 2.4-инчов 
екран и поддържа 
карти памет с капа-
цитет до 8GB. 

C6 е оборудван с  
3.2-инчов сензорен 
дисплей и слайд  
клавиатура, а E5 раз-
полага с 2.4-инчов 
дисплей и поддържа 
карти памет до  
16 гигабайта.

И трите устрой-
ства работят с  
операционната  
система Symbian.

▶

▶

▶

▶

▶

Операторът отстъпи 
лиценза си на “Макс 
Телеком”, фокусира 
се върху UMTS 

Най-големият оператор по 
брой абонати в България 
“М-Тел” се отказа официал-
но от развитието на WiMAX 
покритието си у нас. Компа-
нията обяви, че е подписа-
ла споразумение с един от 
трите действащи WiMAX 
оператора у нас - “Макс 
Телеком”, и прехвърля ли-
ценза си на тази компания. 
Стойността на сделката не 
е оповестена. Тя обаче няма 
да доведе до размествания 
на пазара, смятат останалите 
компании от бранша. 

Предимства
Вторият лиценз за нас оз-
начава, че ще можем да 
предоставим по-високи 
скорости на потребителите 
си, коментира за в. “Пари” 
собственикът на “Макс Те-
леком” Красимир Стойчев. 
По думите му сделката ще 
даде възможност на компа-
нията да увеличи скоростта 
на интернет връзката, която 
предлага, до 40 мегабита в 

секунда до края на годината. 
Така ние си гарантираме ъп-
грейд до WiMAX 2 стандарт, 
който трябва да се появи до-
година, твърди Стойчев. 

Считаме, че това е напъл-
но очаквана и логична стъп-
ка от страна на мобилния 
оператор, заяви Емил Нико-
лов, председател на борда на 
директорите на “Некском”. 
Споразумението между  
"М-Тел" и "Макс Телеком" 
няма да повлияе съществено 
пазара на 4G услуги в стра-
ната, коментира Красимир 
Витанов, изпълнителен ди-
ректор на “Транс Телеком” 
(вече 4ever). Така у нас ос-
тава само още едно друже-
ство с неизползван WiMAX 
лиценз - “Кериър БГ”. 

Световната практика 
показва, че мобилните 
оператори инвестират в 
изграждане и разширя-
ване на своите мрежи от 
трето поколение, като пла-
нират да преминат към 
LTE като технология от 
четвърто поколение, твър-
ди Николов. От “М-Тел” 
коментират, че планират 
да се фокусират върху 
развитието на UMTS тех-
нологията у нас. 

Пазарът
“М-Тел” има WiMAX покри-
тие в най-големите градове у 
нас - София, Пловдив, Варна 
и Бургас. “Макс Телеком” 
покрива 16 града, или между 
45 и 50% от населението на 
България, казва Стойчев. 
Сделката за прехвърлянето 
на лиценза обаче не означа-
ва, че прехвърляме клиен-
тите си на “Макс Телеком”, 
коментират от “М-Тел”. Те 
са основно в корпоративния 
сегмент и ще им предложим 
алтернативна услуга, доба-
вят от мобилния оператор.

Самият WiMAX пазар не 
бе подминат от кризата, но 
според Стойчев тя е имала 
положителна роля. Съкра-
щаването на разходи от стра-
на на бизнес и потребители 
ни помогна, твърди той. Точ-
ни цифри за ръст или спад 
на пазара няма. 

“М-Тел” се 
отказа от WiMAX  

6
▶ процента е пазарни-
ят дял на смартфоните 
от общите продажби на 
мобилни телефони в Бъл-
гария. В света прониква-
нето е около 18%, показ-
ват данните на Frost 
Sullivan

 Увеличаването на честотния спектър ще позволи на “Транс Телеком” да пре-
доставя скорост на връзката до 40 мегабита в секунда
▶

45
▶ до 50 процента от 
населението на България 
е покрито от мрежата 
на “Транс Телеком”

Мобилните приложения
 у нас не са печеливши
Страната ни се на-
режда сред първите 
в Европа по брой 
сваляния от Ovi 
Store

България е сред водещите 
страни в ЕС по брой сва-
ляния на приложения от 
Ovi Store на Nokia. Това 
стана ясно след форума за 
разработчици на компани-
ята, коментира за в. “Па-
ри” Спартак Кабакчиев, 
директор бизнес развитие 
на софтуерната компания 
Mellon. Тя е сред първите 
автори на приложения за 
телефони на Nokia от стра-
ната ни, а сред водещите 
й продукти в момента е 
Advanced Call Manager - 
приложение за сортиране 
на обаждания на различен 
принцип. Според него оба-
че количеството невинаги 
означава качество или по-
специално - приходи за 
производители на софтуер 
за мобилни приложения. 

Разпознаване
Според Кабакчиев основен 
проблем въпреки многото 
сваляния от Ovi Store е 
фактът, че потребителите 
не са свикнали да плащат 
за мобилните приложения. 
Ръст на трафика през мага-
зина на Nokia от България 

Санкции

има, при това голям, до-
бавя той. Препозициони-
рането на услугата обаче 
наложи сваляне на цените 
на приложенията, които 
предлагаме през него, с до 
60%, а и потребителите 
предпочитат безплатните 
приложения, добавя той. 

Плащане
Сред другите проблеми 
пред индустрията е фак-
тът, че в България запла-
щането на подобни услуги 
е трудно и е възможно 
само чрез кредитна карта. 
Необходимо е и Nokia, и 
мобилните оператори да 
въведат по-скоро опция за 
плащане през SMS, което 
ще улесни монетизира-
нето на приложенията за 
мобилни телефони, добавя 
той.  

христо ласков

СнИмкИ ЕмИлИя коСТаДИноВа

���� г. ���� г. ���� г.

��

��
��

Проникване в България, 
% от населението

Източник: gemiusAudience
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Кредитни карти. Дебитни 
Карти. Кой може да си пред-
стави живота без тези малки 
парченца пластмаса, в които 
се крие информация за бан-
ковата ни сметка? И с които 
можем да плащаме, без да ни 
се налага да носим безброй 
банкноти в портфейлите 
си? Според статистиката на  
БОРИКА към края на мина-
лата година у нас има изда-
дени над 3.7 млн. дебитни и 
кредитни карти - иначе каза-
но, над половината българи 
притежават подобен инстру-
мент за разплащане. Или за 
теглене на пари от банкомат 
(за съжаление на операторите 
на кредитни и дебитни карти 
втората услуга у нас засега е 
по-популярна). Това превръ-
ща пазара ни в интересен 
за Visa и MasterCard, които 
вече започват да предлагат 
нещо повече от обикновени 
парчета пластмаса с размер 
на лична карта. Сред тях са 
дизайнерски решения, с ко-
ито да стимулират интереса 
от страна на потребителите. 
А дизайнер на самата карта 
е потребителят, който може 
да грее от картата си, стига 
да иска това. 

Картоизкуство
Последното подобно предло-
жение на пазара е дебитната 
карта на TBI Credit, носе-
ща името ARTCard. Какво 
толкова? Ами това е карта, 
чиято визия зависи изцяло от 
собственика й. Всеки желаещ 
може да създаде собствен 
дизайн чрез сайта на картата 
с няколко прости стъпки - 
избор на собствена снимка, 
кадрирането й посредством 
семпъл интерфейс и добавя-
нето на различни предвари-
телно зададени ефекти. Про-
цедура, която отнема няколко 
минути и не изисква особени 
познания по графичен ди-
зайн, коментират от компани-
ята. Към момента ARTCard 
може да бъде само дебитна 
и с лимит до 750 лв., но TBI 
Credit обещават скоро да има 
и кредитна карта с лимит до 5 
хил. лв. Картата е подходящо 
решение дори и за пътуващи-
те в чужбина - все пак тя носи 
логото на MasterCard и не е 
първото подобно начинание 
на оператора на кредитни 
карти у нас.  През миналата 
година MasterCard представи 
своя съвместна инициатива с 
iCard за специална кредитна 
карта за студенти, която също 
позволява избор на собствена 
визия. Тази услуга е подхо-
дяща за млади хора, които 

Операторите на дебитни и кредитни карти се опитват 
да привлекат вниманието на потребителите с алтернативна визия

търсят различната визия на 
картите си, коментират от 
компанията. Затова и я пред-
лагаме само за тази потреби-
телска група, а интересът към 
нея е голям, добавят от iCard. 
Към визията на картата има 
ограничения - потребителите 
нямат право да слагат сним-
ки на известни личности, 
както и изображения извън 
моралните норми, твърдят 
от компанията. Затова и всяка 
такава карта минава на “ви-
зуална” оценка от екипа на 
компанията, преди да бъде 
издадена. 

оптимизъм
От TBI Credit също са опти-
мисти за бъдещето на новия 
си продукт. Преди няколко 
години ни се налагаше да 
образоваме потребителите 
за това какво е кредитна 
карта, а сега е обратното - 
опитваме се да привличаме 
клиенти с различни предло-
жения, които да отличават 
картите им от останалите, 
казва Валентин Гълъбов, 
изпълнителен директор на 
компанията. Visa засега не 
предлага подобни алтер-
нативни предложения за 
визията на картите с лого-
то на компанията у нас. В 
САЩ например подобни 
предложения обаче са еже-
дневие.

Потенциал

3.7
млн. кредитни и дебитни карти има у нас към края на 

миналата година, показва статистиката на БОРИКА
▶

Моята карта, моята снимка

Кредитните карти    
и по-специално картите  

за подарък винаги ще са актуални. 
За тези продукти криза няма

мнение

 валентин Гълъбов, изпълнителен директор на TBI Credit

Накратко
За историята  
с любов 

В началото на същест-
вуването кредитните 
карти са били просто 
разплащателни сметки, 
предлагани от отделни 
магазини и е можело да 
бъдат използвани само в 
тези магазини. Първата 
кредитна карта, която е 
можела да бъде използва-
на на различни локации, 
е издадена от Diner’s Club 
през 1950 г. 

Най-популярните опера-
тори на кредитни карти 
в света - MasterCard и 
Visa - са основани няколко 
години по-късно. 

Първото име на Visa е 
BankAmericard. Създадена 
през 1958 г., а с днешно-
то си име се сдобива през 
1978 г. 

Първото име на 
MasterCard е било 
Interbank Card Association, 
а компанията е основана 
в Калифорния през 1967. 

▶

▶

▶

▶

Снимки: Емилия Костадинова  
Колаж: Вихър Ласков
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